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Voorwoord 

 

Voor u ligt mijn thesis ter afsluiting van de Masteropleiding Muziekwetenschap, welke 

ik heb gewijd aan het leven van componist Herman Strategier. Voor het afsluiten van 

mijn opleiding wilde ik me richten op het onderzoek doen naar en schrijven over een 

bijzonder componist, waar in het academische veld nog weinig aandacht aan was 

besteed, om zodoende bij te kunnen dragen aan de beschrijving van het Nederlandse 

muziekleven. Hester van Vliet, hoboïste en orkestcoördinator van het Nederlands 

Begeleidingsorkest, bracht mij op het idee mijn thesis te wijden aan Herman Strategier, 

die in het jaar 2012 honderd jaar geworden zou zijn.  

 

Voor de totstandkoming van deze thesis ben ik diverse mensen dank verschuldigd. 

Allereerst mijn begeleider Prof. Dr. L. P. Grijp, wiens enthousiasme voor mijn 

onderwerp en het aandragen van diverse contactpersonen en bronnenmateriaal mij zeer 

heeft geholpen in mijn onderzoek. Daarnaast wil ik veel dank uitspreken naar alle 

mensen die hun herinneringen aan Herman Strategier met mij hebben willen delen en de 

tijd namen om mijn vele vragen te beantwoorden; Felix en Michiel Strategier (zonen 

van Herman Strategier) dank ik voor de persoonlijke informatie en de mogelijkheid 

allerhande dozen met materiaal in te mogen zien; Nico Schrama (schoonzoon) voor het 

beantwoorden van diverse mails met specifieke vragen; Paul Scheepers en Jos Leussink 

(oud-studenten) voor informatie over zijn docentenbestaan en het mogen inzien van de 

meest recente werkenlijst, Jaap van Benthem (oud-student en collega) voor het 

enthousiasme en de biografie die hij ter vergelijking mee gaf, Herman van Vliet (oud-

student) voor het telkens opnieuw aandragen van mogelijk relevante informatie, Hanny 

Hekker-Wesselingh en haar dochter Tecla Hekker evenals pater Nico Wesselingh, voor 

de bijzondere en persoonlijke informatie uit de oorlogsjaren en Elly Kranenveld (oud 

koor- en bestuurslid) voor het mogen inzien van de complete foto- en plakboeken 

betreffende het Nederlands Madrigaalkoor. Zonder al deze mensen en de informatie die 

mij ter beschikking werd gesteld was deze biografie niet geworden wat het nu is.  
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Eveneens dank aan Lourens Stuifbergen, wiens nog te publiceren artikel over Herman 

Strategier in De Orgelvriend van augustus 2012 hij mij vervroegd ter inzage heeft 

willen zenden, en Joost van Gemert (Universiteitsbibliotheek Utrecht) die mij diverse 

namen van bruikbare contactpersonen heeft gezonden. Tenslotte wil ik ook mijn dank 

uitspreken naar het Nederlands Muziek Instituut, dat mij de mogelijkheid gaf het 

omvangrijke archief van Herman Strategier te bestuderen.  

 

Leusden, 16 juni 2012 

Maaike van Ooijen 
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Inleiding 

 

Deze Masterthesis is bedoeld als een biografie van de Nederlandse componist Johan  

Herman Strategier (1922-1988). Niet enkel vanwege zijn compositorische activiteiten 

verdient Strategier een levensbeschrijving, maar ook vanwege zijn verdiensten als 

organist, dirigent, koorpedagoog, docent en musicus, waarmee hij een bijdrage leverde 

aan het Nederlandse muziekleven. Ik zie het als mijn taak de diverse aspecten van 

Strategiers muzikale leven aan een onderzoek te onderwerpen, te beschrijven en te 

duiden in het licht van de tijdgeest van de twintigste eeuw. Hierbij wil ik de nadruk 

leggen op de mens achter de biografische feiten; om die reden heb ik zijn nagelaten 

oeuvre niet expliciet behandeld.  

 

Zijn omvangrijke muzikale nalatenschap zorgt ervoor dat Strategier voornamelijk als 

componist wordt herinnerd. Dat hij echter een man was met een diversiteit aan 

kwaliteiten zal blijken uit de hoofdstukken die ingaan op zijn andere beroepsdisciplines. 

In deze thesis zal ik het leven van Strategier niet chronologisch volgen, maar heb ik 

ervoor gekozen vanuit zijn verschillende beroepsaspecten en werksituaties te schrijven, 

om op deze manier zijn veelzijdig kunstenaarschap te kunnen belichten.        

 

Een eerste reden tot het schrijven van deze biografie, was het feit dat er bedroevend 

weinig literatuur over het leven van Strategier is geschreven. Toonaangevende 

encyclopedieën op het gebied van de Muziekwetenschap vermelden zijn naam slechts 

summier. Die Musik in Geschichte und Gegenwart meldt het volgende: 

 

  Strategier, (Johan) Herman 

*10.Aug. 1912 in Arnheim, †26. Okt. 1988 in Doorwerth, Komponist, 

Organist und Dirigent. Strategier studierte am Institut für Kath. 

Kirchenmusik in Utrecht sowie bei H.Andriessen Komposition. Er war 

Org. In Nimwegen, Arnheim und Utrecht und Doz. am Institut für Kath. 

Kirchenmusik, an den Kons. in Utrecht, wo er Musiktheorie unterrichtete 
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(1949-1977). Als Dgt. leitete er den Nederlands Madrigaalkoor in 

Leiden (1959-1973).
1
 

 

Strategiers werken worden in deze encyclopedie onderverdeeld in vocale muziek en 

instrumentale muziek, met daaraan toegevoegd een korte beschrijving van zijn Franse 

oriëntatie en componisten die van invloed zijn geweest op zijn muzikale stijl. De 

Algemene Muziek Encyclopedie dateert uit de tijd dat Strategier nog in leven was, 

getuige de handgeschreven sterfdatum achter zijn jaar van geboorte in het exemplaar dat 

ik raadpleegde. Ook deze encyclopedie geeft een nauwelijks uitgebreider beschrijving, 

maar noemt de vriendschapsbanden met Albert de Klerk en Jan Mul evenals Strategiers 

verbondenheid met de liturgische kerkmuziek.
2
  

 

Veel meer dan nuchtere biografische feiten worden niet gegeven, waarmee voor mij een 

taak is weggelegd om de kennis over Strategier uit te breiden. In deze thesis richt ik me 

op de persoonlijkheid van Strategier als mens, door het beschrijven van zijn 

familieleven en diverse muzikale werkvelden vanuit een persoonlijk gezichtspunt. Het 

academische werkveld heeft Herman Strategier weinig recht gedaan, behoudens enkele 

artikelen die ik in deze inleiding wil samenvatten, om tot een kort biografisch overzicht 

te komen. De enige aanzet tot wetenschappelijk onderzoek is de scriptie van Jurriën 

Wormgoor in 1997 geweest.
3
   

 

De vijf artikelen van enige betekenis voor mijn onderzoek naar het leven van Herman 

Strategier, zijn alle gepubliceerd in het Gregoriusblad: tijdschrift ter bevordering van 

liturgische muziek in Nederland. Alle artikelen dateren van na Strategiers dood, op een 

artikel van hemzelf uit 1966 na.
4
 Vriend Albert de Klerk en collega Anton Vernooij 

refereren aan hun herinneringen aan Strategier als kerkmusicus en goede vriend.  

                                                           
1
 Paul op de Coul in: Bärenreiter en Metzler, Die Musik in Geschichte und Gegenwahrt, 1949-1968, 

lemma Strategier.  
2
 Wouter Paap in: Algemene Muziek Encyclopedie, 1957-1963, p. 435-436. 

3
 Deze scriptie, die zich richt op het leven en werk van Herman Strategier, is momenteel nog niet 

gedigitaliseerd en om die reden niet voor inzage beschikbaar. De papieren versie is door de 

Universiteitsbibliotheek van Utrecht niet bewaard, en helaas kwam ik niet met de auteur in 

overeenstemming over inzage van zijn exemplaar. 
4
 Het bedoelde artikel, ‘Nederlands als muzische taal voor de componist’ in: Gregoriusblad, tijdschrift ter 

bevordering van liturgische muziek in Nederland, 1966, p. 75-77, bespreek ik verderop in deze scriptie. 
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Slechts één artikel richt zich op de beschrijving van een compositie, de Missa Ultima, 

Strategiers laatste mis, vlak voor zijn overlijden gecomponeerd.
5
   

 

Zijn goede vriend en broeder in de liturgische muziek Albert de Klerk, beschreef zijn 

persoonlijke herinneringen aan zijn vriend, een aantal weken voor diens dood, waarin 

hij in de eerste alinea aangeeft niets liever te willen ‘dan mijn vriend Herman vaarwel 

zeggen, zonder woorden, maar met mijn muziek’.
6
 Als belangrijke gebeurtenis in beider 

leven wordt allereerst de in de oorlogsjaren ontstane vriendschap met Jan Mul genoemd 

en de bijzondere band tussen de drie muzikanten die daaruit groeide; allen nauw 

verbonden met leraar Hendrik Andriessen. Met kalligrafe Annie Bank richtten ze in de 

oorlogsjaren een uitgeverij op voor liefhebbers van kerkelijke en liturgische muziek. 

Daarnaast refereert De Klerk aan de verbondenheid met de familie Wesselingh, als 

aanleiding tot het schrijven van de meest uiteenlopende werken en het in stand houden 

van Strategiers compositorische pen. Na de oorlog hebben de drie vrienden de bundel 

Ons Volkslied gepubliceerd; een bundel Nederlandse liederen in drie delen.
7
  

 

Collega en eveneens goede vriend Anton Vernooij beschrijft de kerkmuzikale aspecten 

van Strategiers oeuvre, daar hij zijn leven op een bijzondere manier ten dienst heeft 

gesteld aan de kerkmuziek. Daarbij merkt hij op dat Strategier zich niet wilde beperken 

tot de kerkmuziek alleen, maar juist in vele genres heeft gecomponeerd en alle 

opdrachten die hij kreeg aannam. De kerkmuziek heeft echter zijn werk bepaald, het 

was zijn ‘muzikale vaderland’, wat maakt dat er terecht bijzondere aandacht aan dit 

genre kan worden besteed. Het feit dat hij werkzaam was als organist en de Rooms 

Katholieke Kerk in principe zijn broodheer was, bepaalde eveneens de lijn van zijn 

overige composities, die sterk door kerkmuziek werden bepaald. Dit valt bijvoorbeeld te 

merken aan de sterk op het Gregoriaans geënte melodieën en de gebruikte 

samenklanken die dicht bij de Franse kerkmuziek liggen. Vernooij deelt de 

kerkmuzikale composities van Strategier in drie periodes in; allereerst de Latijnse 

                                                           
5
 F. Schouten, ‘De Missa Ultima van Herman Strategier’, in: Gregoriusblad, tijdschrift ter bevordering 

van liturgische muziek in Nederland, 1994, p. 209-212. 
6
 Albert de Klerk, ‘Herinneringen aan Herman Strategier’, in: Gregoriusblad, tijdschrift ter bevordering 

van liturgische muziek in Nederland,  1988, p. 204.  
7
 De Klerk, A.,  Mul, J., Strategier, H. Ons volkslied: Nederlandse liederen uit Noord en Zuid om te 

zingen en te spelen. Haarlem, 1945. 
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liturgische composities tot aan het Tweede Vaticaanse Concilie (1962-1965), 

daaropvolgend was er sprake van een kerkmuzikale ballingschap waarin Strategier 

weigerde Nederlandstalige liturgieën te schrijven en zich compositorisch afzijdig hield, 

waarna hij zich in 1970 opnieuw met hart en ziel inzette voor de kerkmuziek.
8
 De 

belangrijkste genres waarbinnen Strategier zijn composities schreef worden door 

Vernooij samengevat in missen in de stijl van de oude motetcyclus, Latijnse motetten en 

bewerkingen van Nederlandse devotieliederen en kerstliederen. Als opdrachtgevers 

worden parochies, kloostercongregaties, priesterfeesten en enkele tijdschriften en 

dagbladen genoemd.
9
 De lijst met kerkmuzikale werken van Strategier, zoals opgesteld 

door de redactie van het Gregoriusblad in 1989, laat zien dat hij voornamelijk in zijn 

vroegere en latere jaren voor de kerkelijke liturgie heeft gecomponeerd.
10

 Verder laat 

deze lijst zien dat tot aan de Tweede Wereldoorlog het Latijn de taal was waarin 

Strategier zijn composities schreef en dat hij na de Tweede Wereldoorlog meer liederen 

en bewerkingen van liederen componeerde ter ere van patroonheiligen. Psalmzettingen 

in diverse vormen komen vooral in de jaren zeventig voor en in zijn laatste levensjaren 

schreef hij met name liederen en propria, bedoeld voor de Abdij van Zundert.
11

 Dat 

Strategier in latere jaren met overtuiging voor de Nederlandse liturgie heeft 

gecomponeerd blijkt uit zijn artikel ‘Het Nederlands als muzische taal voor de 

componist’ (1966), waarmee hij een bijdrage leverde aan de literatuur over de 

Nederlandstalige liturgie. Strategier stelt dat het van belang is dat een componist 

affiniteit heeft met de taal en deze op een muzikaal juiste manier in het 

compositieproces weet te hanteren. Naar zijn mening heeft het niets van doen met 

‘doodgewoon vakmanschap’ maar veel meer met het vocale aanvoelingsvermogen van 

de componist.
12

   

 

Met wat er aan literatuur en bronnenmateriaal is, kan ik maar heel gedeeltelijk een 

antwoord geven op de hoofdvraag van deze thesis, namelijk het onderzoek naar de 

                                                           
8
 Anton Vernooij, ‘Herman Strategier, kerkmusicus’, in: Gregoriusblad, tijdschrift ter bevordering van 

liturgische muziek in Nederland, 1991, p. 213-221.  
9
 Ibid. 

10
 Anton Vernooij, ‘Bij een lijst met kerkmuzikale werken van Herman Strategier’, in: Gregoriusblad, 

tijdschrift ter bevordering van liturgische muziek in Nederland, 1989, p. 291. 
11

 Anton Vernooij, ‘Herman Strategier, kerkmusicus’, in: Gregoriusblad, tijdschrift ter bevordering van 

liturgische muziek in Nederland, 1991, p. 213-221. 
12

 Herman Strategier, ‘Het Nederlands als muzische taal voor de componist’, in: Gregoriusblad, 

tijdschrift ter bevordering van liturgische muziek in Nederland, 1966, p. 75-77. 
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persoonlijkheid van Strategier. Daarom heb ik, naast primaire en secundaire bronnen, 

gebruik gemaakt van orale informatie, door het afnemen van interviews. Primaire 

bronnen zijn in het Nederlandse Muziek Instituut (NMI) aanwezig, waar een 

omvangrijk archief van 2,7 meter voor Strategier is ingeruimd. Twaalf van de 

drieëntwintig dozen bevatten zijn muziekhandschriften en een werkenlijst: een groot 

deel van zijn compositorisch oeuvre dat ons is nagelaten. De overige elf dozen bevatten 

correspondentie, concertprogramma’s, handgeschreven lezingen en voordrachten, 

koorinformatie en een grote hoeveelheid krantenartikelen, waar ik voor deze thesis 

dankbaar gebruik van heb gemaakt. De krantenartikelen geven een goed beeld van de 

publieke waardering van Strategier in zijn diverse beroepsaspecten, maar vallen soms 

moeilijk te dateren zodat ik op sommige plaatsen in deze biografie enkel naar de 

desbetreffende archiefdoos in het NMI kan verwijzen. De krantenartikelen geven een 

schat aan informatie over het Nederlandse muziekleven van de twintigste eeuw.  

Secundaire bronnen ontbreken nagenoeg, behoudens de bovenbeschreven 

artikelen. Wel is er literatuur beschikbaar over het Nederlandse muziekleven van de 

twintigste eeuw en komt Strategier in enkele lexica voor, zij het zeer summier. 

Daarnaast heb ik gebruik gemaakt van enkele muzikale en historische gedenkboeken en 

diverse programmatoelichtingen bestudeerd, aangezien er over zijn persoonlijkheid 

weinig tot niets is gepubliceerd.  

 

Deze Masterthesis is voornamelijk gebaseerd op orale informatie. Dit primaire 

bronnenmateriaal heb ik vergaard door middel van het afnemen van interviews bij een 

tiental personen die van belang zijn geweest in het leven van Herman Strategier. De 

gehouden interviews zijn in de bijlage van deze thesis opgenomen en bij het verwijzen 

naar het betreffende interview is de  paginanummering van deze bijlage aangehouden. 

De beschreven informatie belicht het leven van Strategier vanuit zijn diversiteit aan 

werkterreinen, waarbij ik me bij het beschrijven van zijn compositorisch werk beperkt 

heb tot zijn meest spraakmakende composities. De meest recente werkenlijst, door 

Strategier zelf geschreven en aangevuld, is in het bezit van Nico Schrama en Jos 

Leussink. Een aantal onuitgegeven werken zullen naar alle waarschijnlijkheid door 

uitgeverij Boeijenga alsnog worden uitgegeven.  
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Hoofdstuk 1 – Jeugd, opleiding en gezin 

 

Ik ben een gewone man die muziek maakt.
13

 

 

1.1 Het ouderlijk gezin 

 

Herman Strategier werd op 10 augustus 1912 in Arnhem geboren en groeide op in een 

gezin dat financieel en economisch gezien tot de middenklasse behoorde. Zijn vader 

Joseph Hendrikus Augustinus Strategier was winkelbediende: manufacturier in bandjes, 

garen en textiel. Daarnaast publiceerde hij als journalist enkele stukken in plaatselijke 

kranten en bespeelde hij het orgel in de St. Walburgiskerk in Arnhem. Grote 

warenhuizen als Peek en Cloppenburg kwamen vanuit Parijs en Duitsland naar 

Nederland, wat de teloorgang van kleine private zaken in manufacturen bewerkstelligde. 

De krachtige persoonlijkheid die Joseph Strategier bezat kwam tot uiting in zijn sterke 

afkeer van deze grote warenhuizen, waartegen hij zich met zijn winkel in manufacturen 

en diverse advertentiecampagnes sterk verzette, hoewel niet altijd met positief 

resultaat.
14

   

Hermans moeder Jacoba Henrika Herckenrath was veelal thuis in het gezin 

aanwezig om haar taak als moeder en vrouw te vervullen. Zijn broer Jan en zussen 

Cecile, Ko en Mieke waren niet muzikaal onderlegd, waardoor Herman een bijzondere 

positie in de familie in nam.
15

 Hij werd gedoopt in de St. Walburgiskerk in Arnhem
16

 

waar hij later op woensdag en zaterdagmiddag zijn vader assisteerde bij het orgelspel. 

Hij verleende hier diensten in de vorm van het omslaan van bladmuziek en het 

registreren. Al bracht dit werk hem niet veel plezier, het was wel de aanleiding voor een 

grondige kennis van het orgel.
17

 Hij ontwikkelde zich tot een charismatisch en 

aantrekkelijke persoonlijkheid. Zijn vader was bijzonder trots op de muzikale 

begaafdheid van zijn zoon en stimuleerde hem tot het volgen van gedegen 

muziekonderwijs.  

                                                           
13

 Geciteerd naar een artikel van Bep Rijnders, NMI, Doos 22-1406.  
14

 Felix Strategier, interview op 16 april 2012.  
15

 Michiel Strategier, interview op 10 april 2012 en Felix Strategier, interview op 16 april 2012. 
16

 De Gelderlander,  2 september 1988. 
17

Auteur onbekend, NMI, Doos 22 - 1406.  
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1.2 Opleiding 

 

Na het doorlopen van de lagere school en de HBS startte Strategier op zeventienjarige 

leeftijd in 1929 een opleiding aan de Rooms Katholieke Kerkmuziekschool in Utrecht, 

waar hij plaatsnam in het bijbehorende internaat.
18

 De Kerkmuziekschool was in 1925 

opgericht door pater Caecilianus Huijgens en onderhield nauw contact met het 

Kathedrale koor van Utrecht, waar Strategier later als organist werkzaam zou zijn. De 

stad Utrecht werd voor het oprichten van de Kerkmuziekschool enerzijds gekozen 

vanwege de centrale ligging, anderzijds werd er rekening gehouden met het gebruik van 

de Utrechtse Kathedraal als leerschool voor de studenten. Tevens was het de wens van 

Huijgens om afgestudeerde leerlingen te verbinden aan de Kathedraal als dirigent of 

organist.
19

   

De studie duurde drie jaar en kenmerkte zich door een intensieve en strenge 

regelgeving. De opleiding bereidde de student voor op een functie als directeur-organist 

bij een Rooms Katholieke parochie.
20

 Hij volgde theorielessen bij Johan Winnubst en 

pianolessen bij Phons Dusch. In latere jaren breidde hij zijn muzikale kennis uit en 

volgde hij vormleer, instrumentatie en orgellessen bij Hendrik Andriessen. In deze 

periode studeerde Strategier hard en achteraf bezien was hij zeer tevreden met de 

striktheid en gedisciplineerde structuur van het instituut, waardoor hij zijn focus 

volledig bij de muziek en zijn persoonlijke muzikale ontwikkeling kon leggen. Op de 

leeftijd van twintig jaar studeerde hij af in de kerkmuziek, waarna zijn vader als blijk 

van trots een grote koperen plaquette aanbracht op hun toenmalige huis, waarop 

‘gediplomeerd muzikant’ stond. Bescheidenheid sierde Strategier en hij kon deze 

openlijke positionering dan ook niet waarderen.
21

  

  

                                                           
18

 Katholiek Nieuwsblad, Cultuurbijlage, 23 november 1984.  
19

 Wouter Paap in: Feestboek: 115 jaar koormuziek in de kathedraal & 10 jaar kathedrale koor Utrecht, 

1984, p. 55-57. 
20

 Auteur onbekend, NMI, Doos 22 - 1406. 
21

 Michiel Strategier, interview op 10 april 2012 en Felix Strategier, interview op 16 april 2012. 
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1.3 Vrouw en kinderen 

 

1.3.1 De oorlogsjaren 

 

In zijn jeugdjaren had Strategier intensief contact met Maria (Riet) Flipse, afkomstig uit 

een gegoede schoenmakersfamilie. De familie Flipse maakte bijzondere en aangepaste 

schoenen voor het koningshuis, terwijl Hermans familie tot een lager milieu behoorde. 

Beide groeiden op in Arnhem en studeerden aan de HBS. De verschillen in afkomst 

bezorgden de twee echter een tijd van verboden liefde, waarin Riet Flipse slechts 

staande op de toiletbril van haar ouderlijk huis het huis van Herman Strategier kon zien 

en het enige contact ‘zwaaicontact’ mocht zijn. Een musicus bezat in die tijd een lage 

status en paste niet in het milieu van een welgestelde schoenmakersfamilie. Later was 

Riet regelmatig achter op de fiets van Herman te vinden, als ze lange tochten maakten 

op de hei.
22

  

Op 21 januari 1937, in Strategiers vijfentwintigste levensjaar, verloofden ze zich 

waarna Herman en Riet al snel in het huwelijk traden. Voor zijn bruiloft schreef hij de 

mis Missa Vox Sponsae, voor zes stemmen, à capella uitgevoerd. Samen vestigden ze 

zich in Arnhem, maar dit verblijf was van korte duur vanwege het bombardement in de 

oorlogsjaren. Arnhem werd verwoest en Strategier en zijn vrouw verloren alle 

bezittingen.
23

 Hun huis werd vernield en verbrand, waarmee veel van zijn composities 

verloren zijn gegaan. Omdat hij geen lid wilde zijn van de Kultuurkamer die de Duitsers 

hadden opgericht en het uitgeven van composities alleen via deze instantie was 

toegestaan, verloor hij een groot deel van zijn inkomen.
24

   

Ze vertrokken naar Haarlem waar ze zich in de buurt van Jan Mul en Albert de 

Klerk vestigden. Via zijn vriend Albert de Klerk kwam hij in aanraking met de familie 

Wesselingh uit Groenendijk bij Hazerswoude, die de grote boerderij ‘Oud 

Groenenstein’ bezat. De Klerk gaf orgelles aan Jan Wesselingh, die naast het beheren 

van de boerderij veel belangstelling had voor muziek. De hongerwinter was een eerste 

aanleiding om deze familie te bezoeken.
25
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Het eerste contact met Herman Strategier kan dochter Hanny Hekker-Wesselingh zich 

nog goed herinneren: 

 

We hadden een grote boerderij waardoor veel mensen bij ons aanklopten 

om eten te vragen. Mijn moeder had ons net duidelijk gemaakt dat er echt 

helemaal niets meer was, en toen kwam hij. Compleet onder de zweren, 

grote, vieze baard: het was een heel vies mannetje om te zien. Ik deed 

open en zijn vrouw Riet deed het woord. Ik maakte hen duidelijk dat we 

niets meer hadden, maar mijn moeder maakte toch een uitzondering.
26

 

 

Zo ontstond het eerste contact tussen de families Wesselingh en Strategier, dat tot op de 

dag van vandaag stand heeft gehouden. Rie, de oudere zus van Hanny, hielp bij de 

geboorte van kinderen in huis en tussen de beide families ontstond een 

vriendschappelijke relatie. De familie Wesselingh verborg diverse onderduikers in de 

hooiberg, waaronder de pianist Cor de Groot, hoboïst Jaap Stotijn en dirigent Frits 

Schuurman van het Residentie Orkest.
27

  

 

Je mag het eigenlijk niet zo noemen, maar voor ons als kinderen was het 

eigenlijk een gezellige tijd. Cor de Groot zat ’s morgens om kwart voor 

zeven al achter de piano en ook Herman was er altijd te vinden. Samen 

speelden ze quatre-mains of vierhandig op de twee piano’s die we hadden 

staan. Albert de Klerk deed mee op het orgel en gaf orgellessen aan onze 

familie. Geluisterd werd er niet, er werd gewoon doorheen gepraat. Het 

was voor ons een heel normale zaak dat er zoveel muzikaliteit aanwezig 

was in onze boerderij in de oorlogstijd.
28

 

  

 Tijdens zijn periode bij de familie Wesselingh sprak Herman weinig over zijn werk en 

vanwege de hoeveelheid mensen die aanwezig waren in de boerderij kwam er van 

componeren vrijwel niets. Wel was hij regelmatig achter de piano te vinden waar hij 

improviseerde met Cor de Groot.  

                                                           
26
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Strategier nam werk ondanks de oorlogsomstandigheden serieus; hoewel er van 

componeren niet veel kwam was hij altijd boven bezig met muziek en kwam hij alleen 

voor de maaltijden naar beneden of om te improviseren achter de piano.
29

 In deze jaren 

schreef hij eens een spotdicht op Seyss Inquart waarin hij de bekende Zes-en-een-kwart 

werd genoemd. Dit briefje werd gevonden in de jas van zijn broer Jan en was de 

aanleiding voor diens deportatie naar het concentratiekamp, waar hij een dag voor de 

bevrijding overleed.
30

 Dit vormde voor Strategier een eerste bron van wrok richting 

Duitsland en het Duitse volk, die zich in later jaren eveneens in zijn muzikale oeuvre en 

contacten zou openbaren. Zijn goede vriend Jan Engelman beschreef de situatie later in 

een gedicht, waarin hij zei: 

 

Hij heeft de vrijheid niet gezien… 

Ze kwam nabij, hij dacht misschien: 

Ze zingt al in het boomgeruis, 

Nog enkele dagen, ik kom thuis. 

Toen nam de vijand het laatste af, 

Dolf een massagraf; 

Hij was in het Vaderhuis.
31

 

 

1.3.2 Vestiging in Utrecht 

 

Het katholieke gezin werd gezegend met tien kinderen; Lidwien, Mechteld, Monique, 

Ursula, Michiel, Regien, Thomas, Felix, Virginia en Marc, en vestigde zich in een groot 

herenhuis aan de Maliesingel in Utrecht.
32

 Het huis bezat een souterrain, een keuken 

met een granieten vloer en buiten was een oude zwengelpomp aanwezig. Het gezin kan 

gekarakteriseerd worden als een gedegen, goed Rooms Katholieke familie.
33

 Riet Flipse 

fungeerde met haar sterke karakter en organisatietalent duidelijk als centrum van het 

gezinsleven. Haar artistieke begaafdheid en gevoel voor kleuren en vormen kwam tot 

uiting in de gezellige en smaakvolle inrichting van het huis in Utrecht.  

                                                           
29
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Elk jaar werd deze inrichting omgevormd tot iets nieuws en Riet ging daarbij mee met 

de mode en trends van haar tijd.
34

 Zelf was Strategier als traditionele pater familias 

trouw aan het Katholicisme, waarbij de muziek een gezonde tegenhanger bleek te zijn.
35

 

Gezegend met het tiental kinderen lag zijn grootste zorg voornamelijk op het gebied van 

het levensonderhoud van zijn gezin, wat resulteerde in een zakelijke en functionele visie 

op zijn werk en inkomen. Hij bezocht met zijn gezin iedere morgen om acht uur de mis 

in de Utrechtse Kathedraal en op zondag bezocht hij zowel de beide ochtendmissen als 

de avondmis. Niet alleen een diep geworteld religieus besef was de oorzaak van deze 

trouwe kerkgang, de kerk was eveneens zijn bron van inkomsten.
36

 Zelf hield hij zich 

niet bezig met muziekeducatie richting zijn kinderen en de lessen werden door mensen 

van buitenaf verzorgd. Alle kinderen kregen al vroeg muzikaal onderwijs waarmee er 

een diversiteit aan instrumenten aanwezig was in zijn gezin. Deze varieerde van 

blokfluit, cello, dwarsfluit, piano en viool en ook zijn vrouw speelde piano.
37

  

Zoals zijn vader Herman op jonge leeftijd in aanraking had gebracht met het 

orgel, zo nam hij met regelmaat zijn zoon Michiel mee die hem hielp bij het registreren 

en stemmen van het orgel. Zijn zoon behield positieve herinneringen aan de 

hoogtepunten in de kerkelijke liturgie van het Katholicisme: 

 

Ik kan me de missen met drie heren, het volle koor en een volle kerk nog 

goed herinneren. Ook de kersttijd staat me nog levendig voor de geest. 

Mijn vader bracht me in aanraking met de hoogtepunten van het 

liturgische jaar. Het Katholicisme bezat een grote romantiek.
38

 

 

De artistieke genen van Strategier en zijn vrouw zijn voor een deel terug te vinden in 

hun kinderen. De rebelse Michiel zag echter geen muzikale carrière voor zich 

weggelegd door het volgen van een opleiding. Zijn muzikaliteit wordt teruggevonden in 

zijn functie als pianostemmer en het componeren van diverse composities voor eigen 

gebruik.
39
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Felix studeerde aan het Conservatorium fluit en accordeon en volgde een jaar 

Muziekwetenschap aan de Universiteit van Utrecht, waar hij les kreeg van zijn vader. 

Zijn voorliefde voor zowel muziek als poëzie bracht hem tot het maken van 

theatervoorstellingen. Hoewel Strategiers dochters geen uitgesproken muzikale talenten 

bezaten, werd steevast iedere afwasbeurt begeleid door meerstemmige zang. Dochter 

Regien bezat haar moeders talent voor kleuren en ontwikkelde zich tot kleuradviseuse, 

terwijl zoon Thomas zich verdiepte in het meer populaire genre van televisieshows en 

theater. Zelf zong Strategier met regelmaat voor zijn gezin oude kinderliedjes aan de 

piano in de kamer.  

Na het volgen van de MMS brachten zijn dochters een jaar door in Frankrijk als 

au pair, of werkten ze in huis en voor hun vader. Ze hielpen hem met het noteren en 

herschrijven van composities in net, waarna ze gedrukt konden worden. Hoewel het 

kalligraferen niet altijd positief werd gewaardeerd ervoeren alle vrouwelijke 

huisgenoten dit werk als een morele verplichting aan hun vader. Als tegenprestatie las 

vader hen iedere avond voor uit respectievelijk De Hobbit, De Ban van de Ring en 

Silmarillon van J.R.R. Tolkien.
40

  

 

1.3.3 Laatste levensjaren 

 

In 1978 vestigde Strategier zich met zijn vrouw in Doorwerth, dat hij zijn ‘muzikale 

stek’ noemde.
41

 Het wonen daar vond hij prettig en als natuurliefhebber kwam hij er 

volledig tot rust. In deze plaats schreef hij ter gelegenheid van het dertiende lustrum van 

de Katholieke Universiteit van Nijmegen de compositie Aula Novis Gaudet, voor 

kamerkoor en instrumentalisten, op een door professor dr. J. van Laarhoven 

samengestelde Latijnse tekst. Hij voorzag deze compositie van een waarschuwing 

richting de wetenschappelijke gemeenschap van Nijmegen: ‘Vergeet de schone kunsten 

niet!’.
42

 

Strategiers laatste levensjaren verliepen moeizaam daar hij leed aan 

prostaatkanker. Hij bleef echter dienstbaar aan de muziek en nam deel aan diverse 

muzikale commissies. In 1988 vierden Strategier en zijn vrouw hun gouden jubileum, 
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waarbij alle kinderen, zelfs de kinderen uit Australië en Luxemburg, aanwezig waren. 

Het feest werd gevierd in de St. Walburgiskerk in Arnhem en de compositie Missa Vox 

Sponsae, die Strategier voor zijn bruiloft had gecomponeerd, werd in een echte hoogmis 

uitgevoerd door het kathedrale koor van Utrecht onder leiding van Hans de Gilde.
43

 In 

overleg met zijn vrouw stelde hij in dit laatste jaar lijsten op, waarop de kinderen 

konden aangeven welke zaken uit zijn nalatenschap ze graag in hun bezit zouden 

krijgen.
44

 

Strategier is jarenlang lid geweest van de Werkgroep Liturgische Muziek van de 

Nederlandse Gregoriusvereniging, waar hij broeder Willibrord van Rijnsoever 

ontmoette die fungeerde als zijn geestelijke leidsman in de laatste jaren van zijn leven. 

Pater Nico Wesselingh, van de familie uit Groenendijk, en broeder Willibrord van 

Rijnsoever bezochten hem in Doorwerth, waar hij van hun hand de ziekenzalving 

ontving en Eucharistie vierde.
45

 Na een ernstige ziekte overleed hij op 26 oktober 1988 

op 76-jarige leeftijd in deze plaats. Zijn uitvaart vond plaats in de kerk van Onze Lieve 

Vrouw van Lourdes in Doorwerth, en de Trappister Monniken uit Zundert bewezen hem 

de laatste eer door het ten gehore brengen van gezangen die hij zelf voor zijn dood had 

gecomponeerd. Bij zijn uitvaart stond broeder Willibrord als celebrant aan het altaar en 

pater Nico Wesselingh dirigeerde de gezangen.
46

 Zijn vrouw overleefde hem vele jaren 

en overleed 31 december 2011 op 95-jarige leeftijd.
47

 Ook zij ontving de ziekenzalving 

door pater Nico Wesselingh.   
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Hoofdstuk 2 – Organist 

  

De behoefte aan goede muziek blijft bestaan, zodat voor mij een taak 

blijft weggelegd. Neem het voorbeeld van mijn parochiekerk. Toen ik 

daar voor de eerste maal naar de mis ging, stoorde ik mij geweldig aan 

het orgelspel. Nu niet meer, want ik bood meteen aan om zelf maar het 

orgel te bespelen.
48

 

 

2.1 Nijmegen, Arnhem en Zeist 

 

Strategier zag het orgel primair als een functioneel instrument, dat volledig paste in de 

liturgische dienstbaarheid van de Rooms Katholieke traditie. Hij was volledig op zijn 

plaats achter het orgel, waar hij door middel van zijn persoonlijke interpretaties deze 

dienstbaarheid naar een hoger plan bracht. Zelf was hij niet in het bezit van een orgel, in 

de huiskamer had hij wel een piano staan en in zijn werkkamer een vleugel, die hij 

gebruikte voor studie en het repeteren van zijn composities. Zijn tien kinderen hadden 

korte tijd pianoles op de piano in de huiskamer en daarnaast speelde hij regelmatig 

quatre-mains met zijn vrouw.
49

 Elke dag van zijn leven, geteld vanaf zijn zestiende 

levensjaar, speelde Strategier een werk van Gabriël Fauré. Als organist van de 

kathedrale kerk van Utrecht, jaren later, speelde hij nog steeds Fauré, maar nu uit zijn 

hoofd.
50

 De opvallend beduimelde partituren van deze componist bewijzen dat 

Strategier zich streng aan dit zelfopgelegde principe hield.
51

 Binnen de orgelwerken die 

hij ten gehore bracht en waar hij zich in verdiepte lag het zwaartepunt bij Frankrijk en 

niet bij de Duitse componisten. Dit had mede van doen met de orgelcultuur, die in 

Frankrijk beduidend anders was dan in Duitsland. Franse componisten als Widor, 

Duruflé, Guilmant, Messiaen en Fauré waren niet alleen organist maar tegelijkertijd 

kerkmusicus, wat veel minder het geval is bij de Duitse organisten.
52
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Strategier was drie jaar werkzaam als directeur-organist in de St. Annakerk in Nijmegen 

en vertrok vervolgens in 1935, na het overlijden van zijn vader, naar Arnhem.
53

 In 

Arnhem volgde hij zijn vader op als organist van de St. Walburgiskerk, waar hij tien 

jaar lang, tot de evacuatie in 1944, werkte.
54

 Hij studeerde hier nieuw repertoire en gaf 

daarnaast muziektheorielessen aan de Arnhemse muziekschool. Tijdens de oorlogsjaren 

dirigeerde hij enige tijd het kathedrale koor van Haarlem, maar het orgel bespeelde hij 

daar nooit. Ook begeleidde hij geen koren, dit liet hij over aan Albert de Klerk die hij 

als een dusdanig goede organist beschouwde dat hij in zijn aanwezigheid niet achter het 

orgel wilde kruipen. Daarnaast telde de familie Wesselingh, waar hij gedurende de 

oorlogsjaren verbleef, diverse goede organisten, zodat hij de begeleidingstaken 

voornamelijk delegeerde. Eveneens gaf hij geen orgellessen in die periode, ook deze 

taak liet hij over aan Albert de Klerk.
55

  

Toen de oorlog ten einde liep verbond hij zich voor vier jaren aan de St. 

Jozefkerk aan de Rozenstraat in Zeist.
56

 Zijn opvatting betreffende zijn taak verwoordt 

hij duidelijk als hij zegt: 

 

Kerkmuziek verschilt eigenlijk alleen maar van gewone muziek in die 

zin, dat zij optimaal dienstbaar dient te zijn. Maar die dienstbaarheid is in 

feite geen beperking. Ik kan het niet bewijzen, maar je zou als stelling 

haast kunnen hanteren dat hoe meer muziek dienstbaar wordt, hoe groter 

de kans is, dat die muziek goed is.
57

 

  

Hij zag zichzelf in eerste instantie niet als uitvoerend musicus, ook was hij geen 

concerterend organist en het begeleiden van koren en orkesten deed hij vrijwel niet. Een 

reden zou kunnen liggen in zijn voorkeur voor de piano: 

 

Mijn pianolessen vond ik het leukste. Ik ging op mijn zeventiende jaar 

naar de Rooms Katholieke Kerkmuziekschool in Utrecht, waar ik 
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behalve piano ook orgel studeerde. Maar als ik pianoles had gehad, was 

mijn week goed.
58

 

 

Met enige regelmaat voorzag hij zijn studenten, instrumentalisten of koorleden van 

orgelbegeleiding in de persoonlijke sfeer. Zo nam hij leden van de familie Wesselingh 

mee naar de Jozefkerk toen hij als organist aan deze kerk was verbonden, om samen te 

studeren.
59

 Jaren later studeerde hij eveneens begeleidingspartijen met koorleden van 

het Leidse Madrigaalkoor waar hij als dirigent aan was verbonden. Tijdens 

repetitieavonden en uitvoeringen waarbij orgel noodzakelijk was nodigde hij zijn vriend 

Albert de Klerk uit, maar zijn eigen composities probeerde hij, samen met een goede 

zangeres uit zijn koor, zelf uit op de orgels die tot zijn beschikking stonden.
60

 

 

2.2 De Utrechtse Kathedraal 

 

In 1949 volgde hij Hendrik Andriessen op als organist van de kathedrale kerk in 

Utrecht. Andriessen vertrok naar Den Haag waar hij directeur werd van het 

Conservatorium.
61

 In zijn jonge jaren had Strategier diverse private orgellessen bij 

Andriessen gevolgd waarmee zijn orgelspel goed muzikaal was onderbouwd. Hendrik 

Andriessen werd in de naoorlogse jaren gezien als de persoonlijkheid bij uitstek in de 

modernistische katholieke partij van de meerstemmige koor- en orgelmuziek. Hij 

fungeerde als een typisch vertegenwoordiger van de moderne katholieken in de 

Nederlandse muziekwereld. Strategier zag hem als een groot voorbeeld, ondanks zijn 

trouw aan het traditionele Katholicisme. 
62

 Hij huldigde de opvatting dat het orgel 

weliswaar op bepaalde momenten gebruikt mocht worden om zelfstandig op te treden, 

maar verder dienstbaar moest zijn aan de liturgie. Zijn orgelspel was een weerspiegeling 

van meditatieve gedachten waarbij zijn creatieve persoonlijkheid naar voren trad.  

Hij hield er niet van om de kerkelijke liturgie van de dienst monumentaal samen te 

vatten in zijn spel. Gedurende zijn jaren als organist van de Kathedraal heeft hij het 

Kathedrale koor meerdere malen begeleid, maar overwegend als er ingevallen moest 
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worden.
63

 De wekelijkse serie concerten in de Dom in Utrecht was eveneens niet de 

plaats waar Strategier zijn orgelimprovisaties liet gelden. Hij gebruikte zijn orgelspel 

uitsluitend in dienstbare zin in de kerkelijke liturgie.
64

 Zijn functie als organist van de 

kathedrale kerk zag hij als een manier om dienstbaar te zijn aan het katholieke 

kerkelijke leven. Deze muziek speelde in zijn leven een centrale rol en hij beschouwde 

het componeren van en bezig zijn met kerkelijke muziek min of meer als zijn roeping, 

waaraan hij al op jeugdige leeftijd gehoor had gegeven.
65

  

 

Er moest elke zondag muziek zijn en gezongen worden zoals er bij Bach 

iedere week een nieuwe Cantate moest zijn. Vanuit dit gezichtspunt zag 

hij zijn muziek ook als noodzakelijk en dienstbaar aan de muziekcultuur 

van het katholicisme. Het was voor hem een innerlijk willen en ‘heilig 

moeten’.
66

  

 

Zijn orgelspel bestond voornamelijk uit het begeleiden van de liturgische gezangen 

tijdens die diensten, maar als de misviering ten einde was bracht hij graag een werk van 

Cesar Franck of een Prelude en Fuga van J.S. Bach ten gehore.
67

 Elders in de liturgie 

mochten er geen koralen of triosonates van Bach worden gespeeld vanwege de 

verkeerde aandacht die deze werken zouden vragen. Dienstbaarheid aan de liturgie gold 

voor elk moment binnen de dienst, met uitzondering van het naspel.  

Dit liturgische aspect laat hierin een duidelijk verschil met sommige protestantse 

kerken zien waar genoemde werken expliciet wel een liturgische functie hebben, 

doordat de teksten verwijzen naar wat er elders in de liturgie gebeurt en wat er 

gezongen werd. Maar binnen de katholieke traditie paste dit niet.
68
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Zijn tussenspelen kunnen bijzonder genoemd worden; de improvisaties 

die hij in de tussenspelen van de liturgie ten gehore bracht zijn bijzonder 

muzikaal en virtuoos te noemen. Een publicatie waard!
69

 

 

Strategier bleef ondanks de soms negatieve benaderingen veertien jaar verbonden aan 

de Kathedraal, tot 1963. ‘Het was moeilijk hem [Hendrik Andriessen] op te volgen. 

Sommige mensen hadden graag een ander op de orgelbank gezien’
70

, legde hij uit. 

Hieruit blijkt dat zijn Frans-georiënteerde orgelspel niet door iedereen werd 

gewaardeerd. Voor deze kathedraal schreef hij de Catharina-mis waarbij hij ‘de beste 

getuige van het slag kerkmusici is dat de moeilijke stap van de oude liturgie naar de 

nieuwe met verve en overtuiging heeft gezet.’
71

  

 

2.3 Zundert en Doorwerth 

 

Enige tijd was Strategier een graag geziene gast bij de Trappisten in Zundert waar hij 

het kleine orgeltje in de kapel bespeelde. Voor de Trappisten heeft hij zeer veel muziek 

geschreven en leverde hij omvangrijke bijdragen aan de ontwikkeling van de liturgie. 

Voor de Trappister monniken van Zundert en de Benedictijnen in Oosterhout schreef hij 

diverse improvisaties.
72

 In Zundert maakte hij tevens kennis met de psalmvertaling van 

Ida Gerhardt en Marie van der Zeyde, waar hij positief tegenover stond en die hem hielp 

van de Latijnse naar de Nederlandstalige liturgie over te stappen.
73

 

Na zijn verhuizing naar Doorwerth speelde hij iedere zaterdagavond in het 

kleine kerkje aldaar en bracht hij een periode van gewenste rust door met het schrijven, 

lezen en deelnemen aan de liturgie. De monniken leenden zich goed voor het repeteren 

van zijn nieuwe composities. Dat Zundert belangrijk voor hem was wijst een 

organistenopdracht uit.  

Gevraagd door de Katholieke Radio Omroep droeg hij bij aan een 

organistenserie waarbij de organist zijn favoriete orgel uitkoos en improviseerde op 
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Gregoriaanse thema’s en reformatorische liedboekmelodieën. Strategier hoefde niet 

lang te twijfelen over zijn keuze; de lege kerk en het bescheiden orgel van Zundert.
74

  

Op 54-jarige leeftijd stopte Strategier met zijn positie als organist en dirigent van 

kerkkoren. De verplichtingen die zijn orgelspel en dirigentschap met zich meebracht 

werden hem teveel. Hij bleef echter actief als organist en verleende niet alleen 

medewerking aan de missen in de Katholieke Kerk maar trad in zijn laatste levensjaren 

ook op in het openbaar.
75

 Naast orgel speelde hij in Doorwerth iedere dag piano voor 

zijn vrouw. Het praktisch bezig zijn met muziek kenmerkte Strategier en ook in de jaren 

na zijn pensionering nam het bespelen van zijn instrumenten een belangrijke plaats in 

zijn leven in en bleef hij zich bezig houden met muziek: 

 

Aan de kerkmuziek heb ik dus altijd veel plezier beleefd, maar het heeft 

me nooit veel opgeleverd. Er wordt wel gezegd: onder de kromstaf is het 

slecht leven, en dat heb ik ervaren. Ik heb er slechts een gedeeltelijke 

broodwinning aan gehad!
76

 Een leven zonder muziek is voor mij 

ondenkbaar. Ik heb er mijn hart aan verpand en als ik er toe in staat ben 

blijf ik de komende jaren zeker doorgaan in de muziek!
77
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Hoofdstuk 3 – Docent 

 

Mijn credo is: ik ben een muzikant!
78

 

 

3.1 Nederlands Instituut voor Katholieke Kerkmuziek  

  

Doceren was voor een musicus een vanzelfsprekendheid waar men zich in de 

negentiende eeuw mee in leven hield en welke in de twintigste eeuw nog steeds 

noodzakelijk was.
79

 Als docent werd Strategier zeer gewaardeerd vanwege zijn 

kundigheid, vriendelijkheid en muzikale stimulans voor zijn leerlingen. Doceren zat 

hem in het bloed, hij zag dit duidelijk als meer dan een noodzakelijke broodwinning en 

hij voelde zich betrokken bij zijn studenten, waardoor hij veel plezier had in het 

lesgeven. Hij hield ervan om niet alleen uitleg te geven over muzikaal-theoretische 

problemen maar zijn leerlingen ook gedegen voor te bereiden op hun loopbaan in de 

maatschappij door middel van een brede muzikaal-theoretische onderbouwing.
80

 Hij 

werd door zijn leerlingen gezien als een fijnzinnige, poëtische en zachte 

persoonlijkheid, maar zeker ook expressief.
81

 Niet alleen door zijn brede muzikale 

kennis en zijn vermogen om partituren en orkestpartijen te vertalen naar de piano, maar 

ook door zijn beeldende vertelkracht was hij in staat de muziektheorie helder over te 

brengen.
82

 Hij bracht zijn leerlingen liefde voor muziek bij, wat tot uitdrukking komt in 

de manier waarop leerling Frans van Rossum zoon Michiel Strategier voorstelde aan 

collega’s: ‘Dit is de zoon van degene waar ik zeven jaar les van heb genóten!’
83

  

Bescheidenheid sierde Strategier, ook in zijn opstelling ten opzichte van 

collega’s. Primair aangenomen als orgeldocent op het Nederlands Instituut voor de 

Katholieke Kerkmuziek kwam hij al vroeg in aanraking met Albert de Klerk, 

theoriedocent, die naar zijn mening een veel beter organist was dan hijzelf.  
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Dit leidde ertoe dat Strategier een functiewisseling bewerkstelligde, waarna De Klerk de 

leerlingen opleidde tot organist en Strategier zelf theorie ging doceren.
84

  

De volledige opleiding bestond uit drie studiejaren met veertien vakken, te 

weten godsdienstleer, liturgie, Gregoriaanse zang, Latijnse taal, koorzang, 

muziekliteratuur, pianospel, orgelspel, harmonieleer, contrapunt, compositieleer, 

orgelbouwkunde, geschiedenis en esthetiek. Een jaar voor het afscheid van Huijgens 

opperde Strategier het idee de opleiding uit te breiden met een vierde studiejaar, maar 

dit idee werd verworpen omdat de studenten werden opgeleid als kerkmuzikanten en 

niet als virtuoze beroepsmusici, zoals op het Conservatorium het geval was.
85

  De lessen 

die Strategier op het Nederlands Instituut voor de Katholieke Kerkmuziek gaf bestonden 

uit enerzijds de algemene vakken: solfège, harmonie, contrapunt, vormanalyse en 

harmonische analyse en anderzijds het Gregoriaans, dirigeren, het schrijven van 

begeleidingen en het maken van liederen voor de kerk.
86

 

 

Hij sprak met een zeer zachte stem waardoor hij soms moeilijk te 

verstaan was. Maar zijn lessen waren goed onderbouwd, leuk en gezellig. 

Hij gaf speciale aandacht aan solfège oefeningen en dictees, want een 

organist en musicus moest in het bezit zijn van een goed getraind 

gehoor.
87

 

  

De opleiding onderscheidde zich van het Conservatorium door de vakken die 

gepresenteerd werden, waarmee een duidelijke richting werd gegeven aan het beroep 

van dirigent-organist aan een katholieke kerk. De gebruikte literatuur op het gebied van 

koordirectie richtte zich voornamelijk op de religieuze kerkmuziek, maar de 

orgelwerken die werden beluisterd en gestudeerd waren niet uitsluitend religieus. Het 

begeleiden van liederen en het Gregoriaans werd door Albert de Klerk aan het orgel 

gedoceerd en door Herman Strategier aan de piano. Alle vakken werden gegeven 

vanwege hun liturgische functie.
88

 De salariëring was niet hoog en Strategier trachtte 
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verschillende malen zijn salaris aan te laten passen, wat in 1949 lukte met een 

salarisverhoging van honderdtachtig gulden per lesuur per jaar. Het nadenken over de 

salarissen van docenten aan het NIKK zorgde eveneens voor een nieuwe denkrichting 

over een pensioenregeling voor de docenten.
89

   

 

3.2 Utrechts Conservatorium 

 

Naast het NIKK doceerde Strategier muziektheorie aan het Utrechtse Conservatorium 

aan de Lange Nieuwstraat. De studenten die zijn lessen als bijvak hadden ontmoette hij 

woensdags een uur in de week op het Conservatorium.
90

 In 1960 publiceerde een 

commissie van conservatoriumdirecteuren de publicatie ‘Het muziekvakonderwijs in 

Nederland’, waarmee een radicale onderwijsvernieuwing werd ingeluid in het 

Conservatoriumonderwijs. Deze herstructurering bewerkstelligde nieuwe richtlijnen in 

het vakonderwijs met duidelijk onderscheid in de diverse beroepswegen. Elke opleiding 

werd voorzien van heldere exameneisen en een duidelijke gerichtheid op de praktijk.
91

  

De naoorlogse periode kenmerkte zich in muzikaal opzicht door een gerichtheid 

op de laat-Romantische stijlperiode, waarin het harmonische beeld vooral verticaal was. 

De Mammoetwet die in de jaren zestig ging functioneren zorgde voor verschillende 

exameneisen en een culturele omslag in het muziekonderwijs. Het begrip polyfonie 

werd belangrijker en muziekopleidingen richtten zich steeds meer op de Barok en de 

polyfone schrijfwijze. Door de nieuwe eisen ontwikkelde het muziekonderwijs zich 

richting ‘harmonie/contrapunt’, een nieuw vak waarin harmonie en contrapunt in 

samenhang gegeven werden. Contrapunt werd gezien als een muzikale stijl van de 

periode voor de Romantische periode, de Barok.
92

 Deze verandering was in het 

muzikale onderwijs op het Conservatorium duidelijk merkbaar: 
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In mijn jeugd keek men naar de melodie en de baslijn en alles ertussenin 

bestond uit akkoorden, maar eind jaren zestig kreeg je 

‘harmonie/contrapunt’.
93

 

 

Deze verandering in het muzikale onderwijs stond nog in de kinderschoenen en voor de 

bijvakken golden zowel de oude als nieuwe exameneisen. Bij het doceren van 

‘harmonie/contrapunt’ ging Strategier mee met de vernieuwde eisen in het muzikale 

onderwijslandschap.
94

 Componisten als Mendelssohn en Franck stonden wel op het 

programma in de praktijklessen, maar Widor en Vierne werden niet gespeeld. Laat-

Romantisch repertoire werd niet geapprecieerd en ondanks de nuchtere insteek die 

Strategier bezat en het feit dat hij niets van trends en modeaspecten moest hebben, ging 

hij toch mee in deze typerende tijdgeest.
95

 

 

Midden jaren zestig speelde ik op mijn eindexamen een werk van 

Sigfried Karg-Elert. Het commentaar was: ‘mooi gedaan, maar dat stuk 

zelf is natuurlijk niks!
96

 

 

De naam die Strategier op nationaal niveau opgebouwd had, kwalificeerde hem om 

directeur van het Conservatorium te worden, maar deze positie wees hij diverse malen 

af. ‘Leider zijn van een Conservatorium brengt onherroepelijk met zich mee, dat je 

agenda voor een deel gevuld is met vergaderingen en besprekingen. Daar houd ik niet 

zo van. Liever ben ik in de praktijk met muziek bezig!’
97

 Theoretische werkzaamheden 

hadden duidelijk niet zijn voorkeur.  

Voor Strategier was er wezenlijk verschil tussen een muziektheoreticus en een 

muzikant. Als deskundige op het gebied van de muziektheorie was hij zeer gezien in 

Nederland, wat mede veroorzaakt werd door zijn vermogen de praktijk naar de theorie 

te vertalen in plaats van andersom; dit was een basisaspect van zijn persoonlijkheid die 

hij vertaalde naar zijn lespraktijk.
98

 Ondanks zijn praktijkgerichte instelling werd zijn 
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theoretische kennis nationaal erkend, wat blijkt uit zijn participatie aan het Nederlands-

Belgisch overleg over de muziektheoretische terminologie samen met professor Maas 

uit Amsterdam.
99

  

 Door de slechte huisvesting van het Utrechtse Conservatorium aan de Lange 

Nieuwstraat begon Strategier zijn lessen aan hoofdvakstudenten thuis te verzorgen. 

Eens per week kwamen zijn studenten een middag bij hem thuis om in zijn werkkamer 

aan de vleugel onderwijs te krijgen. Hij volgde het traditionele programma van het 

Conservatorium, maar baseerde zich op muziek vanaf de late Barok en de Klassieken tot 

eind negentiende eeuw. Muzikale en theoretische kennis van de twintigste eeuw werden 

niet in zijn lessen opgenomen.
100

 Pedagogische aspecten waren niet van belang; het 

lesgeven zag hij als een kwestie van het opdoen van inspiratie bij zowel leerlingen als 

de muziek. Hij doceerde niet via een gestructureerde planning maar vanuit de praktijk. 

Zijn lessen kenmerkten zich door een duidelijke doelgerichtheid en een sterk meeleven 

met zijn leerlingen.
101

 De Franse stijl kwam ruim aan bod, maar Duitse componisten als 

Brahms, Reger of Mahler werden gewoonweg niet besproken in de lessen, waarmee hij 

de lijn van Alphons Diepenbrock en Hendrik Andriessen volgde.
102

 Hij worstelde met 

de centraal-Europese ontwikkeling na Mahler; hij kon geen hoogte krijgen van Berg, 

Webern en Bartók en zocht altijd naar het motief, het waarom en het hoe van hun 

composities, waar hij in zijn lessen aan het Conservatorium regelmatig op 

terugkwam.
103

  

Ook Strategiers eigen composities waren geen onderwerp van analyse, waarmee 

hij de diverse aspecten van zijn veelzijdig kunstenaarschap duidelijk van elkaar 

gescheiden wilde houden.
104

 Zijn persoonlijke visie op composities van anderen 

profileerde hem echter in zijn stellingname als componist. Zijn studenten waren goed 

bekend met de jaarlijkse solfège-opgaven voor de eindexamens, die hij samen met Jan 

van Vlijmen schreef.
105

 In dit kader schreef hij eveneens diverse een-, twee- en 

driestemmige en ritmische dictees in opdracht voor de rijksinspectie van het 
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muziekonderwijs, voor zowel de eindexamens als de staatsexamens: 
106

‘Strategiers 

solfège-opgaven waren heel praktiserend en goed uitzingbaar. We waren altijd blij met 

een opgave van Strategier bij het examen.’
107

  

Composities van zijn hand waren de studenten niet vreemd aangezien deze in de 

koorklas, toentertijd gegeven door Anton Dresden, werden gezongen. Zijn vocale 

muziek kreeg grote aandacht en diverse composities, waaronder zijn mis, werden 

gestudeerd en uitgevoerd.
108

 Het lesgeven gaf Strategier vanuit het genieten van goede 

noten, geschreven voor een goede componist of door zijn studenten zelf, die hun eigen 

bijdrage dan ook regelmatig mochten meebrengen.
109

 De muziektheorie moest praktisch 

inzetbaar en functioneel zijn. Hij wilde geen theorie geven die niet gebaseerd was op de 

praktijk en vervlogen was zodra je de lesruimte had verlaten. Theorie moest 

functioneren in je dagelijkse werkzaamheden, bij je orgelspel en in alle aspecten van het 

bezig zijn met muziek. Dit aspect was een van de redenen voor het schrijven van een 

groot aantal werken voor amateurs; hij wilde muziek schrijven die mensen konden 

spelen en die een functionele plaats in hun leven in kon nemen.
110

  

Dat het leven en je werk pas begon nadat men was afgestudeerd, was een 

gedachte die Strategier verwierp:  

 

Officieel was er de regel dat je bij het geven van een orgelconcert 

toestemming diende te vragen aan het Conservatorium, maar elke student 

gaf onafhankelijke concerten, dat waren verschillende werelden 

toentertijd. Strategier prikte hier doorheen en zijn motto was dan ook: 

‘jullie zijn werkstudenten. Je moet nu waarmaken waar je voor 

studeert.’
111
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3.3 Rijksuniversiteit Utrecht  

 

Het docentschap was voor Strategier geen puur noodzakelijke verzekering van 

inkomsten, al gaf hij 34 lesuren in de week, maar dit werk deed hij met veel plezier. 

Toch vond hij zijn inkomen belangrijk en dacht hij na over het onderhouden van zijn 

vrouw en kinderen. Dit liet hij merken door zijn bezorgdheid over de rechten van zijn 

werken, als deze te weinig werden uitgevoerd en daardoor niets opleverden. Zijn baan 

aan het Conservatorium bood hem geen pensioenopbouw waardoor deze pas gestart 

werd met zijn docentschap aan de Utrechtse Universiteit.
112

  

Toen zijn lesuren op het Conservatorium werden verminderd, begon hij 

eveneens muziektheorie aan de Utrechts Universiteit te onderwijzen. In 1949 werd hij 

door Professor Smijers benoemd aan het toenmalige Instituut voor Muziekwetenschap 

gevestigd aan de Biltstraat,
113

 als opvolger van Van den Sigtenhorst Meijer, die in 1948 

zijn docentschap neerlegde.
114

 Hij gaf zijn lessen in de kelder van Drift 21 in de kleine 

collegezaal, het toenmalige Gregorius archief.
115

 De lengte van de toenmalige opleiding 

Muziekwetenschap waar hij doceerde bestond uit minimaal vijf jaar met een oneindig 

maximum, waardoor de relatie tussen docent en student intensief kon worden. Hij 

onderwees zijn studenten door wekelijkse groepslessen in solfège, dictee, analyse en 

contrapunt.
116

  

 

Analyse vond hij geen doel op zich, het leek of hij er een beetje een hekel 

aan had. Hij noemde het een ‘noodzakelijk kwaad’ en zei dan: ‘Muziek is 

toch niet geschreven om geanalyseerd te worden?’
117

 

 

Bij het doceren van harmonie werkte hij met een systematische opzet. Beginnend bij 

eenvoudige diatonische verbindingen waar langzamerhand meer noten aan werden 

toegevoegd, ontwikkelde hij dit tot een ingewikkeld harmonisch proces. Hij vond het 

creatief omgaan met harmonie en harmonische verbindingen van groot belang voor een 
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musicus, evenals een intensieve training van het gehoor.
118

 Gewapend met de sonates 

van Beethoven, kleine leesbril op zijn neus, nam hij plaats achter de vleugel en speelde 

dan het thema gevolgd door de volledige sonate, waarna hij opmerkte: ‘Mooi he!’ en de 

analyseles beëindigde.
119

 Muzikaal en compositorisch had hij grote bewondering voor 

Beethoven vanwege het feit dat deze met weinig muzikaal materiaal veel kon 

vertellen.
120

  

Hij was een fervent voorstander van streng contrapunt, maar bij het zien van een 

kwintparallel in de harmonieopgave van zijn studenten vroeg hij doorgaans: ‘Mag het 

niet? Hoe klonk het?’, waarmee hij zijn muzikale oordeel primair baseerde op klank.
121

 

Ontdekte hij een goed klinkende afwijking van de regels, dan deed deze ontdekking 

hem genoegen. Vooral de uitbreiding van tonale harmonie naar modaal gevormde 

harmonie was hem goed bekend. Door zijn kerkmuzikale roeping dacht hij vanuit de 

kerkmodus, zodat zijn harmonische idioom, behalve op de klassiek romantische 

functionele harmonie, eveneens op de modale harmonie was gebaseerd. Dit liet hij 

terugkomen in de inventies die hij als organist van de Kathedrale kerk in Utrecht elke 

zondagmorgen liet horen.
122

 Kerkmuziek was zijn specialisme maar Strategier gebruikte 

zijn kennis van dit gebied niet binnen het lesgeven door een werkgroep kerkmuziek op 

te richten of de studenten de mogelijkheid te geven zich hierin te specialiseren. Zijn 

voorliefde voor Franse muziek en afkeer van serialiteit en dodecafonie was de studenten 

duidelijk, maar deze laatste muziek verwierp hij nooit met zoveel woorden. Hij hield dit 

voor zichzelf en liet zijn studenten vrij in de manier waarop ze met deze muziek 

omgingen en in het waardeoordeel dat ze eraan gaven.
123

 Aan de andere kant kon hij 

grappen over zijn favoriete Franse componisten niet waarderen, een aspect dat hij de 

betreffende personen hun hele leven na zou dragen.
124

 

Strategier doceerde diverse muziektheoretische vakken maar legde daarbij sterk 

de nadruk op de praktijk, hij was praktisch ingesteld en werkte vanuit de praktijk. Het 

repertoire dat hij met het Nederlands Madrigaalkoor in Leiden studeerde kwam in de 
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lessen met enige regelmaat langs, zoals het Stabat Mater van Poulenc.
125

  Hij voelde 

zich het meest thuis bij muzische mensen die belangstelling hadden voor wat er achter 

de noten zat. Hij bezat een fabuleuze kennis van de vertaling van de praktijk naar de 

theorie en dit gegeven was een basisaspect van zijn muzikale persoonlijkheid.
126

 Het 

werken volgens een specifieke planning deed hij niet, het leek alsof hij ter plekke 

improviseerde en inhaakte op hetgeen wat uit de groep kwam. Daarnaast was hij 

flexibel in het maken van extra afspraken buiten lestijd om als studenten daar om 

vroegen, dit deed hij graag.
127

 Regelmatig sprak hij over de solsnaar in zijn lessen 

solfège. Hij wees dan richting zijn hart en zei: ‘Hier zit de solsnaar en die moet beroerd 

worden’.
128

   

 Zijn praktische insteek kwam eveneens naar voren in zijn verschillende omgang 

met en benadering van de studenten van Conservatorium en Universiteit. Er was naar 

zijn mening een duidelijk verschil tussen wetenschappers en muzikanten, waarmee hij 

zijn reserves tegenover bepaalde type wetenschappelijke studenten in vergelijking met 

‘echte muzikanten’ niet voor zichzelf hield, maar duidelijk liet merken. Alle interesse 

had hij voor hardwerkende studenten met een brede muzikale belangstelling, ook al 

bezaten deze studenten minder talenten dan anderen. Studenten die geen belangstelling 

hadden voor de wereld achter de noten begreep hij niet.
129

 Hij was van mening dat 

studenten zonder veel gehoorcapaciteiten en muzikale talenten de docent dwongen tot 

het doceren van een begrijpelijke materie. Hij kwam erachter dat persoonlijke 

moeilijkheden een grotere belemmering voor muzikale ontwikkeling vormden dan het 

ontbreken van talent, waarmee hij bewees niet alleen docent maar vooral pedagoog te 

zijn.
130

 Het leek alsof hij zich tussen de musicologen een vreemde eend in de bijt 

voelde.  

Strategier werd zeer gewaardeerd door zijn collega’s van de Universiteit, maar 

er was altijd een spanningsveld met Henk Badings. Strategier nam het Badings kwalijk 

dat hij in de oorlog het directeurschap van het Haagse Conservatorium overgenomen 

had van Sem Dresden, die deze post vanwege zijn Joodse achtergrond moest verlaten. 
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Strategiers grote wrok tegen alles wat Duits was, kwam op deze manier ook in zijn 

collegiale contacten naar voren, wat zorgde voor spanning in het team van docenten aan 

de Universiteit.
131

 In het afscheidsboek van de Universiteit, samengesteld door Heleen 

Wagenaar-Nolthenius, toen hij tegelijk met Henk Badings afscheid nam van het 

instituut, benadrukte hij het belang van een praktische insteek: 

 

De basis van de musicologie is en blijft de muziek. Als de noodzakelijke, 

maar soms wat vervelende training in de basiskennis van de muziek in 

volle vrijheid vanuit een muzikanteske benadering gegeven kan worden, 

doet het er ook niet toe waar iemands voorkeuren liggen. Als er maar 

bezield over gesproken wordt.
132

 

 

Tijdens zijn afscheidsrede sloot hij af met een zin die zijn volledige bestaan omvatte: 

‘Mijn credo is: ik ben een muzikant!’
133
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Hoofdstuk 4 – Componist 

 

Zijn er andere componisten wier karakter zo sterk overeenkomt met hun 

muziek?
134

 

 

4.1 Gelegenheidswerken 

  

Al op jeugdige leeftijd begon Strategier met het schrijven van zijn eerste werken. De 

compositie Feuilles Mortes op tekst van Verlaine gold als een van zijn eerste 

compositorische proeven en was een variatie op Stille Nacht. Later merkte hij erover op 

blij te zijn dat deze niet meer te achterhalen was.
135

 Zijn eerste serieuze compositie, 

Missa Brevis voor a capella koor, werd in Frankfurt uitgevoerd. In 1935 schreef hij drie 

dansen voor orkest, waarvan hij de orkestratie later ‘stuntelig’ noemde.
136

 De eerste 

compositie waarin hij zichzelf bevestigd vond was Don Ramiro in opdracht van Van 

Amelsfoort en zijn Bossche Mannenkoor in 1941.  

Vanaf 1949 wilde hij voornamelijk in opdracht componeren om zijn gezin te 

kunnen onderhouden. Wel bleef hij gelegenheidswerken voor familie en vrienden 

schrijven.
137

 Het in opdracht componeren nam hij zeer serieus. ‘Beste vader, wilt u SVP 

een stukje voor cello en wat Virginia speelt maken. Het hoeft niet als u ’t te druk hebt, 

uw lieve zoon, Marc Strategier.’
138

 De opdrachtgever was elf jaar, zijn zusje van 

veertien bespeelde de altblokfluit en aan deze opdracht, die niet betaald werd, voldeed 

de componist graag. Ook schreef hij persoonlijke composities voor zijn vrouw bij de 

geboorte van zoon Michiel en ter gelegenheid van zijn huwelijk. Het gezin werd geacht 

zijn werk zeer serieus te nemen; was vader op zoek naar oplossingen van akkoorden en 

zijn muziek aan het schrijven of bedenken, dan was het rustig in huis en waren de 

kinderen stil.
139
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Gelegenheidsstukken componeerde Strategier graag; voor de familie Wesselingh, waar 

hij in de oorlog verbleef, heeft hij diverse composities geschreven in het kader van de 

jaarlijkse familiebijeenkomsten. De diversiteit aan instrumenten en de vele zangers in de 

familie waren de aanleiding tot het schrijven van verschillende familiestukken, 

waaronder een opera. In het familieboek van de familie Wesselingh wordt hij 

beschreven als ‘muzikale vriend van de familie’.
140

 Ter gelegenheid van de bruiloft van 

zijn dochter Lidwien met Nico Schrama, het zogenoemde Madrigaalhuwelijk vanwege 

de eerste ontmoeting in het koor, schreef hij eveneens bruiloftsmuziek voor de 

instrumenten die aanwezig zouden zijn.
141

 Ter gelegenheid van het veertigjarig bestaan 

van het Enka Mannenkoor schreef hij samen met tekstdichter Jan H. de Groot de 

jubileumcompositie De Stad, de mens, het lied, dat werd uitgevoerd in de Musis-zaal in 

Arnhem.
142

    

Strategier hield zonder schaamte van zijn eigen composities. Over de Arnhemse 

Psalm zei hij na het beluisteren van een opname: ‘Dat stuk wil ik nog eens horen, dat 

vind ik zo mooi.’
143

 Maar ook in zijn composities wordt zijn bescheiden persoonlijkheid 

zichtbaar, als hij zegt: ‘Ik componeer niet voor de eeuwigheid’.
144

 Hij was geen man 

van de grote symfonische vorm, maar bleef klein, terughoudend en pittoresk.  

 

Wat ik jammer vind is dat hij vaak kleine miniatuurtjes schreef, die wel 

fijn en aardig zijn om te spelen maar zo kort en snel voorbij. Zijn 

Inventionen bijvoorbeeld zijn ook zo kort, een beetje huismuziekachtig, 

jammer is dat.
145

 

 

Daarnaast liet hij zijn liefde voor kerkmuziek blijken middels het gebruik van 

kerktoonsoorten en modificaties daarvan.
146

 Het vervulde hem weleens met wrok dat het 

leven ook zonder componisten uit zijn tijd door zou gaan; er was immers genoeg 

muziek geschreven om een leven mee te vullen. Ondanks dit soms sombere denkbeeld 

kon hij het componeren niet laten en was hij de mening toegedaan dat een werk, al 

                                                           
140

 Tecla Hekker, interview op 4 mei 2012. 
141

 Nico Schrama, interview op 17 april 2012. 
142

 Daan Drooglever, krant onbekend, NMI, Doos 22 - 1406.  
143

 De Tijd, jaar onbekend, NMI, Doos 22-1406,  p. 13. 
144

 Nico Schrama, interview op 17 april 2012. 
145

 Herman van Vliet, interview op 24 april 2012, p. 116. 
146

 Jaap van Benthem, interview op 13 april 2012. 



39 
 

wordt het slechts één keer uitgevoerd, precies die ene keer zijn nut heeft gehad.
147

 De 

Arnhemse Psalm en zijn Te Deum dat hij schreef voor de Trappisten in Zundert, zag hij 

als zijn belangrijkste composities. Opvallend aan de Arnhemse Psalm, geschreven in 

opdracht van de gemeente Arnhem waarin hij weergeeft hoe geboeid hij was door de 

gebeurtenissen in de stad voorafgaand aan de bevrijding, is het citeren uit het liedboek 

van de Reformatie. Zeker voor een zeer katholiek componist is het ongebruikelijk dat 

hij een protestants gezang
148

 nadrukkelijk citeert.
149

 Ook zijn O-Antifonen voor de 

liturgie van Witte Donderdag en Koning Swentibold namen een speciale plaats in zijn 

oeuvre in.  

 

4.2 Het tweede Vaticaans Concilie 

 

Veel moeite had Strategier met de omschakeling naar het tweede Vaticaans Concilie 

(1962-1965), waarmee de Nederlandse liturgie zijn intrede deed in de katholieke kerk. 

Hij bleef voor de Latijnse liturgie schrijven en hij had lange tijd en aandringen van zijn 

vrouw nodig voordat hij deze in het Nederlands is gaan componeren, wat hij uiteindelijk 

zeer veel heeft gedaan.
150

 In deze omschakeling van de Latijnse naar de Nederlandse 

liturgie is het broeder Willibrord van Rijnsoever geweest, die hem stimuleerde in het 

componeren van de Nederlandse liturgie.
151

 De overgang van de Latijnse naar de 

Nederlandse liturgie in de jaren zestig was voor Strategier de oorzaak van het ontstaan 

van een mentale crisis, die hij pas een tiental jaren later dankzij veel gesprekken met 

broeder Willibrord overwon.  

Veel studenten en oud-studenten van de Kerkmuziekschool bleken de spanning 

tussen traditie en vernieuwing mentaal gezien niet aan te kunnen.
152

 Strategiers eerste 

Nederlandstalige compositie was de Bernardusmis, die enerzijds het oude motetgenre 

laat doorklinken en anderzijds een nieuwe melodievoering laat zien.  
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De gemeenschapsliturgie waar hij in verschillende parochiekerken mee in aanraking 

kwam, deden hem vanuit de Nederlandse taal naar de liturgie kijken, zodat hij zich weer 

volledig in dienst van de kerk kon stellen.
153

 

Hij componeerde vooral in de avonduren, in de weekenden en in de vakanties, 

daar hij voor het verdienen van zijn brood voornamelijk doceerde. De nacht was zijn 

beste metgezel waar hij met behulp van een borrel met enige regelmaat aan opdrachten 

werkte, wat tevens de oorzaak was voor een regelmatig terugkerende hoofdpijn. Tijdens 

het componeren werkte hij vanuit de klanken die hij in zijn hoofd hoorde.  

 

Ik wil niet zeggen dat ik een ouderwetse sok ben, eerder wat men noemt 

gematigd modern. Ik ben een fervent tonalist. Het streelt de ijdelheid dat 

ze zo’n oude vent nog nodig hebben.
154

  

 

Hij was er van overtuigd dat je componeren niet kunt leren: je hebt het of je hebt het 

niet. Het studeren van compositie vond hij een nutteloze bezigheid en naar zijn mening 

waren alleen de technische aspecten van het componeren te leren.
155

 De indeling in 

muzikale genres en soorten vond hij niet noodzakelijk
156

:  

 

Er is hooguit goede en slechte muziek. Verder vind ik de categorieën 

kerkelijke en wereldlijke muziek ook flauwekul.
157

  

 

Zijn composities werden niet altijd positief ontvangen. Op 5 juni 1935 ontving hij een 

brief van het Walesch Kwartet uit Hilversum over zijn tweede strijkkwartet:  

 

De klank is uitstekend voor een strijkkwartet maar het werk bevat niet 

genoeg muzikale gedachten voor de lengte van de stof; er is een 
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opvallend gebrek aan vormgevend vermogen waarmee het slap 

aandoet.
158

  

 

Zijn geliefde leraar Hendrik Andriessen becommentarieerde een jaar later eveneens zijn 

triosonate, en merkte op dat hij hoopte op meer levendigheid in deze sonate.
159

 

  

4.3 Kerkmuziek 

 

Het maken van kerkmuziek zet aan tot het maken van mooiere dingen.
160

 

 

De kerkmuziek speelde in het leven van Strategier een belangrijke rol. Hij beschouwde 

het componeren van gewijde muziek als een roeping waar hij om die reden al op 

jeugdige leeftijd mee was begonnen. Hij improviseerde op bestaande melodieën en 

thema’s en was van jongs af aan altijd bezig zijn eigen muziek te maken. Via zijn 

opleiding aan de Rooms Katholieke Kerkmuziekschool in Utrecht spitste hij zich toe op 

het schrijven van kerkmuziek. Dienstbaarheid was een belangrijk kenmerk van 

kerkmuziek en hij was van mening dat muziek die dienstbaar was per definitie goede 

muziek was.
161

 Om deze reden was hij een fervent tegenstander van volkszang: ‘Het 

volk zingt nu eenmaal slecht en kan daarom beter zijn mond houden, dan slecht te 

zingen.’
162

 In de Katholieke liturgische traditie was afwijken van de liturgie verboden 

en herkenning van het Gregoriaans een must, zodat Strategier op een herkenbare manier 

verwees naar wat elders in de liturgie een liturgische functionaliteit bezat.
163

  

Ruimte voor experimenten was eveneens noodzakelijk maar resulteerde naar zijn 

mening te vaak in heilloze experimenten.
164

 Toch maakte ook zijn muziek een 

ontwikkeling door, al blijft hij dicht bij de toonsoort. Vergelijking van de orgelwerken 

Ritornello Capriccioso, als gelegenheidswerk voor het huwelijk van zijn goede vriend 

Albert de Klerk in 1944, en Voluntary for a Cathedral Organ, die hij in 1975 voor de 

Utrechtse kathedraal schreef en opdroeg aan Stoffel van Viegen, laat zien dat Strategiers 
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harmonieën in de loop van dertig jaar gewaagder zijn geworden. De Voluntary heeft een 

duidelijk modernere insteek dan eerdere orgelwerken.
165

  

 

Soms denk ik wel eens dat hij zich wilde bewijzen naar mensen, 

organisaties of instanties en daarom meer met de muziekcultuur mee ging 

dan hem lief was. Het is hem wel kwalijk genomen dat hij traditioneel 

dacht en werkte.
166

   

 

Als kerkcomponist maakte Strategier samen met Jan Mul en Albert de Klerk deel uit 

van het Trium Puerorum, wat staat voor ‘De Drie Jongelingen’. Aanleiding tot het 

vormen van deze groep was de compositie Missa Trium Puerorum ter gelegenheid van 

de vijftigste verjaardag van hun aller geliefde leraar Hendrik Andriessen.
167

 De 

vriendschap tussen Jan Mul en Strategier ontstond toen Mul via een gesmokkeld briefje 

vanachter prikkeldaad in zijn krijgsgevangenschap contact vroeg met ‘HS’ en op deze 

manier met hem in aanraking kwam. Het contact heeft zich verdiept en de drie muzikale 

vrienden vormden een componeergroep waarvan de compositie voor Hendrik 

Andriessen de aanleiding was. Deze zou zijn vijftigste verjaardag vieren in het 

gijzelingenkamp in Vught en de drie vrienden wilden hun leraar laten merken hoezeer 

ze met hem meeleefden. De drie jongelingen, uit de titel van de mis voor Andriessen, 

verwijzen naar een verhaal uit het boek Daniël van de Bijbel, waar drie jongelingen in 

een vuuroven geworpen worden om te worden verbrand. Ze blijven echter met hulp van 

een engel van God in leven; zo wilden De Klerk, Mul en Strategier hun leraar geestelijk 

bijstaan.
168

  

In de oorlogsjaren richtten de drie vrienden samen met muziek-kalligrafe Annie 

Bank een uitgeverij voor liturgische muziek op, waar iedereen met belangstelling 

orgelmuziek en liturgische muziek kon bestellen. Tevens componeerden ze kerkmuziek 

voor uiteenlopende bezettingen, onder de naam ‘Trium Puerorum’.
169

 Toen Hendrik 

Andriessen door de Duitsers naar Sint Michelsgestel werd overgebracht nam Strategier 
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zijn docentschap aan de kerkmuziekschool over. De bombardementen dwongen hem in 

1944 Arnhem te verlaten en onderdak te zoeken bij zijn vriend Jan Mul.
170

    

Met het bereiken van zijn 69
ste

 levensjaar was Strategier nog steeds actief in de 

wereld van de kerkmuziek. Hij was te gast bij de Trappisten in Zundert en speelde daar, 

met uitzondering van de nachtdienst, alle diensten. Al bracht de kerkmuziek alleen hem 

niet genoeg inkomsten, hij beleefde veel plezier aan het componeren.
171

 De Nederlandse 

kerkmuziek heeft Strategier duidelijk geïnspireerd. Hij was de mening toegedaan dat het 

Gregoriaans de basis was voor alle kerkmuziek, wat het Latijn als belangrijke taal 

impliceert.
172

 Ondanks deze uitgesproken voorkeur was hij geen tegenstander van de 

zich ontwikkelende Nederlandstalige liturgie, hoewel hij het sluimerend bestaan van de 

Latijnse liturgie bleef betreuren:
173

    

 

Ik ben ten opzichte van het voortbestaan van het Gregoriaans 

optimistisch gestemd. Men heeft heus wel begrepen dat het Gregoriaans 

de bakermat van de Westerse kunstmuziek is, zonder welke bijvoorbeeld 

de ontwikkeling van de meerstemmigheid eenvoudigweg onmogelijk zou 

zijn geweest.
174

 

 

Strategier voelde aan dat de liturgie grondig zou veranderen en had hier veel verdriet 

van. Boven zijn Te Deum dat hij in 1967 voor koor, solisten en koor componeerde 

schreef hij: ‘Mag niet in de kerk gezongen worden’, wat zijn visie op de teloorgang en 

veranderingen in de kerkelijke liturgie weergeeft.
175

 Hoewel de kerkmuziek Strategier 

na aan zijn hart lag componeerde hij ook in andere genres. Dit kreeg voornamelijk 

gestalte door middel van opdrachten, ook voor instrumenten en bezettingen waar hij 

weinig verstand van had; dan startte hij een intensieve studie van het betreffende 

instrument. Zo liet hij eens John Holtus de accordeon voor hem bespelen zodat hij 

binnen de mogelijkheden van het instrument kon componeren, zonder het de 
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uitvoerende gemakkelijk te maken.
176

 Veel mensen hebben van zijn dienstbare instelling 

geprofiteerd. Strategier stond in loondienst bij de parochie, de muziekschool, het 

conservatorium en de universiteit; geen dienstverband was hem te min. Hij 

componeerde niet alleen voor beroepsgezelschappen maar ook voor amateurs, 

harmonie-fanfare gezelschappen, kerkkoren, organisten en het muzikale 

vakonderwijs.
177

  

 

4.4 Muzikale oriëntatie 

 

Als componist en docent bezat Strategier een grote afkeer van de Duitse theoretische 

Gründlichkeit en was hij een evident apostel van de Franse geest, de Franse akkoorden, 

de Franse stijl en de Franse kleuren.
178

 Hij had grote bewondering voor Franse 

componisten als Fauré, Debussy, Boulanger, Ravel en Poulenc wat herkenbaar is in zijn 

uitgesproken Frans-gerichte composities.
179

 Muziek moest een verstaanbare taal zijn 

vanuit de traditie aangereikt, verrijkt met de combinatie van verschillende traditionele 

lijnen en Franse harmonieën.  

Naast bewondering voelde Strategier ook afkeer van diverse stijlen en muzikale 

richtingen, die hij niet onder stoelen of banken stak. De muzikale taal van de tweede 

Weense School was naar zijn mening niet dienstbaar en productief, en dienstbaarheid 

was Strategiers uitgangspunt. De verwoestingen in Arnhem gedurende de oorlogsjaren 

en de dood van zijn broer bezorgden hem een enorme wrok tegen de ellende van de 

oorlog en daarmee tegen alles wat hij associeerde met Duitsland. Alvorens zijn mening 

te profileren bestudeerde hij de muziek of het genre intens, waardoor hij altijd voorzien 

was van een weloverwogen mening. Zo kon hij de muziek van Pierre Boulez waarderen 

in structuur en opzet, maar moest hij tegelijkertijd niets hebben van experimentele en 

seriële muziek:  

 

Naar mijn mening is het schrijven van muziek teveel een 

boekhoudkundige aangelegenheid geworden. Al dat gegoochel met 
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reeksen, met cijfers, zonder dat daar vaak een muzikaal concept aan ten 

grondslag ligt, ik betwijfel of dat de goede weg is. Het is mijn stellige 

opvatting dat muziek, wil zij echt muziek zijn, het niet zonder een 

tooncentrum kan stellen. En, houd me ten goede, dat betekent echt niet 

dat je je per se van de functionele harmonie à la Mozart en Haydn moet 

bedienen. Er zijn uiteraard meer varianten mogelijk, waarvan deze er 

slechts een is. Trouwens, het blijkt ook wel als je met lesgeven bezig 

bent. Zo gauw als je bij de studenten het tonica-besef een beetje 

aanwakkert, dan vinden ze alles veel gemakkelijker, krijgen ze er sneller 

greep op.
180

  

 

Zijn docent Hendrik Andriessen had grote invloed op zijn werken, waarmee hij de 

Rooms Katholieke kerkmuziek nieuw leven inblies. Daarnaast zag hij een taak liggen in 

het schrijven van muziek voor amateurs. Hij vond zichzelf het meest beïnvloed door 

Henrik Andriessen en Alphons Diepenbrock.
181

  

Hoewel hij het grootste deel van zijn tijd aan het docentschap besteedde, wat hij 

nodig had voor zijn gezin en pensioenopbouw, woog de innerlijke creatieve dwang om 

zich te uiten hem het zwaarst. Ook als docent was hij allereerst componist; alles wat hij 

aanraakte en bekeek moest worden opgeslagen als mogelijk bruikbaar voor latere 

composities.
182

  

 

4.5 Herman Strategier Stichting en Begeleidingsorkest 

 

Na Strategiers dood richtte pianist David Manesse op 29 oktober 1993 de Herman 

Strategier Stichting op, als eerbetoon aan de muzikale erfenis van de componist. Ze 

leerden elkaar kennen via Strategiers vrouw, die pianoles kreeg van Manesse.
183

 De 

doelstelling van de Stichting luidt als volgt: 
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De Herman Strategier Stichting heeft het tot haar doel gesteld om, naast 

de reeds bekende werken, ook de andere muziek, vooral de 

kamermuziek, van Strategier onder een breder publiek te doen 

verspreiden via recitals, muziekopnamen en radio- en Tv-uitzendingen.
184

  

  

Leden van deze stichting waren Cees Steeg, Michiel Strategier, David Manesse en Jaap 

Stroet.
185

 Aanleiding voor het oprichten van de stichting waren de aan Manesse 

opgedragen Six Préludes die hij via Strategiers vrouw onder ogen kreeg ter gelegenheid 

van zijn 23
e
 verjaardag: 

 

Een schitterend cadeau en niet alleen omdat het manuscript zo mooi was. 

Ik werd direct geraakt door de kwaliteit van de stukken en ben hier en 

daar gaan grasduinen om meer van Strategiers composities te leren 

kennen.
186

 

De eerste cd waarop David Manesse onbekende pianowerken van Strategier opnam 

werd op het herdenkingsconcert aan Riet Strategier overhandigd.
187

  

In Arnhem werd eveneens het ‘Begeleidingsorkest Herman Strategier’ (BHS) 

opgericht, ten behoeve van de koren in Oost-Nederland. Dit professionele orkest werd 

vernoemd naar hun geliefde oud-Arnhemse componist en richtte zich op het begeleiden 

van koren en oratoriaverenigingen. De initiatiefneemster voor het oprichten van dit 

orkest was hoboïste Hester van Vliet: ‘Een nieuw orkest lijkt misschien wat overdadig, 

maar dat is het niet. Mijn ervaring is dat er te weinig orkesten beschikbaar zijn.’
188

 Het 

orkest hanteert sinds enkele jaren de naam Nederlands Begeleidingsorkest.
189
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Hoofdstuk 5 – Dirigent 

 

Het menselijk ras is al iets heel aparts, het ras der kerkzangers is helemaal iets 

bijzonders.
190

  

 

5.1. Nederlands Madrigaalkoor Leiden 

 

Pijp, klein geruit hoedje, zwijgzaam, vriendelijk en geduldig; als dirigent was Strategier 

alleen spraakzaam als een repetitie niet naar wens verliep. Het Nederlandse 

Madrigaalkoor dirigeerde hij dertien jaar lang. Dat Strategier zang belangrijk vond komt 

tot uiting in de uitspraak die hij zijn koorlieden regelmatig voorhield: 

 

Het voornaamste muziekinstrument is het goedkoopste: de menselijke 

stem. Het is ook het duurste, want het stelt de hoogste eisen en 

verplichtingen!  

 

De eerste dirigeerervaringen deed hij op in Koor Katholiek Haarlem, waar hij zich 

tijdens de oorlogsjaren enige tijd gevestigd had. Nadat hij in aanraking kwam met de 

familie Wesselingh bracht hij verschillende familieleden aan bij het koor en nam dit 

over van Albert de Klerk. Met dit koor studeerde hij voornamelijk moderne 

composities. Hij repeteerde eveneens veel eigen composities, wat door de koorleden als 

een lastige opgave werd ervaren.
191

 Daarnaast heeft hij eenmalig het kathedrale koor 

van Utrecht gedirigeerd in verband met het opnemen van een werk van Hendrik 

Andriessen in de jaren zestig, een mis voor gemengd koor, mannenkoor en orgel. 

Hierbij dirigeerde Huub Voncken het gemengde koor, Strategier het mannenkoor en 

bespeelde Albert de Klerk het orgel.
192

  

 Strategiers dirigentschap maakte enkele jaren later een sprong naar het 

Nederlands Madrigaalkoor in Leiden. Dit koor maakte op 3 mei 1947 voor het eerst 

naam door een KRO-uitzending van vijf dames en vijftien heren onder leiding van 
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Willem Mizee, waar De Zonnebloem van Herman Strategier ten gehore werd gebracht. 

Zijn voorganger was Willem Mizee, waarmee het koor gedurende een lange periode 

ieder jaar de Johannes Passion van J.S. Bach ten gehore bracht. Het koor bezat langere 

tijd de ambitie om hun repertoire naar een hoger plan te brengen.
193

 De aanleiding voor 

de toetreding van Strategier als dirigent van het Madrigaalkoor was zijn Rembrandt 

Cantate. Hij componeerde deze cantate voor alt, bariton, gemengd koor en orkest in 

1956, in opdracht van de gemeente Leiden. De teksten schreef hij samen met zijn vriend 

Jan Engelman en bestonden daarnaast uit oorkonden betreffende Rembrandt zelf en 

levensbeschrijvingen uit de 17
e
 eeuw.

194
  

 De cantate werd uitgevoerd door alle Leidse koren in de Pieterskerk. Aangezien 

Strategier zijn partituren voorzag van redelijk kleine en dicht op elkaar geschreven 

noten en de muziek niet gemakkelijk was, ondervond het Madrigaalkoor problemen met 

het instuderen. Ook het dirigeren van zowel de Leidse koren als het Utrechts Stedelijk 

Orkest was problematisch, zodat de koorleden Strategier vroegen zijn eigen werk te 

dirigeren.
195

  

 

Dit was zo leuk! We hadden veel koren bij elkaar, maar Strategier 

dirigeerde heel duidelijk. We begrepen precies wat hij wilde, waar hij 

naar toe ging en waar hij was. Dit was de aanleiding voor het 

Madrigaalkoor om Strategier als nieuw dirigent van ons koor te 

vragen.
196

    

 

In eerste instantie wees hij deze positie af in verband met de werkdruk, maar na enige 

overwegingen besloot hij op 10 april 1959 het dirigentschap aan te nemen.
197

  

 

Hij vertelde ons dat hij terugkwam op ons verzoek vanwege de 

composities die hij schreef. Hij vertelde me: ‘Het lijkt me een voorrecht 

mijn eigen werken met het koor uit te proberen en indien geslaagd ook 
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uit te kunnen voeren. Anders ben ik genoodzaakt te moeten wachten tot 

een andere dirigent zo aardig is om eraan te beginnen’
198

 

 

Zijn motief hield verband met eigen composities, daar hij er plezier aan beleefde deze 

met het koor te repeteren en waar nodig te herzien. In eerste instantie dirigeerde hij het 

koor op vrijdagavond om de veertien dagen, vanwege tijdsgebrek. Hij was goed 

bevriend met de toenmalige dirigent van het Nederlands Kamerkoor. Deze spoorde hem 

aan zijn koor iedere week te dirigeren, zodat het zijn persoonlijk koor werd.
199

 De door 

hem gebruikte inzingoefeningen schreef hij zelf uit; moeilijke akkoorden en 

ingewikkelde klankkleuren als start van een repetitieavond.
200

 Als dirigent benadrukte 

hij vooral de noodzaak van ontspannenheid en het vermijden van stress en zenuwen.  

 

Hij wilde absoluut niet dat je stijf van de zenuwen op het podium stond 

en zelf stond hij dan ook heel ontspannen voor ons koor. Hij gebruikte 

maar al te graag grappen en anekdotes om ons onze zenuwen te doen 

vergeten en ons te laten lachen. Gebeurde dit dan riep hij: ‘en nu 

inzetten!’ Op die manier klonk het fantastisch.
201

 

 

Strategiers absoluut gehoor enerzijds en zijn compositiewerkzaamheden anderzijds 

maakten hem een groots dirigent en door zijn pedagogische insteek kan hij met recht 

een voortreffelijk koorpedagoog worden genoemd.  

 

Hij was dol op Franse muziek en we zongen vaak werken van Poulenc. 

Dit was voor het koor moeilijk, omdat er dan één van de stemmen op een 

afwijkende en ingewikkelde manier uitspringt, maar als koor zagen we 

dat niet direct. Doordat hij zelf componeerde wist hij waar de 

moeilijkheid zat en op die manier haalde hij de stem, het akkoord of die 

bepaalde melodische lijn weg zodat het geheel duidelijker voor ons werd. 

Dat hij componist was, was echt een aanwinst voor het koor.
202
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Strategier had bijzondere aandacht voor de inzet van het koor, het eerste akkoord of de 

eerste samenklank. Bij een vierstemmige inzet vond hij het van het grootste belang dat 

het akkoord bij aanvang stond. Hij benadrukte een goed begin en apprecieerde geen 

aarzelende inzetten. Deze nadruk op het begin van een compositie hanteerde hij 

eveneens bij de orkesten die het koor kwamen begeleiden: 
203

 ‘Hij heeft dit ons als 

koorleden echt meegegeven. Bij elk concert dat ik bezoek valt het me nu direct op als de 

eerste samenklank niet goed is.’
204

 Het Nederlands Madrigaalkoor was het eerste koor 

dat de Johannes Passion van J.S. Bach op de televisie bracht, een ontwikkeling die in 

deze tijd nog in zijn kinderschoenen stond. Het bestuur van het koor schreef een brief 

aan de KRO met de vraag of het mogelijk was een uitvoering van de Johannes Passion 

uit te zenden. Vanwege Strategiers positie als dirigent werd deze optie in overweging 

genomen. De Johannes Passion is uitgevoerd in Oegstgeest en daar voor de eerste maal 

in Nederland op televisie gekomen.
205

  

 Strategiers positie en de naam die hij in Nederland gemaakt had werd zichtbaar 

in het gemak waarmee hij met zijn koor toegang kreeg tot begeleiding door 

professionele orkesten. Tijdens de opening van het provinciehuis Zuid-Holland werd hij 

gevraagd met zijn koor te zingen. Het USO en het Residentie Orkest gingen met plezier 

in op uitnodigingen en het koor werd gevraagd deel te nemen aan het Holland Festival, 

dat zich door zijn toedoen van Den Haag en Amsterdam zelfs naar Leiden verplaatste. 

Bruno Maderna kwam regelmatig de laatste twee repetities voor het concert naar Leiden 

om te studeren en zelf zong Strategier dan mee met de baspartij. Ook Luigi Nono 

bezocht Leiden en het Madrigaalkoor en door Strategiers toedoen voorzag het 

Anjerfonds de koorleden van nieuwe koorkleding.
206

 Niet alleen orkesten en festivals 

probeerden Strategiers naam aan zich te koppelen, zijn positie trok ook goede zangers in 

het koor aan, zoals Vera Verzijden en Marjan Wiedeman.
207

 Dat de Conservatoria hem 

hogelijk waardeerden bleek uit het feit dat onder andere pianist Joop Stokkermans zijn 

bijvak zang mocht behalen door mee te zingen in het Madrigaalkoor van Strategier.
208
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Het koor maakte een koorreis naar Duitsland waar Strategier op verzoek zijn eigen 

Requiem ten gehore bracht.
209

 Daarnaast reisde het koor naar Engeland voor een concert 

in de York Minster. Gebrek aan budget was een veelvoorkomend probleem, maar toen 

men in Engeland gewaar werd dat Strategier wilde komen kreeg werden deze reizen 

gesubsidieerd. Wel werd hij geacht hier expliciet Nederlandse muziek te zingen, zodat 

Andriessen en Strategier zelf werden geprogrammeerd.
210

 De repertoirekeuze liet hij 

over aan het koorbestuur. Hij stond open voor diverse ideeën en suggesties, maar 

uiteindelijk besliste hij persoonlijk over de geschiktheid ervan. Werken waarin het koor 

een miniem aandeel had, zoals de Vespers van Monteverdi, sloeg hij af, maar 

Nederlandse werken als Egmond onthalst van Jan Mul wilde hij wel studeren. 

Karakteristiek was de manier waarop hij omging met het publieke applaus na afloop van 

een concert met het Madrigaalkoor, waar hij doorgaans niet voor boog:  

 

Het slotakkoord klonk, hij sloeg af, draaide zich om en ruim vóór het 

applaus klonk boog hij voor het publiek. Het was alsof hij hen wilde 

bedanken. Hij wilde absoluut geen spatje eer zelf ontvangen. Dat maakte 

hem als persoon aantrekkelijk en bewonderenswaardig.
211

 

 

Strategier bracht het Nederlands Madrigaalkoor uit Leiden gedurende zijn dertienjarige 

dirigentschap naar een hoger plan. In 1973 legde hij zijn dirigentschap neer vanwege de 

te hoge werkdruk. Daarnaast had hij weinig tijd voor het beluisteren van muziek en het 

bezoeken van concerten, wat voor hem de doorslag gaf een aantal werkzaamheden te 

stoppen.
212

 

 

5.2 Het repertoire 

 

Naast Franse componisten had ook het studeren van Nederlands repertoire met het 

Madrigaalkoor Strategiers voorkeur. Componisten als Kees van Baaren, Jan Mul en 

Albert de Klerk kwamen verscheidende malen luisteren als hij met het Madrigaalkoor 
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hun werken geprogrammeerd had. Ook Poulenc zou eens naar Nederland gekomen zijn 

ten tijde van het uitvoeren van zijn Gloria, maar door een ernstige ziekte en 

daaropvolgend overlijden heeft dit niet plaats kunnen vinden.
213

 De componiste Lily 

Boulanger had een speciale plaats bij Strategier waardoor hij haar werken op het 

programma zette, en ook het Marionettentheater van Carl Orff mocht niet ontbreken.
214

  

   Hij hield ervan zijn eigen composities met het koor uit te proberen. Dit ging 

gepaard met bezoek van radio en pers voorzien van opnameapparatuur, wat de reden is 

dat veel opnames van Strategiers composities in de repetitiezaal plaats hadden en van 

slechte kwaliteit zijn.
215

 Dat hij zijn eigen composities met het koor zong werd hem niet 

altijd in dank afgenomen: 

 

Hij schreef ook hele gekke stukken, zoals gedichten over de 

schoolmeester of een stuk over een koe dat hij voor de Utrechtse 

Studentenvereniging schreef. Dat soort stukken hebben we op een 

gegeven moment toch echt geweigerd te studeren.
216

 

  

Twee aspecten uit Strategiers leven ontbraken ook in zijn dirigentenbestaan niet: zijn 

vrouw en kinderen waarover hij vele verhalen vertelde aan de koorleden en het 

Katholicisme dat hem na aan het hart lag. Daarnaast was het voor alle koorleden voel- 

en merkbaar dat hij vóór alles een componist was.
217

 Op 25 september 1973 nam hij 

afscheid van het Madrigaalkoor. Zijn laatste concert wijdde hij aan zijn goede vriend 

Jan Mul, wiens dood die hij door het concert heeft willen herdenken.  

De KRO zond dit laatste concert uit en beschreef hem als een groot muzikant, 

eerlijk componist en hoogst artistiek dirigent.
218

 In 1968 was hij onderscheiden als 

Ridder in de Orde van Oranje-Nassau vanwege compositorische en pedagogische 

verdiensten en tijdens dit concert in 1973 werd hij door Pastoor Groenen nogmaals 

onderscheiden.  
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Deze onderscheiding was gericht op zijn kwaliteiten en verdiensten op het gebied van 

de kerkmuziek en hij werd onderscheiden als Ridder in de Orde van de Heilige 

Gregorius de Grote; het eerbewijs kreeg hij door zijn vrouw opgespeld.
219

 De 

overlijdensadvertentie van het Nederlands Madrigaalkoor spreekt van een ‘goed 

religieus, bescheiden en moedig man’. Daarnaast was hij ‘zeer zorgzaam’ en ‘alle 

koorleden lief’. Op de begrafenis zong zijn koor niet het Requiem, maar een door 

Strategier zelf uitgekozen Gregoriaans werk.
220
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Conclusie 

 

Bij mijn onderzoek naar de persoonlijkheid van Herman Strategier is zijn 

bescheidenheid het aspect dat het meest naar voren is gekomen. Dienstbaarheid 

kenmerkte zijn levensvisie en vanuit dit gezichtspunt heeft hij zijn volledige muzikale 

carrière ingevuld. Hij noemde zichzelf geen musicus, maar heel bescheiden een 

‘muzikant’. Ik vind deze kwalificatie zo karakteristiek dat ik hem in de titel van mijn 

thesis heb verwerkt. Strategier moet zich ervan bewust zijn geweest dat hij zich feitelijk 

onderkwalificeerde; hij lijkt trots te zijn geweest op zijn bescheidenheid. Je zou zelfs in 

zijn zelfpresentatie als ‘muzikant’ een zekere ijdelheid kunnen vermoeden. Deze 

dubbelzinnigheid komt in al zijn beroepsdisciplines naar voren, zoals ik hieronder zal 

laten zien.  

 

In mijn onderzoek is gebleken dat Strategiers muzikale carrière zijn oorsprong vond in 

het assisteren bij het orgelspel van zijn vader, die hem later stimuleerde tot het volgen 

van gedegen muziekonderwijs. In 1937 huwde hij Riet Flipse en samen kregen ze een 

tiental kinderen, waarvan een aantal eveneens werkzaam zijn in de muziek. Strategier 

vond het gezinsleven belangrijk, maar het lijkt erop dat hij zijn werk nog belangrijker 

vond. De verplichte kalligrafische activiteiten van zijn dochters evenals de verplichte 

stilte in huis als hij aan het componeren was, duiden hierop. 

 

Ook is gebleken dat de oorlogsjaren hun sporen hebben nagelaten; enerzijds groeide in 

deze jaren een hechte muzikale vriendschap met Jan Mul en Albert de Klerk, anderzijds 

ontwikkelde Strategier een aversie tegen alles wat Duits was. Dit resulteerde in een 

sterk Frans georiënteerde muzikale smaak, die in al zijn beroepsaspecten is 

doorgedrongen, en in een afkeer van Duitse muziek. Ook in zijn collegiale contacten 

kwam deze afkeer tot uiting.  
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Strategier zag zichzelf niet in de eerste plaats als concerterend organist, maar stelde zijn 

muzikale gaven in dienst van de kerk. Zijn functie als organist stond in het teken van 

dienstbaarheid en bescheidenheid; hij liet collega’s voorgaan en hield zichzelf op de 

achtergrond. Daarbij hield hij overigens wel oog voor kwaliteit: zo heeft hij ooit 

aangeboden zelf het orgel in zijn parochiekerk te bespelen, omdat hij zich ergerde aan 

het orgelspel tijdens de mis.  

 

Middels zijn docentschappen aan de Kerkmuziekschool, het Utrechtse Conservatorium 

en de Utrechtse Universiteit heeft Strategier een bijdrage geleverd aan het 

muziekonderwijs in Nederland, en zijn studenten een voorbeeld van dienstbaarheid, 

inspiratie en bevlogenheid gegeven. Kenmerkend was zijn praktische insteek en zijn 

afkeer van een theoretische en wetenschappelijke benadering van muziek. Strategier had 

een hekel aan de formele manier van het doceren van muziektheorie, wat ook een reden 

zal zijn dat hij zich ‘muzikant’ noemde. In lijn daarmee bedankte hij voor de positie van 

conservatoriumdirecteur, omdat hij vreesde dat hij daardoor te ver van de muzikale 

praktijk af zou komen te staan. Liever ‘muzikant’ dan conservatoriumdirecteur, zou je 

kunnen zeggen. Dat Strategier hier openlijk over sprak laat zien dat hij bij al zijn 

bescheidenheid toch wel een beetje trots was op het eervolle verzoek.  

 

Als componist heeft Strategier ons een uitgebreid oeuvre nagelaten. Zijn composities 

schreef hij in diverse genres, waarbij de kerkmuziek een bijzondere positie innam. 

Ondanks alle veranderingen in de liturgie bleef hij een conservatieve invulling aan het 

katholicisme geven. Als bescheiden man met een opvallend praktische insteek 

componeerde hij niet alleen voor professionele ensembles zoals het Utrechts Symfonie 

Orkest en het Gelders Orkest, maar ook voor amateurs. Daarmee kwam Strategiers 

dienstbare instelling ook tot uiting in zijn compositorische activiteiten. Omgeven door 

modernistische ontwikkelingen en de opkomst van atonaliteit, serialiteit en 

experimentele muziek, bleef hij trouw aan de tonaliteit, het componeren in 

kerktoonsoorten en het Gregoriaans.  
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Ook als dirigent is Strategier een persoonlijkheid gebleken. Hij tilde het Nederlands 

Madrigaalkoor te Leiden naar een hoger plan en bezorgde hun een vooraanstaande 

positie in de koorwereld, door de samenwerking met diverse gerenommeerde musici en 

orkesten. Zijn pedagogische insteek en absolute gehoor maakten hem bijzonder geschikt 

als koorpedagoog en bezorgden hem een prominente status als dirigent. Ook hier had 

zijn bescheidenheid een extraverte kant: het lijkt erop dat zijn buiging voorafgaand aan 

het applaus, een aspect dat zijn dirigentschap karakteriseerde, een manier was om zijn 

bescheidenheid te profileren.  

 

Strategier werd door menige zanger en student gezien als een inspirerend voorbeeld en 

een geëngageerde, bevlogen docent en dirigent. Zijn hele leven stond in het teken van 

de muziek, hij was er dag en nacht mee bezig. Zijn motto was je te laten inspireren door 

de mensen om je heen en door je werkzaamheden. Hij wilde zijn studenten achter de 

noten laten kijken, om zo het waarom van de muziek te kunnen beschrijven en ervaren. 

Deze insteek werd door menig student nagevolgd. De bewondering die studenten voor 

hem koesterden stoelde niet alleen op zijn artisticiteit, vakmanschap, kennis van zaken 

en geduld, maar ook op zijn instelling dat hij zijn studenten daadwerkelijk ergens wilde 

brengen. Hij fungeerde als voorbeeld voor vele musici, vanwege zijn afkeer van roem 

en heldendom en zijn gerichtheid op dienstbaarheid.  

 

Strategiers diverse muzikale activiteiten hebben hem geen belangrijke plaats in het 

Nederlandse muziekleven bezorgd. In deze biografie heb ik geprobeerd hem toch recht 

te doen. Uiteraard is het geen volledige en allesomvattende levensbeschrijving 

geworden. Het laatste woord over Strategier is nog niet geschreven. Daarnaast zijn zijn 

werken, zowel de gedrukte composities als de onuitgegeven improvisaties waarmee hij 

een compleet liturgisch jaar heeft geschreven en gespeeld, de moeite waard bestudeerd 

te worden.  
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Bovenstaande geeft  aan dat Herman Strategier het Nederlandse muziekleven door zijn 

dienstbare orgelspel, omvangrijk compositorisch oeuvre, praktische onderwijsinstelling 

en pedagogisch dirigentschap heeft geïnspireerd. Zijn kunstenaarschap leeft tot op de 

dag van vandaag voort in de herinnering van de mensen die hem gekend hebben. De 

Klerk eindigt zijn ‘Herinneringen aan Herman Strategier’ met een zin die door mijn 

onderzoek ruimschoots wordt bevestigd: ‘De muziek van Herman Strategier zal nog 

lang blijven leven in de harten én de stemmen én de vingers van hen die hem zo 

bewonderden.’
221

      

 

 

Maaike van Ooijen 

Leusden, 16 juni 2012 
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1. Interview Jaap van Benthem, oud-student Utrechts 

Conservatorium en oud-collega Muziekwetenschap Universiteit 

Utrecht 

Datum: 13 april 2012 

 

 Wat was uw relatie tot Herman Strategier? 

 

We waren niet echt goed bevriend, maar ik heb drie jaar bij hem gestudeerd. 

Eerst op het Conservatorium en daarna ben ik bij Muziekwetenschap een collega 

van hem geworden. Hij was niet een man waarmee je echt bevriend kon worden, 

dat liet hij niet zo toe. Er was een duidelijk verschil in generatie, ik was tenslotte 

een oud-leerling. In 1962 werd ik benoemd in Utrecht. Ik had in Amsterdam 

orgel gestudeerd maar omdat ik formeel de bevoegdheid niet had werd zo 

iemand op de universiteit gepasseerd. Dat was niet zo naar zijn zin.  

Om een basistypering van hem te geven: hij had een groot respect en veel 

opener houding tegenover muzikanten, maar een muziektheoreticus was geen 

muzikant. Dat had dan ook een minder interessant aspect voor hem. Uitvoerend 

musici en muzische mensen, dat was het type mensen waarbij hij zich thuis 

voelde. Hij was muziektheoreticus maar zeer sterk vanuit de praktijk. Hij was 

zeer gezien nationaal in Nederland als docent en als deskundige op gebied van 

muziektheorie. Hij bezat een fabuleuze kennis van de vertaling van de praktijk 

naar de theorie en niet andersom, dus niet van de muziektheorie naar de praktijk! 

Dat is een basisaspect van zijn muzikale persoonlijkheid. Hij was een echte 

praktijkman. Tot aan zijn dood dirigeerde hij het Leidse Madrigaalkoor en was 

een voortreffelijk koorpedagoog. Goede uitvoeringen heb ik van hem gehoord. 

Hij was als muziektheoreticus een geziene persoonlijkheid. Hij heeft ook in een 

Nederlands Belgische overleg gezeten op het gebied van de terminologie van de 

muziektheorie samen met professor Maas uit Amsterdam. Daarin was hij 

volkomen de persoonlijkheid die daarbij hoorde.  
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Familie Strategier woonde in een groot huis op de Maliesingel. Zijn vrouw 

fungeerde duidelijk als centrum van het gezin, ze bezat een duidelijke 

persoonlijkheid. Hij was een traditionele Rooms Katholieke pater familias. Hij 

was heel duidelijk traditioneel Rooms Katholiek en muziek was een gezonde 

tegenhanger daarvan. Hij was organist van de kathedraal in de Lange 

Nieuwstraat in Utrecht. Hij haalde veel privélessen bij Henrik Andriessen denk 

ik. Hendrik Andriessen was dé persoonlijkheid in de moderne katholieke partij 

van de meerstemmige koormuziek en orgelmuziek. Als je van Andriessen les 

gehad had dan was je goed onderbouwd. Andriessen heeft ook wel een klein 

beetje gefunctioneerd als opvolger van de persoonlijkheid van Johan Wagenaar. 

Hij was een neutrale persoon wat betreft zijn oriëntatie en Hendrik Andriessen 

was een typisch vertegenwoordiger van de moderne katholieken in de 

Nederlandse muziekwereld. Als leerling van Alphons Diepenbrock was 

Andriessen ook bekend. 

 

 Waar ontmoette u Strategier als docent?  

 

Zijn hoofdvak muziektheorie lessen gaf hij niet op het Conservatorium maar aan 

de Maliesingel in Utrecht in een groot huis. Tussen 1962-1965 heb ik daar zelf 

bij hem gestudeerd. Het Conservatorium was vrij slecht gehuisvest in de Lange 

Nieuwstraat, dus er was weinig ruimte en rust waardoor hij lessen aan huis ging 

geven, daar had hij toestemming voor. Van 14.00-17.00 uur eens per week kreeg 

ik les van hem. Naast Strategier nam ik eveneens les bij Ton de Leeuw, omdat 

Strategier in zijn lessen niet verder kwam dan de negentiende eeuw. 

 

 Wat was kenmerkend voor zijn manier van lesgeven? 

 

Hij gaf les vanuit het genieten van goede noten. Of je die nou zelf schreef of dat 

het goede noten van een componist waren, dan moest de man wel componist zijn 

en geen serialist, dan zat het goed. Verder ging die opleiding eigenlijk 

traditioneel door in het vervolg van de Conservatoriumopleiding. In die traditie 

ging dat verder, solfège, driestemmig solfège en dictee schrijven. Dat  deed ik 



65 
 

vaak in drie oude sleutels, dat vond ik altijd leuk en het was geen punt voor mij. 

Dat vond Strategier geweldig dat ik dat bij het eindexamen ook driestemmig in 

oude sleutels op het bord schreef voor de hele commissie. Dat zijn van die 

dingen waarvan hij zei: ‘Dat doen we samen hè.’  

Wat betreft analyse gaf hij de hoofdmoot vanaf de late Barok en de 

Klassieken tot eind 19
e
 eeuw. Ik wilde dus ook naar Ton de Leeuw want aan de 

twintigste eeuw deden we eigenlijk niks. Ravel vond hij wel wat, Debussy was 

meer een aquarium, dat vond hij minder. Hij is duidelijk geïnspireerd op de 

generatie Milhaud maar dan iets vrolijker. Roussel vond hij minder, dat was te 

cerebraal, Poulenc was wel goed, vooral zijn liederen. Een van zijn grote 

favorieten was Duruflé. De Duitse componisten vond hij niets. Er kwam dus 

geen Brahms, Reger of Mahler voorbij in de lessen. Dit komt denk ik ook door 

Hendrik Andriessen en Diepenbrock dat hij meer richting Franse muziek 

ontwikkelde en niet zo Duits georiënteerd was. Hij was hier wel erg extreem in; 

eens maakte ik een grap over een compositie van Duruflé, maar dit heeft hij me 

mijn hele leven nagedragen!  

 

 Had hij nog bijzondere stokpaardjes in het lesgeven?  

 

Alles was aan huis, een dag per week, een hele middag. Hij was altijd gewoon 

met de noten bezig, geen pedagogische aspecten, die deed hij niet. Lesgeven was 

een kwestie van geïnspireerd worden door je leerlingen. Hij had ook niet echt 

een planning, dat was niet merkbaar. Hij werkte met wat je zelf meebracht en 

verwachtte een eigen bijdrage. Lesgeven ging vanuit het plezier van de muziek. 

Stokpaardjes had hij zeker. Hij had altijd zijn worsteling met de centraal 

Europese ontwikkeling na Mahler. Berg, Webern, Bartók: daar kwam hij niet in 

thuis. Hij was altijd op zoek naar wat ze eigenlijk doen en willen, dat kon hij 

niet vinden. Hier kwam hij regelmatig op terug in opmerkingen in de les. Hij 

was zelf lid van een generatie die zich ontwikkelde in het Nederland van de 

twintiger, dertiger jaren. Het was een gedegen en traditionele opleiding, bij 

uitbreken moest je naar het buitenland. Bij Strategier kwam zijn voorliefde voor 

kerktoonsoorten en modificaties daarvan in zijn werk naar voren. Hij gebruikte 
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wel moderne klanken maar atonaal was niet zijn ding. Er was altijd een tonaal 

centrum of punt waar je naar toe moest werken, het heeft altijd een tonale 

controle. Inhoudelijke stokpaardjes kan ik zo niet voor de geest halen. Wel 

mondelinge en verbale stokpaardjes. Hij had bijvoorbeeld een gruwelijke hekel 

aan Verdi: dat was de man met de gitaar, alles was gitaarmuziek. Daar bemoeide 

hij zich dan ook niet mee. Daar had hij helemaal niets mee.  

 

 Ontmoette u hem daarna op de Universiteit? 

 

In 1961-1962 kwam ik op het Conservatorium in Utrecht en toen gaf Strategier 

ook al muziektheorie aan de Universiteit, hij was denk ik uitgenodigd door 

Eduard Reeser. Dat ging persoonlijk en er waren geen sollicitatieprocedures in 

die tijd. Als opvolger van Van den Sigtenhorst Meijer, neem ik aan. Hij kreeg 

minder uren voor het Conservatorium en ik had een onderwijsbevoegdheid en 

hoofdvak theorie, dus kreeg een paar uurtjes aan de Universiteit. Toen ik 

afgestudeerd was ben ik benoemd in Rotterdam aan het Conservatorium, waar ik 

piano gestudeerd had. Toen heb ik nog wat uitbreiding gehad in Utrecht en toen 

ging ik volledig naar Rotterdam. In 1972 kwam er een vacature in Utrecht voor 

muziektheorie op de Universiteit vanwege de grote toeloop van studenten 

musicologie, zodat één persoon het niet meer aan kon. Gert Oost (de organist) 

gaf ook wat muziektheorielessen. Ik werd getipt door Willem Elders, de 

toenmalige ambtenaar, dat er een vacature was en hij vroeg of ik wilde 

solliciteren. Ik werkte in de bibliotheek en liep college dus was er enigszins 

bekend. Uit die sollicitatieprocedure ben ik in 1972 als docent in Utrecht 

gekomen. Dus geen opvolging maar aanvulling.    

 

 Waren er overeenkomsten in jullie beider manier van lesgeven? Is Strategier 

van invloed geweest op uw manier van lesgeven? 

 

Het was een duidelijk inspirerend voorbeeld als geëngageerd docent. Hij was 

voor mij vergelijkbaar met Jaap Callenbach in de zin van inspiratie en 

bevlogenheid. Zijn motto en levenswijze was: geïnspireerd worden door de 
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mensen waarmee je moet werken en je laten inspireren door de stof waar je mee 

bezig bent. Zo ben ik ook en dat wilde ik ook. Wat doet de muzische taal met het 

individu, dat had mijn belangstelling. Probeer achter de noten te komen is mijn 

uitgangspunt geweest, en dat had Strategier ook en werd dan helemaal lyrisch. 

Hij heeft me beslist een inspirerend voorbeeld gegeven in dit opzicht en hoe je 

zo met volwassenen kon werken. Dat had hij veel meer dan Ton de Leeuw, dat 

was een heel ander type persoonlijkheid.  

 

 Hoe stond Strategier tegenover andere  componisten? Besprak hij zijn 

composities met u? Sprak hij over eigen werken? 

 

Hij sprak niet over zijn eigen composities, nauwelijks, en we bespraken ze nooit 

in de les. Het enige wat we goed kenden waren de jaarlijkse solfège-opgaven 

voor de eindexamens. Die schreef hij samen met een ander. Jan van Vlijmen 

schreef de ene set van tien en Strategier de andere tien. Strategiers solfège-

opgaven waren heel praktiserend en goed uitzingbaar. We waren altijd blij met 

een opgave van Strategier bij het examen. Uitgebreid naar zijn eigen composities 

kijken deed hij niet. Dat stond erbuiten en was helemaal afgezonderd. Wel als 

hij met zijn koor in Leiden met een compositie bezig was, dan bespraken we 

deze compositie in de les. Dit deed hij op het Conservatorium maar ook op de 

Universiteit. Bijvoorbeeld het Stabat Mater van Poulenc. Zijn eigen composities 

niet; dat was misschien ook iets van genantie om dat naar voren te halen. Als hij 

iets te zeggen had tijdens een vergadering dan was dat belangrijk, zijn mening 

telde echt mee. In beide onderwijssferen werd hij honderd procent 

gerespecteerd.  

 

 Komt dienstbaarheid en kerkmuziek terug in zijn docentschap? 

 

Hij was een docent in hard en nieren. Hij vond dat heerlijk. Hij behoorde wel bij 

de oude stempel docenten en bij de studenten was het ‘studeren van dezelfde 

taal’-idee niet altijd aanwezig. Wetenschappers en muzikanten, dat was een 

verschil. In de eerste plaats heeft het meegespeeld dat in de armoedige tijd van 
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de muziekvakopleiding, een promotie richting de universiteit van Utrecht zeker 

van belang was op geldelijk/financieel vlak. Maar hij had wel zo zijn reserves 

tegenover bepaalde type studenten die hij meer wetenschappers vond dan 

muzikanten.  

Hij had niks met mensen die niks deden voor hun studie, maar hij had 

alle interesse voor hardwerkende studenten. Minder in hun mars hebbende 

studenten, die dapper en ijverig waren, daar kon hij goed mee overweg. Het niet 

toegankelijk zijn voor de wereld achter de noten, dat begreep hij niet. Je moest 

een antenne hebben voor muziek. Je moest achter de noten kunnen kijken en erin 

geïnteresseerd zijn. Een wetenschapper is natuurlijk ook geïnteresseerd, maar als 

het: ‘Ja maar waaróm staan de noten er’, als dat niet overkomt kun je een briljant 

wetenschapper zijn maar zit je toch op een ander spoor. Er was een ander 

contact tussen Conservatorium en Muziekwetenschap studenten. Daar moest je 

echt ingroeien. Marius Flothuis veranderde dit radicaal, dit zorgde voor een open 

en bevlogen samenwerking en periode in de Muziekwetenschapopleiding in 

Utrecht.  

 

 Hebt u Strategier ook als organist en dirigent meegemaakt? 

 

Als dirigent heb ik hem op een concert meegemaakt, ik heb hem zijn eigen 

Requiem horen dirigeren en een stuk van Poulenc zien en horen dirigeren. Dit 

was kort voor zijn dood en een van zijn laatste concerten met het Madrigaalkoor. 

Het was ook enkele dagen voor de dood van Poulenc, hij zou misschien zelfs 

naar Nederland komen maar dat is niet doorgegaan. Hij was een bijzonder 

adequaat koordirigent en hij boog niet voor applaus van het publiek. Dat bezit 

denk ik een zelfde aspect ten aanzien van zijn composities; hij hield het 

gescheiden. Hij was eigenlijk een heel gesloten man, hij liet geen emoties zien 

waar hij mee te koop liep. Misschien had hij een bepaalde muzikanteskheid als 

wapening tegen diepere emoties in zijn composities onderbracht. Hij was zeer 

uitgesproken, behalve op persoonlijk vlak. Je kon het wel aan zijn houding 

merken als het een persoon was die hem niet lag.  
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 Strategier was bekend als componist maar was vooral docent in het aantal 

lesuren. Welk beroepsonderdeel woog voor hem het zwaarst? Hoe zag hij zich 

vooral?  

 

Hij heeft nooit uitgestraald dat hij het alleen maar voor het geld zou doen, totaal 

niet. Het was de maatschappelijke structuur waarbinnen Muziekwetenschap 

gesitueerd was toentertijd in Nederland. Hij voelde zich zeker als componist 

maar je moest léven. En als je een onderwijsaanleg en –ervaring had dan was je 

in Nederland als muzikant gered. Want je moest wel. Het was niet zozeer ‘je 

moest wel’ maar het was een vanzelfsprekendheid in die tijd. Dat was altijd zo 

geweest, ook in de 19
e
 eeuw. Daar hield je je mee in leven. Ik denk dat hij zich 

al lesgevend heeft ontwikkeld hierin, en niet tegen zijn zin. Hij kon voor 

iedereen wat schrijven en componeren. Ik denk dat het twee gescheiden zaken 

waren en dat was heel normaal. De meeste componisten van die generatie zullen 

zo’n leven gehad hebben. Het waren twee verschillende paden.  
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2. Interview Tecla Hekker, oud-student Muziekwetenschap 

Universiteit Utrecht en Hanny Hekker-Wesselingh (moeder van 

Tecla), kennis en oud-student NIKK 

Datum: 4 mei 2012 

 

 Wat is uw relatie tot Herman Strategier? 

 

Tecla: We hebben beiden les van hem gehad. Ik op de Universiteit en mijn 

moeder op het Nederlands Instituut voor de Katholieke Kerkmuziek. 

 

 Waar en wanneer leerde u elkaar kennen? 

 

Hanny: De Klerk kwam al bij ons thuis en hij vroeg of Strategier mocht komen 

in de oorlog dan. Ik ken hem vanuit de oorlogstijd. Mijn oudste broer had 

orgelles bij Albert de Klerk. Hij werd toen gebombardeerd in Arnhem waarmee 

alles platgegooid was. Toen hebben ze in Haarlem gewoond in de buurt van Jan 

Mul en Albert de Klerk en de laatste vroeg of ze bij ons mochten komen. We 

hadden een grote boerderij waardoor veel mensen bij ons aanklopten om eten te 

vragen. Mijn moeder had ons net duidelijk gemaakt dat er echt helemaal niets 

meer was, en toen kwam hij. Compleet onder de zweren, grote, vieze baard: het 

was een heel vies mannetje om te zien. Ik deed open en zijn vrouw Riet deed het 

woord. Ik maakte hen duidelijk dat we niets meer hadden, maar mijn moeder 

maakte toch een uitzondering. 

Op fietsen met houten banden zijn ze nog wel weer terug naar Haarlem 

gegaan met eten mee. We hadden ook onderduikers in de hooiberg, zoals Cor de 

Groot de pianist. Die zat ’s morgens om kwart voor zeven al achter de piano, we 

hadden er twee. Je mag het eigenlijk niet zo noemen, maar voor ons als kinderen 

was het eigenlijk een gezellige tijd. Cor de Groot zat ’s morgens om kwart voor 

zeven al achter de piano en ook Herman was er altijd te vinden. Samen speelden 

ze quatre-mains of vierhandig op de twee piano’s die we hadden staan. Albert de 



71 
 

Klerk deed mee op het orgel en gaf orgellessen aan onze familie. Geluisterd 

werd er niet, er werd gewoon doorheen gepraat. Het was voor ons een heel 

normale zaak dat er zoveel muzikaliteit aanwezig was in onze boerderij in de 

oorlogstijd. Stotijn en Schuurman van het Resident Orkest kwamen ook vaak.  

Tecla: ik kwam via mijn moeder in aanraking met hem. Eerst ging ik de 

muziek in: Conservatorium en Muziekwetenschap. Mijn moeder had nog les van 

Albert de Klerk die improvisaties maakte voor mijn ouders en grootouders en de 

kinderen. Strategier heeft een opera voor het hele gezin Wesselingh geschreven.  

 

 Hoe hebben Strategier en Riet Flipse elkaar leren kennen?  

 

Hanny: In 1937 zijn ze ongeveer getrouwd. Riet Flipse kwam ook uit Arnhem. 

Ze zijn dus vlak voor de oorlog getrouwd. Riet is waarschijnlijk een afkorting 

van Maria.  

 

 Sprak hij veel over zijn werk? Hoe ging hij in zijn gezin om met muzikaliteit 

en zijn werk? 

 

Hanny: Ze mochten wel pianoles maar ik geloof niet dat dat gedwongen werd. 

Herman Strategier zat altijd boven op de kamer en hij kwam alleen naar beneden 

om te eten.  

 

 Waar heeft hij tijdens de oorlog nog meer gewoond? 

 

Hanny: Bij Jan Mul in huis in Haarlem, daar heeft hij ook zelf gewoond later, in 

een andere ruimte. Toen gingen ze naar de Maliesingel en toen naar Zeist en 

toen naar Doorwerth. Riet Flipse zat toen in Renkum. Haar oudste broer Bram 

heeft veel geholpen bij hen en haar.  
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 Ik begreep dat Strategier muziek heeft gecomponeerd voor uw familie. Kunt u 

mij daar iets meer over vertellen? 

 

Tecla: Ja, speciaal voor ons. We hadden ontzettend veel familiebijeenkomsten, 

op een gegeven moment elk jaar. En Strategier maakte een soort opera of 

familiestuk. Iedereen zingt wel of bespeelt een instrument. Die opera, daar was 

dus wel instrumentatie voor. Zo heeft hij dat stuk voor ons gecomponeerd en 

bewerkingen ervan, dat hebben we verschillende malen uitgevoerd. Herman 

vond die familiefeesten ook leuk en met zijn kinderen hebben we nog wel 

contact.   

 

 Kwam het gezin ook bij jullie thuis? 

 

Tecla: Ja, ze kwamen er allemaal en de verloskundige in het gezin van de 

Wesselinghs heeft daar vaak geholpen bij bevallingen. Riet Flipse kennen we 

ook goed via Herman. 

 

 Wat was tijdens zijn onderduiken het meest in het oog springend of welke 

aspecten waren het meest aanwezig? 

 

Hanny: Hij zei niet zoveel, Riet praatte. Pijp roken, slapen en wijn drinken waar 

hij ’s morgens al mee begon.  

Tecla: Hij had altijd een geruit olie-beer-bommel jasje aan met een strik, net als 

Albert de Klerk. Dat sap van die pijp liep dan over zijn gezicht. Hij zat altijd 

achter de piano, ook vaak met elkaar. Met Cor de Groot en dan gingen ze allebei 

improviseren. Componeren deed hij bij ons niet echt. Hij sprak niet echt over 

zijn werk, hij was altijd heel stil en Riet sprak. Ik (Tecla) kwam vroeger veel op 

de Maliesingel, en de enorme hoeveelheid kinderen kan ik me nog herinneren, 

hij was zelf nooit prominent aanwezig. Mijn twee zussen (Hanny) die waren 

heel praktisch en veel ouder, dus Riet vond dat wel prachtig en zelf lag ze nog 

lang in bed terwijl die twee zussen om zes uur opstonden. Riet deed alles in het 

huis en het was altijd heel erg gezellig. 
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In het familieboek van de familie Wesselingh komt Strategier voor als ‘muzikale 

vriend van de familie’.  

Tecla: Ze waren heel veel met twee piano’s of vierhandig op twee piano’s aan 

het spelen. Er werd niet direct naar geluisterd, er werd gewoon doorheen 

gepraat. Cor de Groot en Herman Strategier en Albert de Klerk. Het was heel 

gewoon en normaal dat iedereen dat kon toentertijd. Ze kwamen altijd over de 

vloer, ook na de oorlog, en toen was dat heel normaal terwijl je nu denkt: heb ik 

met die mensen samengespeeld? Sjonge! Cor de Groot begeleidt als een 

zonnetje, ik (Tecla), heb fluit met hem gespeeld. We gingen ook regelmatig naar 

Haarlem in de Jozefkerk, waar Strategier organist was, daar gingen we dan vaak 

heen om te fluiten, te studeren of gewoon muziek te luisteren.    

 

 Hoe ging hij om met het Katholicisme in zijn gezin? 

 

Hanny: Hij bad altijd. We hebben veel organisten in de familie en hebben veel in 

missen gezeten en muziek gezongen. Daar heeft hij ook veel voor 

gecomponeerd. Kerkmuziek was evident aanwezig in zijn gezin en bij zichzelf 

en bij ons. Ze waren trouw kerkelijk, Strategier was ook organist, zowel 

doordeweeks als ‘s avonds.  

 

 Welke composities/componisten hadden zijn voorkeur? Hoe sprak hij 

hierover? 

 

Hanny: Veel kerkmuziek vooral.  

 

 Heeft u hem ook als organist, dirigent en docent meegemaakt? 

 

Hanny: Als dirigent zeker: in Koor Katholiek Haarlem. Daar is hij dirigent 

geweest voordat hij in Leiden ging dirigeren, en daar heb ik toen gezongen. Dat 

is denk ik via Albert de Klerk in de oorlog gekomen, dat hij daar terecht kwam. 

Mijn tante heeft ook meegezongen in het koor in Haarlem. We zongen toen zijn 

eigen composities, het was heel moeilijk en in het begin niet echt leuk. Er zaten 
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hele aparte en moderne dingen in zijn composities. Het begeleiden van koren op 

het orgel heeft hij waarschijnlijk niet gedaan omdat er heel veel organisten 

waren onze familie. Hij delegeerde meer de taken voor anderen om te 

begeleiden. Ook Albert de Klerk als vriend zorgde ervoor dat hij zelf niet achter 

het orgel kroop. 

  

 Gaf hij ook orgellessen?  

 

Hanny: Albert de Klerk gaf vooral orgelles, Strategier zelf niet. Hij beschouwde 

zichzelf als muzikant en niet direct als musicus. Albert de Klerk was vooral 

organist, hij was de betere organist.  

 

 Hoe was hij als docent aan het NIKK? 

 

Hanny: Hij sprak met een zeer zachte stem waardoor hij soms moeilijk te 

verstaan was. Maar zijn lessen waren goed onderbouwd, leuk en gezellig. Hij 

gaf speciale aandacht aan solfège oefeningen en dictees, want een organist en 

musicus moest in het bezit zijn van een goed getraind gehoor. 

Dat deed hij hier thuis ook. Gregoriaans, dirigeren en begeleidingen schrijven en 

maken voor liederen van de kerk. Improviseren op kerkliederen en vierstemmig 

noteren.  

 

 Kunt u zich nog speciale stokpaardjes herinneren? 

 

Hanny: Ik heb ook orgelles van Albert de Klerk gehad. Die lessen waren heel 

leuk. Kan me niet heel goed meer herinneren.  

Tecla: hij had het altijd over de solsnaar in zijn lessen solfège. Hier zit de 

solsnaar en die moet beroerd worden, zei hij dan. Hij kon niet goed overweg met 

mensen die talentvol waren maar niet veel deden. Hij werd nooit echt boos maar 

dan werd hij wel een beetje boos. Dan zei hij: ‘Jongen, doe nu eens iets!’ Hij 

was uiterst positief ten opzichte van talentvolle mensen, maar hij werd er heel 

verdrietig van als hij die mensen niet kon bereiken en aan het werk kon krijgen. 
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Hij was een gelijkmatige, goedmoedige man, hij kon zacht praten met een zachte 

g, dat soort dingen herinner ik me van zijn lessen. Daarnaast was ‘noblesse 

oblige’ zijn motto; als je beter kunt, dan moet je ook beter.     

 

 Was doceren noodzakelijk broodwinning of deed hij dit voor zijn plezier? 

 

Tecla: Nooit iets van gemerkt. Hij was uiterst aardig en bevlogen en ik heb zeer 

plezierig les van hem gehad.  

 

 Welk beroepsonderdeel woog voor hem het zwaarst? Hoe zag hij zich vooral?  

 

Tecla: Als ik het woord muzikant zeg denk ik altijd nog aan Herman Strategier. 

Moeilijke vraag, dit hangt van de fase van zijn leven af en waar hij op dat 

moment was.  

Hanny: Hij zat hier thuis tijdens de oorlog bijvoorbeeld heel vaak achter de 

piano. Als je ergens bent waar veel mensen rondlopen heb je ook geen tijd en 

rust om te componeren dus hij speelde hier vooral piano. Hij componeerde thuis 

wel veel ’s nachts en dan sliep hij overdag.  

Tecla: Wij als familie hebben ook veel van hem gezongen en gespeeld en 

hebben hem toch vooral als uitvoerend musicus en componist meegemaakt, ook 

omdat hij stukken schreef voor ons en onze familie. Als veelzijdig muzikant, 

vooral in de katholieke kerk, zo kennen wij hem. Het contact met de familie 

Strategier, Felix in dit geval, is dus nog steeds aanwezig en Michiel stemt hier 

nog elk jaar de vleugel.  
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3. Interview Elly Kranenveld, voormalig koor- en bestuurslid NMK 

Datum: 21 april 2012 

 

 Waar en wanneer leerde u elkaar kennen? Strategier was van 1959-1973 

dirigent bij het Nederlands Madrigaalkoor. Heeft u hem ook zo lang 

meegemaakt? 

 

In 1952 ben ik op het koor gekomen en in ’59 kwam Herman Strategier. Toen 

was Willem Mizee er nog. We zongen ieder jaar de Johannes Passion en dat 

was het wel zo ongeveer. En met Strategier zijn we ook andere muziek gaan 

zingen. De mensen van Toonkunst zongen ook ieder jaar de Mattheüs Passion 

en wij wilden als koor eigenlijk graag andere dingen zingen.  

 

 Was het jullie idee Strategier als dirigent aan te nemen? 

 

We gingen de Rembrandt Cantate van Herman Strategier die hij had 

gecomponeerd in opdracht van de gemeente Leiden zingen en die zouden we 

met alle Leidse koren uitvoeren in de Pieterskerk. De partituren zijn best lastig 

en met de hand geschreven, met hele kleine nootjes. Geen enkele dirigent kon 

dat eigenlijk dirigeren, vooral het orkest niet. Toen bedachten we dat Strategier 

zelf maar moest komen dirigeren. Dit was zo leuk! We hadden veel koren bij 

elkaar, maar Strategier dirigeerde heel duidelijk. We begrepen precies wat hij 

wilde, waar hij naar toe ging en waar hij was. Dit was de aanleiding voor het 

Madrigaalkoor om Strategier als nieuwe dirigent van ons koor te vragen. 

Toen dachten we: o die willen we! Eerst zei hij: ‘Nee ik ga niet aan een koor 

beginnen.’ Hij vertelde ons dat hij terugkwam op ons verzoek vanwege de 

composities die hij schreef. Hij vertelde me: “Het lijkt me een voorrecht mijn 

eigen werken met het koor uit te proberen en indien geslaagd ook uit te kunnen 

voeren. Anders ben ik genoodzaakt te moeten wachten tot een andere dirigent zo 

aardig is om eraan te beginnen.’ Zijn motief was dus dat hij het leuk vond om 

eigen stukken in te brengen, wat hij ook regelmatig deed.  
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 Hoe was hij als dirigent? 

 

Niet te geloven! Hij kon zo duidelijk maken wat hij wilde en het ook leuk 

vertellen dat het zingen er veel gemakkelijker op werd. Hij schrijft helemaal niet 

makkelijk, met lastige maten, maar hij gaf het zo duidelijk aan dat het niet meer 

moeilijk was. Heel ontspannen ook; ‘maak je niet druk, dan maak je maar een 

fout’ zei hij dan. Hij wilde absoluut niet dat je stijf van de zenuwen op het 

podium stond en zelf stond hij dan ook heel ontspannen voor ons koor. Hij 

gebruikte maar al te graag grappen en anekdotes om ons onze zenuwen te doen 

vergeten en ons te laten lachen. Gebeurde dit dan riep hij: ‘En nu inzetten!’ Op 

die manier klonk het fantastisch.  

 

 Gebruikte hij inzingoefeningen? Hoe ging hij te werk? 

 

Hij had wel uitgeschreven kooroefeningen. Die had hij zelf geschreven. Het 

waren meestal moeilijke akkoorden met ingewikkelde klankkleuren. Hij was dol 

op Franse muziek en we zongen vaak werken van Poulenc. Dit was voor het 

koor moeilijk, omdat er dan één van de stemmen op een afwijkende en 

ingewikkelde manier uitspringt, maar als koor zagen we dat niet direct. Doordat 

hij zelf componeerde wist hij waar de moeilijkheid zat en op die manier haalde 

hij de stem, het akkoord of die bepaalde melodische lijn weg zodat het geheel 

duidelijker voor ons werd. Dat hij componist was, was echt een aanwinst voor 

het koor. 

 

 Kwam zijn componistenkant ook echt naar voren in zijn dirigentschap? 

 

Jazeker. Maar hij had ook een buitengewoon goed gehoor. Wij waren de eerste 

die de Johannes Passion op de televisie kregen, dit was toen nog primitief 

allemaal. We hadden een brief geschreven naar de KRO dat we dat graag op de 

televisie wilden hebben, en omdat we Strategier als dirigent hadden zeiden ze 

niet zomaar nee. 
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 Kwam zijn persoonlijkheid sterk naar voren in zijn dirigentschap? Wat was 

kenmerkend voor zijn manier van dirigeren? Had hij bepaalde stokpaardjes 

bij het repeteren? 

 

Bij elk concert dat ik bezoek valt het me nu direct op als de eerste samenklank 

niet goed is. De inzet moest gelijk goed zijn, niet alleen voor het koor maar ook 

voor het orkest. Het eerste akkoord moest er staan en hij apprecieerde geen 

aarzelende inzetten. Hij heeft dit ons als koorleden echt meegegeven. 

 

 Kwamen componisten waar hij een stuk van dirigeerde ook luisteren? 

 

Bij het Gloria zou Poulenc naar Nederland komen maar hij was ziek en 

overleed. Strategier kende ook veel mensen waardoor we veel aandacht 

ontvingen van andere componisten en koren.  

 

 Welke muziek had zijn voorkeur? Besprak/studeerde hij eigen composities met 

het koor? 

 

Doordat Strategier de dirigent was had je veel makkelijker entree bij het 

Residentie Orkest en bij het USO. Dat was heel leuk! Ze vroegen ons om die 

reden ook voor het Holland Festival. Die naam wilden ze er wel bij hebben. Op 

die manier trokken we ook betere zangers aan, iedereen wilde wel bij ons koor 

zingen als Strategier dirigent was.   

 

 Op welke dagen repeteerden jullie? 

 

Altijd op vrijdag. 
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 Welke uitvoeringen waren bijzonder? Welke muziek en componisten hadden 

zijn voorkeur?  

 

Hij was heel Frans georiënteerd en we zongen daarom ook geen Duits. We 

zongen wel veel muziek van Nederlandse componisten. 

  

 Maakten jullie concertreizen? 

 

We hebben koorreizen gemaakt naar Engeland maar we hadden niet zoveel geld. 

Omdat Strategier voor ons koor stond en naar het buitenland ging was er ineens 

wel geld beschikbaar. We hebben regelmatig Nederlandse muziek uitgevoerd en 

kregen daar dan subsidie voor. We maakten geen standaardconcertreizen maar 

net wat zich voordeed. Zo zijn we in Duitsland geweest maar ook vaak in York 

in Engeland. 

 

 Wie koos het repertoire?  

 

Het bestuur kwam met de ideeën maar Strategier besliste. Als het koor een 

kleine rol had in een bepaald stuk stond hij het nooit toe, dat vond hij niet leuk 

voor ons als koor. Dit ging ook wel eens andersom, dan koos hij iets wat wij niet 

wilden zingen. Doordat Strategier onze dirigent was mochten we op bijzondere 

gelegenheden zingen, bijvoorbeeld bij de opening van provinciehuis Zuid-

Holland, met het Holland Festival, samen met het Residentie Orkest en Bruno 

Maderna. Als hij niet zelf kon dirigeren zong hij mee. Als Bruno in het land was 

dan werd er veel gepubliceerd. Ook het Anjerfonds ging mee in onze aanvraag 

voor nieuwe kleding, die we zonder Strategier als dirigent nooit hadden 

gekregen.  

 

 Was het Katholicisme merkbaar in zijn stukken? 

 

Hij was naïef katholiek en trouw aan zijn geloof. Toen de kerk ging veranderen 

en alle oude dingen eruit gingen, werd alles Nederlands en daar deed hij in het 
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begin niet aan mee, maar later wel. Mw. Strategier zei dan: ‘Als je niks doet 

komt er alleen maar slechte muziek’. We zongen veel Frans, Latijn en 

Nederlands.  

 

 Heeft u hem ook in andere beroepsaspecten meegemaakt?  

 

Albert de Klerk kwam altijd orgel spelen. Strategier kon heel mooi piano en 

orgel spelen, ik heb nog wel gezongen met hem als pianist. Maar hij is veel meer 

de man die het regelt en de leiding neemt in plaats van te begeleiden.  

Ik was vaak de soliste in zijn stukken en dan ging ik naar zijn huis om de 

partijen in te studeren met hem. Hij schreef zijn stukken met mijn stem in zijn 

oren zei hij.  

 

 Was de status van Strategier merkbaar?  

 

Het Holland Festival was in Leiden en eer dat buiten Den Haag of Amsterdam 

wat gaat doen, heeft dat heel wat voeten in de aarde. Dat komt niet vaak voor. 

Hij dirigeerde ons koor en Joop Stokkermans was pianist en moest een bijvak 

doen en deed zang maar hij was geen zanger. Maar hij mocht bij ons op het koor 

meezingen iedere week, dan had hij min of meer les van Strategier en dan was 

dat ook goed. Dan was dat vak afgesloten. Dat zegt wel wat over de status van 

Strategier!  

 

 Deden jullie ook aan opnames? 

 

Nee niet echt, de radio was er wel en die kwamen wel eens naar Leiden. Dat was 

heel handig in die tijd, maar wel de reden van de slechte opnamekwaliteit door 

de opnames in de zalen. Het Madrigaalkoor was zijn enige koor en hij heeft niet 

echt andere koren gedirigeerd. Hij vond het leuk om met stemmen bezig te zijn 

want hij schrijft heel plezierig voor stemmen.  

Zijn laatste concert was op 25 september 1973. Strategier heeft voor dit 

afscheidsconcert een programma gekozen waarmee hij zijn vriend en collega Jan 
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Mul die in ’71 is overleden heeft willen herdenken. De KRO heeft het 

uitgezonden. Hij wordt een groot muzikant, eerlijk componist en hoogst artistiek 

dirigent genoemd.  

 

 Naast dirigent was hij ook docent, organist, componist. Welke beroepsaspect 

woog voor hem het zwaarst? Hoe zag hij zich vooral? 

 

Ik denk als componist, daar kon hij ook alles mee. Bij iedere compositie die hij 

zag hoorde hij de muziek in zijn oren. Hij was heel goed in het lezen van 

partituren en het omzetten naar piano en orgel. Hij was componist in al zijn 

verdere beroepsaspecten. Hij was helemaal niet autoritair, hij was bescheiden en 

vriendelijk. We zaten te repeteren en dat had hij voor het Utrecht Studentenkoor 

gemaakt. Hij schreef ook hele gekke stukken, zoals gedichten over de 

schoolmeester of een stuk over een koe dat hij voor de Utrechtse 

Studentenvereniging schreef. Dat soort stukken hebben we op een gegeven 

moment toch echt geweigerd te studeren. Herman Strategier was goed religieus, 

bescheiden en moedig. Hij was zeer zorgzaam en een goed koorpedagoog. 
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4. Interview Jos Leussink, oud-student Muziekwetenschap 

Universiteit Utrecht 

Datum: 11 April 2012 

 

 Wat was uw relatie tot Herman Strategier? 

 

Zeer gewaardeerde, uiterst kundige en stimulerende en vriendelijke 

theoriedocent. Als student muziekwetenschappen heb ik hem jaren wekelijks 

een halve dag mogen ontmoeten in groepslessen. Van solfège tot en met dictee, 

analyse en contrapunt. We hadden zeer regelmatig en intensief contact 

gedurende vijf jaar. Als producent van de nationale omroep heb ik hem opnieuw 

ontmoet omdat hij op mijn verzoek heeft geïmproviseerd op het orgel. Het ging 

om een serie orgeluitzendingen waarbij ik organisten de kans gaf te 

spelen/improviseren op het orgel van hun keuze. Hij moest hier wel even over 

denken, hij was toen al ziek. Hij zei: ‘Ja, een lege kerk, een bescheiden orgel, ik 

voel me er zo op mijn gemak!’ Dat was dus in Zundert bij de monniken. 

Waanzinnig veel heeft hij bijgedragen aan de nieuwe liturgie aldaar. Hij was er 

vaak een periode in alle rust aan het schrijven en lezen en nam deel aan de 

liturgie. Hij maakte nieuwe dingen en repeteerde dat met die monniken. Hij was 

daar heel graag.  

De opdracht van die serie was behalve het spelen van Gregoriaanse 

thema’s ook iets uit of van de reformatorische kant te spelen, bijvoorbeeld iets 

liedboekachtigs. De organist koos het orgel van zijn droom, wij huurden dat af 

zodat hij kon inspelen en improviseren. Strategier koos toen Zundert. We 

probeerden belangrijke kerkmuziekwerken van hem te documenteren en goed 

opgenomen te krijgen. Samen hebben we gekeken welke werken in aanmerking 

kwamen om te spelen. Strategier en ik hadden contact over welke werken in 

eerste instantie opgenomen konden worden, dus ik heb tot aan zijn dood 

intensief contact met hem gehad.    
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 Waar en wanneer leerde u elkaar kennen? 

 

Dat was in 1963 aan de Universiteit van Utrecht. Ik kwam daar als student 

Muziekwetenschap, dat kon je toentertijd uitsmeren zolang je dat wilde. Hij was 

een zeer aangename docent. Dan was hij bezig met Beethovensonates voor 

zichzelf en waren wij bezig met analyses daarover. Dan zette hij Beethoven voor 

hem op de lessenaar van de vleugel, klein leesbrilletje, guitig eroverheen kijken. 

Had hij een keer het thema gespeeld, daarna begon hij de hele sonate te spelen 

en dan zei hij: ‘Mooi he!’ En de analyseles was ten einde. Hij had een diepe 

afkeer van de Duitse theoretische Gründligkeit. Hij had een verschrikkelijke 

afkeer van wat wij typisch Duits noemen en hij was een evident apostel van de 

Franse geest, Franse akkoorden, Franse stijl, Franse kleuren. Hij heeft in 

Arnhem gewoond en daar gezien wat de verwoestingen waren, ook zijn broer is 

in een kamp omgekomen. Hij koesterde een enorme wrok tegen de ellende van 

de oorlog, dat associeerde hij met Duitsland überhaupt. Hij was niet afkerig van 

Beethoven. Muzikaal had hij er compositorisch ook grote bewondering voor, dat 

je met weinig materiaal zo ontzettend veel verhalen kunt vertellen. In de lessen 

heeft hij vaak lyrisch een Beethoven gespeeld. Hij kon echter niet tegen de 

verschrikkelijke wijdlopig theoretisering, de systemen, Duitse musicologie. 

 

 Waar ontmoette u Strategier als docent? Gaf hij u les aan huis? 

 

Via mijn vader, die twaalf jaar eerder geboren werd dan Strategier, ben ik zij-

instromend in de muziek gerold. Mijn vader was bij Strategier gekomen voor 

privéles, dus toen ik in 1963 aanschoof in zijn lessen herinnerde hij zich mijn 

vader. Zijn privélessen heeft hij waarschijnlijk voor 1940 gegeven. Ik zag hem 

in Utrecht in de Universiteit en in Doorwerth heb ik hem thuis bezocht.  
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 Wat was kenmerkend voor zijn manier van lesgeven? Had hij bepaalde 

stokpaardjes? 

 

Hij had ongetwijfeld stokpaardjes. Streng contrapunt moet streng contrapunt zijn 

bijvoorbeeld. Maar als je een mooi klinkende afwijking van de regels vond die 

wel klonk, dan was dat een ontdekking die hem genoegen deed, erg veel. Een 

kwintparallel bijvoorbeeld, als je een verbinding bedacht had die leuk was in je 

harmonie opgave, zei hij: ‘Mag het niet? Hoe klonk het?’ En als het goed klonk 

dan vond hij het een goede verbinding.  

 

 Hij ging vooral uit van de klank en was een man van de praktijk? 

 

Hij kende zijn harmonieleer tot en met, vooral de uitbreiding van tonale 

harmonie naar de modaal gevormde harmonie. Wat doe je vanuit een kerkmodus 

met harmonie, dat lijkt strijdig, maar zijn harmonie was behalve op de klassieke 

romantische functionele harmonie verbreid, zoals bij velen in de eerste helft van 

de twintigste eeuw, naar een modaal idee van harmonie toepassen. Daar 

droomde hij van. Zo speelde hij zijn inventies hier in de kathedraal op 

zondagochtend. Met ‘riedelen’ bereikte hij altijd leuke vindingen achter het 

orgel. Er is daar veel gepasseerd dat nooit is opgeschreven.  

 

 Hij was voornamelijk van de tonale muziek en de  kerkmuziek. Hoe stond hij 

tegenover zijn moderne tijdgenoten en de experimentele muziek? 

 

Hij moest niets van experimentalisten hebben, dat was een doodlopende weg. 

Prinzipienreiterei, zei hij dan. Daar had hij niks mee, dat vond hij zinloos. 

Muziek bleef een verstaanbare taal vanuit de traditie aangereikt, verreikt met de 

combinatie van verschillende traditionele lijnen en Franse harmonieën, Ravel en 

Debussy als samenklank vond hij mooi, zo schreef hij ook. Voor gemiddelde 

parochiekoren waren dat nog vrij lastige stukken. Hij schreef ze daar niet voor 

maar daar kwamen ze ook niet terecht. Zijn motetten zijn naar professionele 
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koren toegestuurd, het is namelijk een hele opgave om die onder de knie te 

krijgen voor een gemiddeld kamerkoor. 

  

 Hoe sprak hij over zulke componisten? Sprak hij daarover in de les? Of hield 

hij zich vooral bezig met tonaliteit? 

 

De Tweede Weense School, daar kon hij niets mee. Deze muzikale taal vond hij 

gekunsteld en niet productief en niet dienstbaar. Vanuit de katholieke liturgische 

traditie was hij, evenals De Klerk, zeer dienstbaar aan de bijeenkomst van 

mensen met religieuze ervaring in liturgie. Je mocht niets doen wat daarvan 

afwijkt. Geen virtuoze dingen doen, of concertante aandacht vragen. Ook De 

Klerk heeft 60 jaar in de liturgie gespeeld en geïmproviseerd.  

Strategiers grootste zorg was dat het volk zijn liederen moest herkennen 

in zijn spel. Hij verwees met zijn improvisaties altijd op een herkenbare manier 

naar wat er ergens in de liturgie liturgisch functioneerde. Dat was zijn opdracht. 

Hij was gezworen kameraden met Mul en De Klerk; zij hadden precies dezelfde 

opvatting. Een Bachkoraal in de liturgie bijvoorbeeld is niet toegestaan; want het 

vraagt de verkeerde aandacht en is op die plaats niet op zijn plek: je moet 

namelijk dienstbaar aan de liturgie zijn op elk moment, en dat betekent dat je in 

de sfeer van het Gregoriaans blijft en verwijst naar wat er elders in de liturgie 

gebeurt. Je mag nooit op de voorgrond treden met je spel, behalve bij een naspel, 

dan mocht je uitpakken. Maar niet in de liturgie; je mocht geen koralen of 

triosonates van Bach spelen, terwijl die in de reformatorische traditie juist wel 

weer heel liturgisch zijn omdat ze verwijzen naar wat er in de tekst staan en wat 

er gezongen wordt. Dit sloot echter niet aan bij de katholieke traditie. Dit sloot 

perfect aan bij mijzelf, die bewuste dienstbare muziekverzorging van de liturgie. 

Zijn laatste tijd heeft hij veel in Zundert doorgebracht. Nico Schrama heeft een 

nieuwe uitwerking van de werkenlijst, maar nog niet digitaal. Strategier schreef 

tot 1980 de werkenlijst bij, waaruit blijkt dat hij in 1980 heel veel liederen voor 

Zundert schreef.  
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 Sprak hij over zijn composities in de les? Gebruikte hij die in de les?  

 

Hij haalde niet zijn eigen werk naar voren, maar het was wel zijn persoonlijke 

visie op alle andere stukken die hem profileerde in zijn stellingname als 

componist. Enerzijds is dienstbaarheid aan de liturgie punt één, maar als hij voor 

amateurmusici schreef had hij altijd in gedachten dat die mensen het moesten 

kunnen spelen. Hij was er met een idee van de functie die de muziek gaat 

vervullen, ook met het spelen aan de piano of het orgel. 

 

 Doceren was broodwinning, componeren vrijetijdsbesteding, hoe zag hij dit? 

 

Hij componeerde veel ’s nachts, dan moest het klaar zijn. Met een borrel tot 5 à 

6 uur in de ochtend, dat heeft hij vaak verteld.   

 

 Hoe was de band en omgang met collega’s? 

 

Hij werd op het instituut zeer gewaardeerd om zijn kwaliteit en kunde door alle 

hoogleraren. Er was wel altijd een spanningsveld met Henk Badings. Hij had 

een bepaalde visie op het oorlogsverleden in het algemeen en in het bijzonder op 

de rol die Badings wel of niet gespeeld zou hebben. Hier wilde hij niet teveel 

over zeggen want dit was voor hem een emotionele brok in de keel. Badings was 

als mens niet zo beminnelijk, precies, pinnig, afgemeten, scherp. Hij was 

hoofdzakelijk autodidact als musicus en wilde dat laten weten. Waar Badings 

kwam was altijd strubbeling, het was een wat stugge man. Hij heeft, toen Sem 

Dresden als jood zijn post als directeur van het Haagse Conservatorium moest 

opgeven, na overleg met Sem Dresden wikkend en wegend op aanraden van 

Dresden deze post overgenomen.  

Na de oorlog is het Badings nagedragen dat hij collaboreerde door op de 

post van Sem Dresden te gaan zitten, waar een Jood vanwege zijn Joodzijn 

ontslagen was. Hij werd in Nederland onterecht cultureel veroordeeld, hij mocht 

bijvoorbeeld tien jaar na oorlog niet uitgevoerd worden. Reeser heeft hem als 

docent naar Utrecht gehaald waar hij collega werd van Strategier. Voor 
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Strategier was Badings de personificatie van het fascisme en hiervoor was geen 

plek in zijn ruime hart. Het is Badings ongelooflijk onterecht nagedragen en 

Strategier ging hier in mee, hij had een diepe Duitse afkeer. Dit alles zorgde 

voor spanning in het team.  

 

 Dienstbaarheid aan kerkmuziek was belangrijk voor Strategier. U onderwijst 

zelf ook kerkmuziek/koordirectie, is Strategier van invloed geweest op uw 

keuze? 

 

Ja en nee. Het is moeilijk na te gaan wie je heeft beïnvloed. Als persoon was ik 

erg van hem onder de indruk. Niet alleen van zijn vakmanschap maar ook van 

zijn instelling in het leven en de manier waarop hij les gaf; met geduld, kennis 

van zaken en personen. Hij kon mensen ergens brengen in theoretisch opzicht. 

Ik waardeerde zeer zijn artistieke stellingname voor zichzelf en de manier 

waarop hij componeerde. Ik ben wel veel verder gegaan in het kennis nemen van 

de stijlen, bijvoorbeeld de Weense School en wat erna kwam. Ik heb veel tijd 

besteed aan de nieuwste muziek, dat had Strategier nooit gedaan.  

Zijn invloed is denk ik vooral zijn maatschappelijke stellingname van 

dienstbaarheid, daarin is hij een voorbeeld geweest. Ik sta er niet om beroemd te 

worden maar om de muziek duidelijk over te dragen, zo was hij. Het idee van 

dienstbaarheid als musicus is er door Strategier zeer ingeslepen en bevestigd en 

was begonnen bij mijn vader. Uiteindelijk ben ik gaan dirigeren. Ook ik ben heel 

allergisch voor het heldendom. Het anticentralisme is een goede zaak en het feit 

dat veel dirigenten de show stelen is niet goed, dat is iets wat Strategier ook 

vond.  

 

 U sprak over een ontmoeting als KRO producent Radio 4: hoe heeft u hem 

daar ontmoet? 

 

Ik ontmoette hem als oud gewaardeerd leraar vanachter zijn pijp en halve 

brilletje. Hij kwam zijn improvisaties in Zundert terugluisteren en dan zei hij: 

‘Heb je die cadens gehoord? Napelse Sext hè!’  
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Het was heel leuk om met hem door de lijst te gaan en te kijken welke werken er 

in aanmerking kwamen en uit te zoeken waar hij aan gehecht was.  

 

 Kerkmuziek was zijn primaire compositiegenre maar hij heeft ook veel andere 

muziek gecomponeerd. Stond kerkmuziek bovenaan en was de rest in 

opdracht? 

 

Geen idee. Wel weet ik dat hij zijn instrumenten uitstekend kende. Hij zat in de 

commissie staatsexamens en schreef veel solfège. Op een keer hoorde hij zijn 

eigen solfège langskomen, gedeclareerd als gemaakt door een ander.   

 

 U bent zelf ook dirigent, hebt u Strategier als dirigent meegemaakt? 

 

Niet veel, twee keer. Hij heeft het Madrigaalkoor best lang gedirigeerd. Het 

slotakkoord klonk, hij sloeg af, draaide zich om en ruim vóór het applaus klonk 

boog hij voor het publiek. Het was alsof hij hen wilde bedanken. Hij wilde 

absoluut geen spatje eer zelf ontvangen. Dat maakte hem als persoon 

aantrekkelijk en bewonderenswaardig. 

 

 Welk beroepsonderdeel woog voor Strategier het zwaarst? Hoe zag hij zich 

vooral?  

 

Ik denk dat hij zijn creatieve dwang moest uiten, dus als docent was hij toch 

componist. Alles wat hij aanraakte en bekeek moest ergens opgeslagen worden 

in een kastje, van wel of niet bruikbaar voor later. Hij was docent omdat hij een 

gezin wenste te onderhouden. Hij was ook heel bezorgd dat de rechten van de 

stukken niet correct zouden zijn. ‘Je moet me vaker uitvoeren hoor!’ zei hij dan. 

Dat was een puur zakelijke opmerking. Hij moest omzet maken, daar was hij 

heel open en charmant en eerlijk in.  
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Je moet je goed realiseren dat hij geen pensioen opgebouwd had als organist en 

op het conservatorium ook niet. Toen hij aangesteld werd aan de Universiteit 

van Utrecht was hij al van middelbare leeftijd. Toen kon hij pensioen gaan 

opbouwen maar op een manier dat nooit veertig jaar diensttijd zou worden. De 

prognose van het pensioen liep niet lineair. Conservatoriumdocenten bouwden 

geen pensioen op dus hij kon maar 12 jaar pensioen opbouwen, wat een reden 

was dat hij druk was met geld verzamelen.   
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5. Interview Paul Scheepers, oud-student Muziekwetenschap 

Universiteit Utrecht 

Datum: 1 mei 2012 

 

 Wat was uw relatie tot Herman Strategier? Waar en wanneer leerde u elkaar 

kennen? 

 

Toen ik Muziekwetenschap ben gaan studeren, dat was in 1973, was hij naast 

Jaap van Benthem theoriedocent. Dus hij gaf harmonie, analyse, solfège, de 

muziektheoretische vakken. Dat was toen nog heel uitgebreid. Het was een 

stevig pakket. We hadden elke week in de kelder van Drift 21 in de kleine 

collegezaal les, het toenmalige Gregorius archief. Ik heb in elk geval de eerste 

twee jaar wekelijks les gehad. We kwamen elkaar vaak tegen op het instituut, ik 

heb hem niet als collega meegemaakt want toen was hij al weg. Ruim tien jaar 

heb ik bij muziekwetenschap lesgegeven. Je kunt zeggen dat hij musicus was, 

maar hij zei altijd over zichzelf: ‘Ik ben een muzikant in hart en nieren’, dat was 

een beetje zijn credo. Tijdens zijn afscheidsrede in 1977 sloot hij eveneens met 

die woorden af: ‘Mijn credo is: ik ben een muzikant’. Hij werkte erg intuïtief en 

vanuit de praktijk. Veel meer dan bijvoorbeeld Jaap van Benthem, dat was meer 

een echte theoreticus.  

Ik had het gevoel dat Strategier zich eigenlijk geen theoreticus voelde. 

Hij voelde zich ook een beetje vreemd in het gezelschap van de musicologen. 

Aan de andere kant had hij voldoende te vertellen. Hij had het echt naar zijn zin, 

studenten liepen met hem weg. Hij was een aardige man, prettig, charmant, 

muzikaal intuïtief. Hij gaf zijn vakken bijna à l’improviste. Hij had wel een soort 

planning denk, ik maar het leek erop dat hij veel ter plekke improviseerde en 

keek wat er uit een groep kwam en daar dan op inhaakte. Hij was heel flexibel in 

het maken van extra afspraken bijvoorbeeld. Als je daarvoor in was en er goed 

in was en meedeed, vond hij het ontzettend leuk om extra afspraken te maken. 
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De baan zelf was voor hem zelf niet heel zwaar. Je had veel vrije tijd je kon 

gemakkelijk dit soort dingen doen, wat hij ook deed. 

 

 Zou zijn praktische insteek te maken kunnen hebben met het feit dat hij ook 

op het Conservatorium les heeft gegeven, vooral thuis dan? 

 

Jazeker. Hij had een opvatting over muziektheorie die erop neer kwam dat hij 

vond dat dit geen doel op zich was. Analyse vond hij geen doel op zich, het leek 

of hij er een beetje een hekel aan had. Hij noemde het een ‘noodzakelijk kwaad’ 

en zei dan: ‘Muziek is toch niet geschreven om geanalyseerd te worden?’ 

 

 Wat was dan zijn insteek? 

 

Hij vond solfège en harmonie belangrijk. Solfège omdat een musicoloog een 

musicus moet zijn en een muzikant, een goed gehoor moest hebben waar hij 

iedere week veel aan deed door middel van dictees, harmonische opgaven, van 

blad zingen. Harmonie vond hij belangrijk omdat dat een vak was waar hij ook 

op een creatieve manier mee om wilde gaan. Daar had hij wel een systematische 

opzet van: beginnen met eenvoudige diatonische verbindingen en 

langzamerhand kwam daar van alles bij. We stonden om de piano heen met een 

klein clubje, hij speelde dat door, zat te improviseren ging daar soms met zijn 

eigen opgaven volledig aan de haal en alle kanten op. Daar was hij heel goed in, 

hij kon heel goed improviseren dus dit was een feest voor ons als studenten; van 

de ene mooie wending naar de andere. Harmonie vond hij belangrijk, dit was 

voor hem toch noten schrijven, iets creatiefs en dit appelleerde aan een 

muzikanteske houding bij de studenten. Dat vond hij echt leuk.  

Analyse vond hij niet leuk, die was meestal gericht op vormleer en werd 

een beetje op een formalistische manier gegeven, hij ging er nooit heel diep in. 

Dit compenseerde hij in wat hij ons mee gaf als hij aan de piano zat te 

improviseren en de harmonieopgaven die hij ons gaf met ons doorwerkte. Hij 

had zelf natuurlijk heel veel materiaal aan dictees. Hij had een heel repertoire 

van blad zing oefeningen etc. vaak heel muzikantesk en leuk materiaal.  
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Dat zou nog eens uitgegeven moeten worden. Het is goed bruikbaar en nog 

steeds niet achterhaald. 

 

 Wat was kenmerkend voor zijn manier van lesgeven? 

 

Analyse was een negatief stokpaardje. Dat het toch gaat om articiteit, kunst, 

muziek. Dat dit niet te vatten is in regels of wiskundige formules. Muziek heeft 

met gevoel en intuïtie  te maken. Dat was de boodschap die elke les wel naar 

voren kwam. Wellicht voelde hij zich geroepen om zich een beetje af te zetten 

tegen de musicologen en echte theoretici. Je kreeg een heleboel informatie en 

tussen de bedrijven door kwam er van alles langs in de lessen. Speels, 

muzikantesk en improvisatorisch, dat was zijn manier om mensen te boeien. En 

dat lukte hem eigenlijk altijd. Je had nooit het gevoel dat je voor niets vroeg was 

opgestaan, hij deed het met veel overgave. De niveauverschillen tussen 

studenten waren enorm en daar had hij soms wel moeite mee bij de 

musicologen.  

 

 Wat kwam vaak terug in de lessen aan componisten en composities? 

 

Zijn duidelijke voorliefde voor Franse muziek en composities. Zijn eigen 

werken zijn ook zeer Frans getekend. Negentiende-eeuws repertoire in het 

algemeen en Frans repertoire in het bijzonder hebben zijn werken geïnspireerd, 

en de tonale muziek uit de eerste helft van de twintigste eeuw ook wel. Maar hij 

moest niet veel hebben van dodecafonie en serialiteit. Hij heeft het nooit 

verworpen, hij liet het in het midden. Hij was op een bepaalde manier wel 

behoudend in zijn muzikale smaak maar hij legde ons dat niet op en gaf ons wel 

de vrijheid om andere muziek te waarderen. Hij past in het plaatje van een 

uiterst vriendelijke man, charmant, aardig die vaak beneden in de kantine zat te 

kletsen met een clubje studenten om hem heen.  
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 Is Strategier van invloed geweest op uw manier van lesgeven? 

 

Ik ben zelf wel een hele andere weg in geslagen: ik vond analyse wel interessant 

en het is mijn vak geworden en ik ben er op een heel andere manier mee 

omgegaan. Maar ik ben wel heel blij dat ik les van hem heb gehad. Dat idee van 

het muzikanteske en het idee dat muziek toch iets ongrijpbaars is dat probeer ik 

op mijn studenten ook over te dragen. Niet dat ik dat van hem heb maar hij was 

wel een stimulans om dat te blijven vinden. Ik denk wel dat hij van invloed is 

geweest op mijzelf en mijn functioneren. Alleen al het feit dat ik zeg dat ik nooit 

spijt heb gehad dat ik die lessen heb gevolgd omdat ik daar heel veel van heb 

geleerd. Dat neemt niet weg dat ik zelf een andere kant op ben gegaan maar het 

heeft wel bijgedragen tot mijn muzikale vorming.  

 

 Sprak hij over eigen composities in de les? 

 

Nee. Vrijwel nooit, kan het me niet herinneren. Misschien als hij zat te 

improviseren dat hij iets citeerde maar dat weet ik niet.  

 

 Kerkmuziek had de voorkeur maar hij heeft ook in andere genres 

gecomponeerd. Kwam dit terug in zijn lessen? 

 

Hij componeerde ook veel hafabra repertoire. Hij gebruikte in de lessen niet 

specifiek kerkmuziek als voorbeeld. Ik geloof ook niet dat hij ooit deze 

specialisatie heeft gebruikt bij muziekwetenschap maar juist vooral theoretische 

vakken doceerde. Volgens mij deed hij niet iets in die richting ernaast ook al had 

dit zijn voorkeur. Geen werkgroep kerkmuziek ofzo. Hij gaf vooral 

muziektheorie: één grote les of twee lessen in de week. De studie in het 

algemeen stelde toentertijd best veel voor. Ik heb er ook gewerkt en ik kon voor 

vier uur in de week mijn studenten lesgeven. Er werd ook nog bijles solfège 

gegeven en er werd veel gedaan aan de studie.  
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 Heeft u Strategier ook als organist en dirigent meegemaakt? 

 

Nee, ook niet als organist. Bij onze fanfare hebben we de fanfare-ouverture van 

Strategier gespeeld. Nee, zo ken ik hem niet. In de les gebruikte hij altijd de 

vleugel. Hij zat vrijwel altijd te spelen, alles wat hij behandelde werd 

doorgespeeld. Hij kon alles goed spelen. Heel praktisch en inspirerend. Op zijn 

manier.  

 

 Hoe zag Strategier zichzelf vooral? Welk beroepsonderdeel woog voor hem het 

zwaarst? Was hij voornamelijk componist of docent?  

 

Goede vraag, daar liet hij zich tegenover ons niet echt over uit. Ik heb het gevoel 

dat hij die compositorische activiteiten toch wel heel belangrijk vond. Maar ik 

heb ook het gevoel dat hij graag les gaf en ik heb ook het gevoel dat hij graag 

speelde. Dus hij was een muzikant. Dat is echt hoe ik hem wil kwalificeren. Hij 

heeft veel gecomponeerd en dat vond hij ook belangrijk maar hij kwam niet met 

zijn eigen repertoire aan, dat deed hij niet.  
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6. Interview Nico Schrama, schoonzoon 

Datum: 17 april 2012 

 

 Wat was uw relatie tot Herman Strategier? 

 

Ik ben getrouwd met de oudste dochter van Herman Strategier en die heb ik op 

het Nederlands Madrigaalkoor leren kennen.  

 

 Heeft u zich met zijn muzikale carrière bezig gehouden? 

 

Nee, niet echt. Ik ben in 1959 gaan studeren aan het Nederlands Instituut voor 

Katholieke Kerkmuziek en daar was Strategier leraar evenals Albert de Klerk en 

Wouter Paap en anderen. Ik kwam daar een jaar voor de pensionering van 

Wouter Paap en dat waren de drie grote mensen die ik daar ontmoette. Dat is zo 

gebleven tot 1963-1964, toen ik ben afgestudeerd. Albert de Klerk is toen 

weggegaan naar Amsterdam en Strategier is toen nog gebleven, maar is later ook 

weggegaan omdat zijn werkzaamheden in Utrecht zich uitbreidden bij de 

Universiteit. In 1977 is hij gepensioneerd.  

 

 Wat gaf Strategier voor lessen aan het NIKK? 

 

Hij gaf daar solfège, contrapunt, harmonie, analyse, vormanalyse en 

harmonische analyse, algemene muziekleer niet, dat deed Bartelink. Hij deed de 

rest.  

 

 Wat was in die tijd het verschil tussen het NIKK en het Conservatorium? 

 

Het verschil zat hem niet in het niveau van de opleiding maar wel in de vakken 

die gepresenteerd werden omdat de opleiding vooral bedoeld was om dirigent-

organist aan een Katholieke kerk te worden. De literatuur op het gebied van 
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koordirectie richtte zich vooral op religieuze kerkmuziek. Gregoriaans was een 

apart vak en het dirigeren ervan ook. De orgelwerken waren niet uitsluitend 

religieus. We leerden het begeleiden van liederen en Gregoriaans, dat heette 

praktische harmonie. Aan het orgel gaf dat Albert de Klerk en aan de piano 

Herman Strategier. Het was als liturgische functie bedoelt.  

 

 Was er muzikaliteit aanwezig bij de kinderen Strategier? Hoe werd er 

omgegaan met muziek behalve muzieklessen? Hoe ging dat in zijn werk? 

 

Werk en privé liet hij behoorlijk gescheiden. Er zijn zeker muzikale kinderen in 

het gezin. Michiel heeft cello gespeeld, Felix fluit en beiaard, Regien dwarsfluit, 

Ursula piano, Lidwien viool, Marc cello en Virginia blokfluit.  

 

 Gaf hij zelf ook les aan eigen kinderen? 

 

Hij speelde wel veel samen met kinderen en toen wij (Nico en Lidwien) 

trouwden heeft hij bruiloftsmuziek gemaakt voor de instrumenten die aanwezig 

waren. Maar in het gezin was hij niet echt bezig met muziek en educatie om zijn 

kinderen bij te brengen. Hij heeft nooit pianoles gegeven aan zijn eigen 

kinderen, dat hield hij altijd buiten het gezin. 

 

 Componeerde hij gelegenheidsstukken? 

 

Ja, voor bruiloften en verjaardagen van vrienden.  

 

 Gaf hij orgelles? Waar deed hij dat? 

 

Lesgeven deed hij geloof ik niet. Wel speelde hij veel orgel maar niet 

concerterend. Hij was organist aan de kathedraal en begeleidde daar en speelde 

orgelwerken als de misviering afgelopen was. Als tussenspel improviseerde hij 

altijd, dat was vrij goed. Zijn tussenspelen kunnen bijzonder genoemd worden; 
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de improvisaties die hij in de tussenspelen van de liturgie ten gehore bracht zijn 

bijzonder muzikaal en virtuoos te noemen. Een publicatie waard! 

 

 Wat weet u over zijn organistenbestaan? Nijmegen, Arnhem, Utrecht, Zeist. 

 

Hij moest uit Arnhem weg door de evacuatie. Na de oorlog is hij in Zeist 

begonnen en vandaaruit is hij in de kathedraal in Utrecht terecht gekomen in 

1949. Hendrik Andriessen was organist in de kathedraal in Utrecht en ging in 

1949 weg naar Den Haag als directeur van het Conservatorium en toen is 

Strategier hem opgevolgd. Orgellessen heeft hij waarschijnlijk in zijn jonge 

jaren gehad.  

 

 Wat kenmerkte zijn manier van lesgeven? Had hij bepaalde stokpaardjes 

daarin? 

 

Bepaalde stokpaardjes zou ik niet willen zeggen. Soms leek het chaotisch maar 

als je achteraf terugkijkt dan heeft hij eigenlijk alle aspecten die met 

muziektheorie te maken hebben en die nodig zijn om een partituur goed te 

kunnen lezen en dingen te kunnen herleiden op een voortreffelijke manier 

gedoceerd. Hij was een buitengewoon inventief docent. Bijvoorbeeld solfège: 

wij moesten dictees schrijven die maakte hij à la minute, hij schreef ze even op 

een briefje, speelde het voor en we moesten ze opschrijven. Tot driestemmig toe 

moesten wij dat noteren. Solfège was een belangrijk vak in die tijd want het was 

het eerste examen dat je aflegde. Als je zakte mocht je geen eindexamen doen 

voor andere vakken doen. Hij heeft in dat kader ook heel veel een-, twee- en 

driestemmig en ritmische dictees geschreven in opdracht van de rijksinspectie 

voor het muziekonderwijs. Voor de staatsexamens maar ook voor de 

eindexamens. Dus als je in Rotterdam eindexamen deed dan had je kans dictees 

van Strategier te krijgen. Strategiers solfègedictees en oefeningen waren het 

meest muzikaal.  

 

 



98 
 

 Wat onderscheidde zijn oefeningen en dictees van anderen? 

 

Het waren muzikale dingen. Hij was zeer Frans georiënteerd wat betreft zijn 

composities. Hij hield zeer van Fauré, Franck, Debussy en Ravel, dat komt wat 

kleuring betreft in de instrumentatie van zijn werken terug. Hij was dol op Lily 

Boulanger, die heeft hij met zijn koor ook uitgevoerd. Je kunt daarin horen dat 

het muzikaal was. Hij hield niet van seriële muziek, dat kwam absoluut niet aan 

de orde. Het klonk logisch en fraai. Hij is mogelijk ook vanuit de katholieke 

hoek meer tonaal gebleven. In zijn werken hoor je hele verrassende harmonische 

wendingen, die je wel als tamelijk modern mag karakteriseren. Hij bleef echter 

bij de tonaliteit en heeft veel in de modale toonsoorten gecomponeerd.  

 

 Hij had een voorliefde voor kerkmuziek, hoe kwam dit tot uiting? 

 

Van huis uit was hij zeer religieus ingesteld en respecteerde dat ook. Hij heeft 

heel veel moeite gehad met de omschakeling naar het Tweede Vaticaan toen de 

Nederlandstalige liturgie is gekomen. Het heeft vrij lang geduurd voordat hij 

stopte met de Latijnse liturgie en deze in het Nederlands is gaan componeren, 

wat hij uiteindelijk heel veel heeft gedaan.  

 

 Hoe ging hij met de kerk en het katholicisme om in zijn gezin? 

 

Hij heeft nooit dwingend het katholicisme opgelegd bij zijn kinderen.  

 

 Welke composities hadden zijn voorkeur en wat was  de reden dat hij vanaf 

1949 uitsluitend in opdracht componeerde? 

 

Dat had met drukte te maken waarschijnlijk. Hij heeft een hele vruchtbare 

periode gehad toen hij van het ministerie opdrachten kreeg voor het componeren 

bij gelegenheden. Daarnaast kreeg hij eveneens opdrachten van 

korenorganisaties en van het Fonds voor de Scheppende Toonkunst en andere 

instanties die zijn muziek waardeerden. 
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 Componeerde hij ook in andere genres? 

 

Absoluut, hij was nergens te beroerd voor. Ik weet dat hij op een gegeven 

moment ook voor gitaar is gaan componeren. Onlangs sprak ik iemand die zich 

de etudes van Strategier voor gitaar herinnerde. Hij schreef bijvoorbeeld ook 

voor bassethoorn en accordeon. Hij haalde de instrumenten in huis en ging deze 

onderzoeken om ervoor te schrijven.  

 

 Hoe was hij als dirigent? Welke stukken dirigeerde hij? Kwam hierin zijn 

Franse voorliefde tot uiting? 

 

Hij was een buitengewoon dirigent. De gemeente Leiden heeft ooit een opdracht 

gegeven voor het componeren van de Rembrandt Cantate in 1957-1958, bij het 

geboorte of sterfjaar van Rembrandt. Het was een groot stuk voor koor en orkest 

maar niemand durfde dit te dirigeren. En toen heeft Kees Zandbergen Strategier 

zelf gevraagd om te komen dirigeren. Het Nederlands Madrigaalkoor had toen 

een dirigent waar men eigenlijk een beetje op uitgekeken was en toen Strategier 

de Rembrandt Cantate dirigeerde wist men dat ze hem wilden hebben. Dat heeft 

wel wat onderhandelingen gekost want hij moest iedere vrijdag van Utrecht naar 

Leiden komen. In het begin deed hij dit niet zo vaak want het koor had niet 

zoveel geld om hem te betalen, later kwam hij iedere week. Het koor heeft dit 

heel goed gedaan vanwege het uitvoeren van veel schitterende werken. Hij 

schreef in die tijd veel werken die hij met het koor wilde uitvoeren. 

 

 Hoe verhield zijn componeren zich ten opzichte van het doceren aan het 

NIKK?  

 

Hij gebruikte niet zijn eigen composities, wel het Gloria van Poulenc wat hij 

studeerde met zijn koor. Hij gebruikte de stukken die hij met het koor studeerde 

wel als lesmateriaal maar hij was te bescheiden om zijn eigen stukken te 

gebruiken. Hij schroomde wel eens om eigen werken uit te voeren met zijn koor, 



100 
 

maar iedereen prikkelde hem daar wel toe. Zijn werken waren heel vocaal en ze 

zongen het graag. Hij had ook een hele goede relatie met de toenmalige directeur 

van het Utrechts Symfonie Orkest, dat altijd in Leiden kwam begeleiden.  

 

 Heeft hij ook andere koren gedirigeerd? 

 

In het kathedrale koor in Utrecht was hij organist met één uitzondering. We 

hebben ooit in begin jaren zestig een opname gemaakt met werken van 

Andriessen. Een mis voor twee koren, mannenkoor en gemengd en orgel. Het 

mannenkoor heeft onder leiding van Strategier gezongen en Huub Voncken 

dirigeerde het gemengde koor en De Klerk speelde orgel dus dat was de 

uitzondering van het dirigeren van een ander koor.  

 

 Welke werken waren voor hem belangrijk of bijzonder? 

 

Ik denk de Arnhemse Psalm dat hij zelf als een van zijn hoogtepunten 

beschouwde, maar ook de O-Antifonen die uit de liturgie van Witte Donderdag 

komen.  

 

 Welk beroepsonderdeel woog voor Strategier het zwaarst? Hoe zag hij zich 

vooral?  

 

Hij moest voor organist best wel studeren. Hij bleef heel bescheiden en hij zei 

altijd: ‘Ik componeer niet voor de eeuwigheid’. Eigenlijk was hij te bescheiden 

en gesloten. Hij drong zich niet op in gezelschap en zocht zijn vrienden 

zorgvuldig uit. Hij praatte niet veel over het vak. Hij wilde bijvoorbeeld 

absoluut geen directeur van het conservatorium worden. Voor het 

conservatorium was het wel handig zo’n grote naam aan hun conservatorium te 

verbinden maar hij moest met de noten bezig zijn en vooral praktisch.   
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7. Interview Felix Strategier, zoon 

Datum: 16 april 2012 

 

 Hoe was de familie van uw vader en uw eigen familie opgebouwd? Was er 

sprake van  muzikaliteit in uw familie? 

 

Mijn ooms en tantes waren Mieke, Ko, Cecile en Johan. Mijn opa was organist 

en had een zaak in bandjes en garen en onderbroeken, klein spul, textiel, in 

Arnhem. Hij is jong gestorven, ik heb hem nooit gekend maar wel 

indrukwekkende verhalen over hem gehoord. De grote warenhuizen kwamen op 

zoals Peek en Cloppenburg vanuit Frankrijk / Parijs en Duitsland en mijn opa 

was een eigenwijze persoonlijkheid, hij schreef wel eens stukjes voor de krant. 

Hij was heel erg gekant tegen die grote warenhuizen en is in zijn eentje een actie 

begonnen tegen die grote warenhuizen. Dat is uiteindelijk zijn ongeluk 

geworden want dat is niet gelukt. Hij was fier op mijn vader vanwege zijn 

interesse in muziek. Hij heeft hem gestimuleerd om verder te gaan in de muziek 

ook al was er weinig geld. Toen mijn vader een diploma ontving van de 

Kerkmuziekschool had mijn opa een bordje gemaakt: ‘gediplomeerd muzikant’ 

en dit op de deur gespijkerd. Bij het overlijden van mijn opa heeft mijn vader het 

eraf gehaald. Hij was de enige die muzikaal was met zijn vader. Broer Johan is 

jong overleden. Mijn vader schreef een anti-Duits liedje en oom Jan had het in 

zijn zak. De Duitsers dachten dat ze de aanstichter te pakken hadden en stopten 

hem in concentratiekamp waar hij een dag na de bevrijding is overleden. Over 

de zaken zelf werd in ons gezin nooit gesproken.   

 

 Werden jullie als kinderen muzikaal opgevoed? 

 

Ik kreeg blokfluitles en mijn zusjes kregen vioolles dat ik weet. Mijn vader zong 

wel eens aan de piano, meestal oude kinderliedjes en mijn moeder was er fier op 

dat ze quatre-mains speelde met mijn vader.  
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 Was het Katholicisme in jullie gezin aanwezig? 

 

Lidwien, Mechteld, Monique, Ursula, Michiel, Regien, Thomas, Felix, Virginia, 

Marc zijn de namen van al mijn broers en zussen. Het Katholicisme was 

duidelijk aanwezig in ons gezin. We gingen elke dag naar de mis om 07.15 uur 

ongeveer. Vader was in dienst van de kerk, het was zijn vak. Op zondag waren 

er drie missen, twee in de ochtend en ’s avonds een. De muzikaliteit van vader 

was dag en nacht aanwezig, het bepaalde de sfeer in huis.  

 

 Was lesgeven puur noodzakelijke broodwinning voor uw vader? 

 

Hij had veel plezier aan het lesgeven: volgens mij was dat juist hetgene wat hij 

het leukste vond. Ik heb een jaartje bij hem gestudeerd en bij hem in de klas 

gezeten. Mijn muzikale kennis was weg en mijn vader heeft me dit weer 

bijgespijkerd. Op latere leeftijd ben ik weer muziek gaan studeren. Toen ben ik 

na het Conservatorium bij mijn vader gaan studeren en leerde ik hem kennen als 

docent en dacht ik: dat doe je heel goed. Een beetje kinderlijk misschien, maar 

hij wist heel veel van muziek. Hij kon partituren lezen en orkestpartijen op de 

piano spelen, theoretische dingen aangeven, akkoorden uitleggen; hij kon heel 

beeldend vertellen over traditionele muziek en de studenten hingen aan zijn 

lippen. Hij was een charmante man tegenover zijn leerlingen, er zat een klik 

tussen hem en zijn leerlingen. Dat was volgens mij zijn kracht.  

 

 Componeerde uw vader vooral in zijn vrije tijd of zag hij dit als 

hoofdwerkzaamheid? 

 

’s Avonds componeerde hij en de kinderen werden geacht stil zijn. De klanken 

op de piano en het zoeken naar oplossingen van akkoorden en noten dat hoorde 

je wel, dat werd opgeslagen in je muzikale geheugen. Kerk, lesgeven, dutje 

doen, lesgeven, eten, uitschrijven wat hij bedacht, componeren, dat waren zo 

zijn bezigheden. 
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 Zag hij de kerkmuziek als het belangrijkste muzikale genre? 

 

De kerkmuziek was zijn broodheer. Je gaat geen carnavalsliedjes schrijven als 

de kerk je betaalt. De kerk betaalde hem, dus dit was voortschrijdend inzicht 

denk ik. Maar zijn opdrachten gingen wel alle kanten op, dat kreeg hij wel voor 

elkaar. Hij stond een beetje buiten het officiële muziekleven, hij was een beetje 

een buitenbeentje omdat het geloof aan het afkalven was. Maar hij bleef trouw 

aan zijn geloof. Hij had een ernstig en diep geworteld religieus besef. Later ging 

hij zich ook meer bemoeien met monniken in Zundert en voor hen componeren.   

 

 Hoe sprak uw vader over collega’s en andere componisten? 

 

Hij was heel erg Frans georiënteerd, Debussy, Ravel en Cesar Franck waren zijn 

lievelingscomponisten, Hendrik Andriessen, de vader van Louis, Albert de Klerk 

en Jan Mul waren zijn broeders in de muziek. In Utrecht later stond het Utrechts 

Symfonie Orkest, hij ging toen met Paul Hupperts, de dirigent, de moderne kant 

op. Hij was niet echt handig met het omgaan met  muzikale vernieuwingen en 

moderniteit op muzikaal gebied.    

 

 Hoe keek uw vader aan tegen het dirigentschap? 

 

Hij was geen briljant dirigent denk ik, maar wel oké. Hij heeft weinig orkesten 

gedirigeerd, echt vocale muziek dat was zijn ding. Hij schreef wel veel 

orkeststukken.  

 

 Heeft uw vader naast het Nederlands Madrigaalkoor in Leiden meer koren 

gedirigeerd? 

 

Nee, niet dat ik weet. 
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 Wat was de reden van stoppen met dirigeren? 

 

Hij moest er veel voor reizen. Wonen in Utrecht en dirigeren in Leiden werd op 

een gegeven moment wat lastig. 

 

 Is uw vader van invloed geweest op uw beroepskeuze of anderszins? 

 

Wat ik wel herken is dat muzikaliteit dag en nacht aanwezig is. Alles draait bij 

mij om muziek en om theater. Je ziet achteraf wel overeenkomsten, bijvoorbeeld 

dat hij ook gedichten op muziek heeft gezet. De katholieke liturgie heeft ook 

alles te maken met woorden en muziek en dat heb ik ook. De fascinatie in mijn 

leven is programma’s maken met muziek en poëzie of literaire teksten.  

 

 Welk beroepsonderdeel woog voor uw vader het zwaarst? Hoe zag hij zichzelf 

vooral? 

Ik denk dat hij in zijn hart het liefst componist was. Zijn hart had meer kamers 

en componeren en doceren streden beiden om een belangrijke plek en dat 

verschilde per jaar. Het waren gelijkwaardige elementen in zijn liefde voor het 

leven en voor de muziek. Doceren vond hij ook echt leuk.  
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8. Interview Michiel Strategier, zoon 

Datum: 10 April 2012 

 

 Hoe was de familie van uw vader en uw eigen familie opgebouwd? Was er 

muzikaliteit aanwezig in de familie? 

 

Ik ben altijd weinig met familie bezig geweest. Mijn vader had een zus Cecile, 

broer Johan, zus Ko, zus Mien. Vroeger gingen we veel logeren bij ooms en 

tantes, maar verder heb ik het niet echt bijgehouden. Het was een aangename 

familie met een leuke band. We waren niet echt met muziek bezig als kinderen. 

Mijn opa was ook musicus, organist en journalist. Broer Johan was journalist en 

misschien deed hij iets in de muziek. In de oorlog werd hij opgepakt omdat mijn 

vader een spotdicht op Seyss Inquart heeft geschreven; die noemde hij zes en 

een kwart. Mijn oom werd toen opgepakt en is een dag voor de bevrijding in een 

concentratiekamp overleden. In het kamp is hij bemoedigd en moreel versterkt. 

Jan Engelman, een vriend van mij vader, schreef hierover het volgende gedicht: 

 

Hij heeft de vrijheid niet gezien 

Ze kwam nabij hij dacht: misschien 

Ze zingt al in het boomgeruis 

Nog enkele dagen, ik kom thuis 

Eerst nam de vijand het laatste af 

Hij dolf een massagraf 

Hij was al lang in het Vaderhuis. 

 

Mijn vader was een charismatisch en aantrekkelijk iemand en werd van huis uit 

gestimuleerd tot het volgen van muziekonderwijs. Mijn opa was heel trots op 

hem toen hij op twintigjarige leeftijd afstudeerde aan de kerkmuziekschool. Hij 

heeft hier heel hard gestudeerd en was blij met de striktheid en gedisciplineerde 

structuur zodat hij zich goed kon focussen. Mijn opa had een grote koperen 

plaquette op de deur geplakt toen mijn vader was afgestudeerd, met daarop: 
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‘gediplomeerd muzikant’. Dit plaatse hij op de deur van het huis, maar mijn 

vader vond dit helemaal niet leuk. Op zijn zestiende had hij zijn HBS en het 

eerste wat hij deed toen zijn vader overleden was, was die plaquette van de deur 

halen. Het gezin Strategier bestaat uit zes meisjes en vier jongens. Alleen Felix 

en ik zijn de muziek ingegaan.  

 

 Hoe hebben uw ouders elkaar leren kennen?  

 

Ze hebben elkaar op de HBS leren kennen of zelfs al eerder. Mijn moeder mocht 

niet met Herman omgaan want hij kwam uit een te laag milieu. Zelf kwam ze uit 

een gegoede schoenmakersfamilie voor het koningshuis, waar ze aangepaste 

schoenen maakten. Het was een bijzondere familie. Een musicus was echter niet 

belangrijk genoeg. Ik kan me herinneren dat mijn moeder vertelde dat ze op de 

toiletbril klom zodat ze het ouderlijk huis van Herman kon zien. Dat was het 

enige contact dat ze die tijd hadden; het was een tijd een verboden liefde. Eind 

jaren dertig zijn ze ongeveer getrouwd, maar dit weet ik niet zeker.  

 

 Hoe verliepen de laatste levensjaren van uw vader? Wat was de oorzaak van 

zijn overlijden? 

 

Mijn vader had prostaatkanker en is daaraan overleden. Ook tijdens zijn laatste 

levensjaren is hij nog veel gevraagd voor commissies en dergelijke. Verder kan 

ik me herinneren dat hij altijd veel verhalen aan het vertellen was, die ergens 

over gingen; het had altijd iets filosofisch en hij vertelde graag onder het genot 

van een glas wijn. Hij had een heel mooie stem en kon goed zingen. Hij heeft 

hier verder niet echt iets mee gedaan, maar gebruikte het wel in de les en heeft 

voordrachten en lezingen gegeven.  
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 Was uw vader meer organist of orgeldocent? Hoe verliep het lesgeven? Deed 

hij dit aan huis? 

 

We hadden zelf geen orgel thuis, maar hij gaf wel veel les aan huis; theorie 

voornamelijk. Veel studenten kwamen thuis; kleine groepen en individuele 

gasten gaf hij les aan huis. Er zijn altijd veel mensen over de vloer geweest om 

les te krijgen van mijn vader. Tijdens deze lessen speelde hij wel, maar hij gaf 

zelf geen orgelles. 

  

 Heeft uw vader orgelles gegeven? 

 

Mijn vader heeft niet veel orgelleerlingen gehad. Albert de Klerk was een beter 

organist zijn ogen. Hij was op het NIKK aangenomen als docent orgel, maar 

vond Albert de Klerk een beter organist en toen hebben ze geruild: hij gaf 

theorie en De Klerk gaf de orgellessen. Mijn vader was vooral een componist en 

theoreticus, geen echt uitvoerend kunstenaar. Hij speelde mooi orgel en kon zeer 

goed improviseren. Je zou zijn improvisaties te pakken moeten krijgen die hij 

schreef voor de Benedictijnen in Oosterhout of Trappister monniken in Zundert.  

 

 Was het orgel zijn enige instrument of speelde hij ook andere instrumenten? 

 

Mijn vader heeft zijn hele leven elke dag Fauré gespeeld. Dat was zijn principe: 

hij moest elke dag Fauré spelen, de beduimelde boeken lieten zien dat hij dit ook 

daadwerkelijk deed. Hij bezat een piano in de huiskamer en een vleugel in zijn 

werkkamer, alle kinderen hadden er pianoles. Ik zelf heb maar heel kort les 

gehad, mijn vader speelde vooral samen met mijn moeder achter de piano.  

 

 Was het lesgeven puur noodzakelijke broodwinning voor uw vader?  

 

Mijn vader was altijd aan het componeren. Hij had daarin ook understatements 

in zijn humor. Doceren vond hij leuk en dit deed hij graag, hij had passie voor 

de overdracht en was betrokken op zijn leerlingen. Hij hield ervan om ze goed te 
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begeleiden en voor te bereiden. De studenten zijn dan ook breed onderlegd door 

mijn vader. Hij bracht ze de liefde voor muziek mee door deze te onderbouwen 

met theoretische kennis. Alle leerlingen die les hebben gehad van mijn vader 

zijn echt wat geworden. Ze konden iets met de kennis die ze van mijn vader 

ontvingen. Oud-leerling Frans van Rossum zei eens tegen mij: ‘Jij bent de zoon 

van degene waar ik 7 jaar les van het genóten!’ Dat was heel leuk om te horen. 

  

 Componeerde uw vader vooral in zijn vrije tijd of zag hij dit als 

hoofdwerkzaamheid? 

 

Hij zat altijd te werken. Lesgeven of componeren, dat weet ik niet, maar hij zat 

nooit stil. Hij werkte niet alleen overdag maar ook ’s avonds. De hoeveelheid 

hoofdpijn kwam doordat hij ’s nachts doorging met zijn compositiewerk. Op een 

bepaald moment in zijn leven kwam deze hoofdpijn op. In zijn slaap was hij dan 

melodieën aan het bedenken, waardoor hij veel hoofdpijn kreeg. Hij was 

werkelijk altijd met componeren bezig, zelfs ’s nachts.  

 

 Uw vader componeerde vanaf 1949 alleen in opdracht las ik een 

krantenartikel. Wat was daarvan de reden denkt u? 

 

Hij had geld nodig; hij moest natuurlijk een groot gezin onderhouden. Maar ik 

ben er zeker van dat hij ook voor eigen belangstelling bleef componeren. 

Misschien kwantitatief vrij weinig ten opzichte van de jaren daarvoor. Als hij 

geen opdracht had om aan te werken componeerde hij voor zichzelf. Ook bij 

mijn geboorte schreef hij een compositie. Daarnaast heeft hij een mis voor zijn 

eigen huwelijk geschreven: Missa Vox Sponsae.  

 

 Zag hij de kerkmuziek als het  belangrijkste genre? Componeerde hij alleen 

opdrachten in andere genres of ook vanuit zichzelf? 

 

Mijn vader heeft in veel genres gecomponeerd, niet alleen in de kerkmuziek. Hij 

ontving regelmatig opdrachten van dingen waar hij geen verstand van had, dan 
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ging hij de instrumentalist vragen hoe een accordeon in elkaar stak, zodat deze 

mensen ook bij ons over de vloer kwamen. John Holtus bijvoorbeeld voor 

accordeon. Hij wilde schrijven binnen de mogelijkheden van het instrument en 

maakte het zichzelf en de uitvoerend musicus niet gemakkelijk. Ik kan me 

herinneren dat hij eens een harp in huis heeft gehaald. Ook voor zijn 

kleindochter Godelieve Schrama heeft hij veel harpmuziek geschreven.  

 

 Hoe sprak uw vader over componisten en collega’s die hij bewonderde en hoe 

gaf hij dit weer in zijn muziek? 

 

Hij ging voornamelijk met Jan Mul en Albert de Klerk om, maar had vele 

muzikale contacten. Bijvoorbeeld de dirigent van het USO, Paul Hupperts: hij 

woonde vlak bij ons en de gezinnen hadden onderling regelmatig contact. Over 

andere componisten en werk van anderen sprak hij regelmatig aan tafel. Als je 

als componist niet-functionele middelen inzette om jezelf te promoten, dan zat 

mijn vader daar echt mee. Ook hield hij niet zo van muziek die niet dienstbaar 

was. Hij had liever leerlingen met weinig talent die hard moesten werken omdat 

die vaak meer bereikten, dan mensen met talent die niet werkten. Hij wist vaak 

hoe karakters in elkaar zaten en welke gevaren ze liepen. Vandaar dat hij matige 

talenten die aan de bak moesten prefereerde.  

 

 Hoe stond hij tegenover moderne en experimentele muziek? 

 

Schönberg en Boulez heeft hij veel gevolgd en bestudeerd, daarna kwam pas 

zijn mening. Hij heeft alles intens bestudeerd en wilde pas met zijn mening 

komen als hij wist waar het over ging, zoals met experimentele muziek. Boulez 

heeft hij ook wel ontmoet.  
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 Heeft uw vader naast het Nederlands Madrigaalkoor in Leiden andere koren 

gedirigeerd?  

 

Hij is eens ingevallen voor Huub Voncken, bij het Utrechtse Kathedrale Koor. 

Hij dirigeerde zijn eigen stukken met het orkest waar hij voor stond. Naar eigen 

zeggen had hij geen specifiek dirigenttalent en opleiding, waardoor hij 

regelmatig met Eduard van Beijnum is gaan praten over hoe je dirigeert. Hij 

ging vaak zijn licht opsteken bij mensen die meer wisten dan hij. 

 

 Wat was de reden van het stoppen met dirigeren? 

 

Moe, oud, intensief. Ik was zelf altijd onder de indruk van zijn 

dirigeerkundigheid, deze was goed, mooi, met zwier, precies en met passie. Het 

dirigeren van orkesten kwam nooit voor, het was altijd koor én orkest.  

 

 Welk beroepsonderdeel woog voor uw vader het zwaarst? Hoe zag hij zich 

vooral? 

 

Waarschijnlijk als docent, maar dit weet ik niet zeker. Doceren was wat hij altijd 

deed. In Zeist ging hij helemaal op de fiets naar Utrecht om les te geven. 

Lesgeven vond hij leuk, maar hij deed alles eveneens om geld te verdienen. Hij 

heeft in zijn totaliteit een heel jaarcyclus voor de kerkelijke liturgie 

gecomponeerd, net als Bach, maar dat is nog onbekend en niet uitgegeven. 

 

 Is het Katholicisme van belang geweest in jullie familieleven? 

 

Onze familie was goed en trouw Rooms Katholiek. Elke ochtend om acht uur 

gingen we naar de mis. Zelf was ik de laatste die dit trouw deed, mijn zussen 

gingen veel minder. Op zondag en soms doordeweeks ging ik met mijn vader 

mee naar het orgel in de Kathedrale Kerk in Utrecht om te registreren en om om 

te slaan. Ook ben ik mee geweest met het stemmen van het orgel, zoals mijn 

vader dat met zijn eigen vader heeft gedaan.  
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Ik kan me de missen met drie heren, het volle koor en een volle kerk nog goed 

herinneren. Ook de kersttijd staat me nog levendig voor de geest. Mijn vader 

bracht me in aanraking met de hoogtepunten van het liturgische jaar. Het 

Katholicisme bezat een grote romantiek. 

Mijn moeder is vorig jaar december overleden, 31 december 2011, ze is 

95 geworden. Moeder is zeer ziek geweest, vader had de zorg toentertijd en mijn 

moeder was best nukkig. Ik herinner me mijn ouders als een goed team. Mijn 

moeder heeft heel veel offers gebracht voor vader, ze was dienstbaar aan het 

doen functioneren van mijn vaders taken. Heel vroeger was ze een artistiek 

begaafd type met gevoel voor kleur en vormbewust, waardoor onze huizen 

gezellig en goed waren ingericht. Elk jaar opnieuw heeft ze het huis ingericht en 

daarbij ging ze altijd met de tijd mee. Ze had een goed organisatietalent en was 

vroeger veel met fotografie bezig, dat had ook haar talent. Ze heeft haar 

artisticiteit alleen niet echt kunnen uitleven vanwege het veeleisende 

gezinsleven. Haar artistieke genen zijn wel overgebracht naar ons als kinderen.  

 

 Hoe is de artisticiteit en muzikaliteit en creativiteit in de familie weergegeven? 

 

Felix heeft aan het Conservatorium gestudeerd en een jaar Muziekwetenschap 

bij vader gestudeerd. Zus Regien is met kleur bezig: kleuradviseuse. Broer 

Thomas woont in Luxemburg, hij werkt met tv-shows, koren, theater, meer een 

populistisch genre.   

 

 Hoe was de huisvesting in Utrecht? 

 

Veel van mijn zussen hebben een jaar van schooltijd opgeofferd, soms nadat ze 

de MMS afhadden, waarbij ze au pair in Frankrijk werden of een jaar thuis 

bleven om handwerken van vader op te schrijven. Ze noteerden de muziek in het 

net zodat het gedrukt kon worden, dat was intensief werk. Dit werd min of meer 

gezien als een morele verplichting aangezien vader zelf altijd ’s avonds muziek 

aan het kalligraferen was. We hadden een groot huis met groot souterrain en een 

keuken met een granieten vloer en buiten een zwengelpomp. 
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Stoomlocomotieven die erachter langs kwamen kan ik me nog goed herinneren, 

evenals de paardenkarren die langskwamen. Het geknisper van de houten wielen 

met ijzeren, banden, de carillons, de voddenjood, de sterrenwacht. We woonden 

dicht bij het Maliebaan station, daar ging mijn vader naar toe als hij gestudeerd 

had, maar dit was in de oorlog gebombardeerd.  Nu is het een spoorwegmuseum, 

daar woonden we vlakbij.  

In Arnhem hebben alleen mijn ouders gewoond en zijn ze beiden 

geboren. Ze leerden elkaar daar als kinderen kennen. Mijn moeder ging naar de 

eerste HBS voor meisjes in Nederland, mijn vader ging ook naar de HBS. Ze 

zijn hun hele jeugd met elkaar opgetrokken. Moeder vertelde dat ze altijd 

achterop de fiets bij vader vanuit Arnhem uit naar de hei gingen, richting een 

eet- en drankgelegenheid. Moeder was een mooie vrouw en een statige, fiere 

persoonlijkheid. Mijn zussen waren tijdens de afwas altijd meerstemmig, soms 

drie of vierstemmig aan het zingen. Vader las elke dag ons als kinderen voor uit 

eerst de Hobbit en de Ban van de Ring en later Silmarillion.  
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9. Interview Herman van Vliet, oud-student Utrechts 

Conservatorium 

Datum: 10 mei 2012 

 

 Wat was uw relatie tot Herman Strategier? 

 

In de werkgroep van het nieuwe Liedboek wordt er altijd vol waardering over 

Herman Strategier gesproken. Ik heb les van hem gehad, maar geen orgelles. Dat 

kreeg ik van Stoffel van Viegen.  

 

 Waar en wanneer leerde u elkaar kennen? 

 

Ik leerde hem kennen op het Utrechts Conservatorium, hij was daar de 

theoriedocent al wel, maar in begin jaren zestig kreeg je de Mammoetwet. En 

toen kreeg je verschil in exameneisen. Voordat de Mammoetwet er was, dat 

heeft ook met stijlperiode te maken, ik zou het een cultuuromslag in de muziek 

willen noemen, want in de naoorlogse periode leunde men nog een beetje op de 

laat Romantiek, en in de laat Romantiek was het harmonische beeld toch vooral 

verticaal. Men oriënteerde zich meer en meer op de Barok en de polyfonie. Bach 

was al wel in beeld geweest, maar toen werd dat meer een heroriëntatie op de 

Barok. Vóór de Mammoetwet was het woord polyfonie nog niet zo bekend en 

door die wet werd het dat wel. Het werd toen harmonie/contrapunt vanwege de 

nieuwe eisen door de Mammoetwet. Met andere woorden: contrapunt werd meer 

en meer als een stijl in de muziekwereld van voor de Romantiek gedacht, maar 

vooral in de Barok met Bach als hoofdfiguur. Het lijnenspel, dat was het mooiste 

qua muziek. Sindsdien is er alleen maar oriëntatie geweest op de Barok en 

heroriëntatie op de polyfone schrijfwijze.  

In mijn jeugd keek men naar de melodie en de baslijn en alles ertussenin 

bestond uit akkoorden, maar eind jaren zestig kreeg je harmonie/contrapunt en 

daar was Herman Strategier wel iemand die daar de aangewezen persoon voor 
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was om dat te doceren en dat heb ik dan ook van hem gehad. Met alle nieuwe 

ideeën die toen ontstonden, het stond toen nog in de kinderschoenen. Het waren 

deels oude en deels nieuwe eisen voor de bijvakken. Vooral voor 

harmonie/contrapunt golden de nieuwe eisen. Ook het Gregoriaans moest ik toen 

gaan studeren. Hij was daar wel echt specifiek in ja. Hij was organist in de 

kathedraal in Utrecht, de Kathedrale Kerk. Hij zat altijd achter een vleugel en 

dan deed hij het voor en dan speelde hij de stemmen voor en dan moest je het 

beluisteren en nazingen. Dan ontwikkelde hij dat, maar het was voor mij een 

bijvak. Ik studeerde voor organist op het Conservatorium van Utrecht. Ik weet 

nog dat de dingen die ter sprake kwamen vooral van Cesar Franck waren. En dat 

hij zei dat hij dat regelmatig uit zijn hoofd in de kerk speelde. Hij was daar heel 

vertrouwd mee omdat hij dat zondag in de kerk speelde.  

Hij was fijnzinnig, poëtisch, zacht en toch ook wel expressief. Zo was hij 

en zo kwam hij over. We moesten met de koorklas voor het eindexamen een mis 

van hem uitvoeren in de vroeg jaren zestig. 

 

 Waar ontmoette u Strategier als docent? Wat was kenmerkend voor zijn 

manier van lesgeven? 

 

Het was heel doelgericht, praktisch ingesteld. Hij leefde mee met zijn leerlingen. 

Dat kan ik me nog heel goed herinneren. Het was de tijd van na de oorlog 

waarin alles nog een beetje in ontwikkeling was. Je kreeg ook nieuwe woorden 

waarbij de mensen niet altijd begrepen wat ze betekenden. Zo was er ook een 

meisje dat eindexamen moest doen, gespannen en zenuwachtig. Toen zei hij 

tegen haar: ‘Dit is een fatalistisch defaitisme’. Ze  begreep er niets van maar het 

hielp om haar van haar zenuwen af te helpen. Hij stelde haar daarmee op haar 

gemak. 

 

 Besprak hij zijn eigen composities in de lessen? Hoe ging hij hier mee om? 

 

In de koorklas bespraken we zijn composities. Iedereen had koorklas bij Anton 

Dresden, een zoon van Sem Dresden. Zang had grote aandacht en ook de mis 
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van Strategier is toen gezongen. Hij had een eigen kamer met een vleugel waar 

hij lesgaf. De lessen waren altijd op het Conservatorium een uur per week op 

woensdag.  

 

 Dienstbaarheid aan kerkmuziek; hoe ging hij hier mee om? Alleen 

kerkmuziek of ook andere muziek? 

 

Ja, dat was inderdaad wel iets wat hij had: hij was praktisch, het moest 

functioneel zijn. Niet zomaar theorie waarbij je de kamer uitging en het was 

weer weg. Nee, het moest ook functioneren in je dagelijkse werk, bij je orgelspel 

en in je bezig zijn met muziek. Dat was misschien ook de reden dat hij muziek 

voor amateurs schreef omdat de mensen het moesten kunnen spelen, vond hij.  

 

 Gaf hij zelf ook orgelconcerten? 

 

Nee, niet dat ik weet en ik betwijfel of hij leerlingen had voor het orgel. Hij was 

ook geen docent voor orgel op het Conservatorium. Concerterend organist, daar 

ken ik hem niet in. Ook niet in de Dom bij de wekelijkse serie concerten op 

woensdag.  

 

 Was de les praktisch opgezet of besprak hij ook theorie? 

 

Hij zat vaak achter de vleugel. Het moest functioneren. Hoe geef je les, dat is 

inherent aan de persoon. Strategier was meer pedagoog. Wij als studenten 

moesten er iets aan hebben en moesten er straks mee de maatschappij in. Een 

pedagoog was duidelijk in hem herkenbaar: die moest praktisch denken en zo 

was hij ook echt. Hij was natuurlijk ook praktisch kerkmusicus wat wij ook 

werden en dat was ook zijn punt want dat werden wij ook. Er werd toen wel 

gedacht van als je afgestudeerd bent dan ben je het, terwijl je het dan nog moet 

worden. Strategier was ook altijd van: ‘Jullie zijn werkstudenten’, en velen 

speelden toen al in kerken.  
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Officieel was er de regel dat je bij het geven van een orgelconcert toestemming 

diende te vragen aan het Conservatorium, maar elke student gaf onafhankelijke 

concerten, dat waren verschillende werelden toentertijd. Strategier prikte hier 

doorheen en zijn motto was dan ook: ‘Jullie zijn werkstudenten. Je moet nu 

waarmaken waar je voor studeert.’ Je kon je toen ook heel breed oriënteren en je 

mocht heel lang studeren. Vierne en Widor werden niet gespeeld. Mendelsohn 

of Franck zou nog wel mogen. Midden jaren zestig speelde ik op mijn 

eindexamen een werk van Sigfried Karg-Elert. Het commentaar was: ‘Mooi 

gedaan, maar dat stuk zelf is natuurlijk niks!’ Typerend voor die tijd! Terwijl het 

schitterende muziek was maar dat laat-Romantiek was uit en daar moest je niet 

meer mee aankomen. Hij moest ook niets van die trends en modes hebben. Hij 

bezat ook een bepaalde nuchterheid die zeker wel nodig was.  

 

 Hebt u hem ook als componist of dirigent meegemaakt? 

 

Nee, maar ik ken wel zijn orgelwerken. Hij blijft dicht bij de toonsoort. Ik heb 

bijvoorbeeld dat Ritornello Capriccioso gespeeld en de Toccatina ook. Je kunt 

zien dat er ontwikkeling sprake is in zijn muziek, want dat zijn zijn vroegere 

werken en het Voluntary for a Cathedral Organ is echt meer modern. Qua 

harmonie is hij gewaagder. Dat stuk heb ik nooit gespeeld maar wel beluisterd. 

Wat ik jammer vind is dat hij breed georiënteerd was, Strategier is wat klein, 

wat terughoudend, wat pittoresk. Het is juist geen man van de grote symfonische 

vorm. Dat is dat Voluntary nog het meest, maar dat bestaat dan weer uit drie 

delen. Eigenlijk had Albert de Klerk dat ook, dat was min of meer zijn evenknie. 

Wat ik jammer vind is dat hij vaak kleine miniatuurtjes schreef, die wel fijn en 

aardig zijn om te spelen maar zo kort en snel voorbij. Zijn Inventionen 

bijvoorbeeld zijn ook zo kort, een beetje huismuziekachtig, jammer is dat. Hij 

ging er niet prat op dat hij bijvoorbeeld Franck heel goed kende. Het was echt 

een bescheiden iemand. Hij zei dingen over zijn eigen werken ook met een 

glimlach. 
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 Besprak hij werken van andere componisten met u? 

 

Nee, dat deed hij niet. Dat hield hij gescheiden, eigenlijk wel jammer want dan 

kwam je nog meer over hem te weten. Ik heb hem vrij algemeen meegemaakt.  

 

 Waar lag zijn voorkeur?  

 

Soms denk ik wel eens dat hij zich wilde bewijzen naar mensen, organisaties of 

instanties en daarom meer met de muziekcultuur mee ging dan hem lief was. Het 

is hem wel kwalijk genomen dat hij traditioneel dacht en werkte. Wat ook 

meespeelde was de Haarlemse School, daar was hij eigenlijk wel van. 

Andriessen, Marius Monnikendam en in hun sfeer ontwikkelden zich ook De 

Klerk en Strategier. Misschien kwam dat mede door de oorlog. In Frankrijk is 

natuurlijk de orgelcultuur anders dan in Duitsland. Neem nou de grote mannen 

van na Franck zoals Widor, Guilmant, Messiaen, maar ook Duruflé, Fauré etc. 

Dat waren allemaal kerkmusici en organisten. De Duitse organisten waren niet 

allemaal kerkmusici, dus dat was een merkbaar verschil. Dan heb je een hele 

andere basis, en ander uitgangspunt. Zijn muziek moest tot leven komen.  

 

 Welke beroepsonderdeel woog voor hem uiteindelijk het zwaarst denkt u? Was 

hij docent of componist? Hoe zag hij zichzelf vooral? 

 

Ik denk dat het een ook met het ander meeging. Er moest elke zondag muziek 

zijn en gezongen worden zoals er bij Bach iedere week een nieuwe Cantate 

moest zijn. Vanuit dit gezichtspunt zag hij zijn muziek ook als noodzakelijk en 

dienstbaar aan de muziekcultuur van het katholicisme. Het was voor hem een 

innerlijk willen en ‘heilig moeten’. Hij wilde zich ook uiten in de muziek want 

muziek blijft een expressief gebeuren. Ik denk dat het een combinatie is, 

misschien is muzikant het beste woord voor hem.  
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10.  Email-interview pater Nico Wesselingh, vriend 

 

Datum: juni 2012 

 

 

HERMAN STRATEGIER, MUSICUS, COMPONIST, ORGANIST, 

CHRISTEN,  VRIEND. 

 

Even voorstellen: Mijn naam is Nico Wesselingh, zoon uit een boerengeslacht, 

dat veel amateurmusici kende en nog kent. En, zoals dat op het platteland ging 

zo’n eeuw geleden: werkzaam in de kerkmuziek, of beter: Liturgische muziek. 

Heb na de Lagere School (dat heet nu kennelijk Basisonderwijs) zeven jaar bij 

mijn vader op de boerderij gewerkt, ben daarna Benedictijner monnik geworden, 

ben priester gewijd 53 jaar geleden, en leef (als het kan) nog lang en gelukkig als 

monnik. 

 

 Hoe heb ik Herman Strategier leren kennen? 

 

Dat is geweest tijdens de oorlogsjaren 1940 – 1945. De eerste van de ‘Tres 

pueri’ die ik (wij, als gezin) heb leren kennen was Albert de Klerk. Die was 

bevriend met Herman Strategier, die, toen wij hem hebben leren kennen, zo 

ongeveer dakloos was. Hij woonde in Arnhem, en bij de grote ‘Slag om 

Arnhem’ is hij moeten vluchten. Hij ging naar Haarlem en trok in naar ik meen 

bij Jan Mul. Bij die slag om Arnhem is zijn huis vernield/verbrand. Dat was des 

te dramatischer, omdat Herman geen lid wilde worden van de door de Duitsers 

opgerichte Kultuurkamer. Alleen als je daarvan lid was, mocht je composities 

uitgeven. Daarmee verviel dus een gedeelte van zijn inkomen. Maar hij 

componeerde veel in die jaren, en bewaarde de manuscripten voor betere tijden. 

Bij zijn vlucht uit Arnhem zijn al die composities achtergebleven en dus 

verband. Dat, en dan de dramatische gang van zaken met zijn gezin in een 

vreemd huis (inwoning) heeft hem en zijn vrouw sterk aangegrepen. Er werd 
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ook honger geleden. Toen ze die eerste keer bij ons kwamen, had Herman 

uitslag in zijn gezicht, en was ten einde raad. 

Dat deed Albert de Klerk, die vaak bij ons kwam, vragen of ook Herman 

Strategier en zijn vrouw Riet eens langs mochten komen. Vooral waarschijnlijk 

om te worden geholpen met voedsel (de Hongerwinter was in aantocht, en het 

gezin Strategier was kinderrijk). Mijn vader reageerde daarop positief, en zo 

stonden op een ochtend Herman en Riet, zonder aankondiging, bij ons voor de 

deur op de boerderij. Mijn moeder, die niet wist dat zij zouden komen, reageerde 

zoals gewoonlijk bij dat soort verzoeken, negatief. Gelukkig gingen toen 

Herman en Riet niet meteen weg, maar hebben zij geprobeerd duidelijk te maken 

dat daarover een afspraak bestond. En zo zijn ze bij ons in huis gekomen. Vaak 

hebben ze ons verteld dat zij beiden op die dag, genodigd aan het middageten, zo 

enorm hebben gesmuld van de spijzen die op tafel kwamen. Dat wij, als 

opgroeiende kinderen, kritiek hadden op de pap die lichtelijk was aangebrand, 

was voor hen onbegrijpelijk! 

Ze zijn waarschijnlijk met het nodige voedsel naar Haarlem 

teruggekeerd. Sindsdien is ons gezin bevriend geraakt met de Strategieren, zoals 

wij dat ook met Albert en Lies de Klerk waren. En dat is zo gebleven. Mijn 

oudste zus heeft daar een grote rol in gespeeld. Als er in het reeds kinderrijke 

gezin weer een kleine geboren ging worden, was het mijn zus Rie, die daar een 

aantal weken in het gezin ging helpen.  

Mijn relatie met Herman is dus een vriendenrelatie geweest. Daar kwam 

later nog bij, dat ik, als monnik, de zorg kreeg (en nog steeds heb) voor de 

Liturgische muziek in onze Abdij-gemeenschap. Bij de ombouw van het Latijnse 

Kerkelijk gebed, ben ik lid geworden van de Intermonasteriële Werkgroep voor 

Liturgie. Daar ben ik ruim veertig jaren lid van, en heb in die tijd veel 

gecomponeerd en gewerkt aan de uitgave van het Abdijboek. Zo ben ik, evenals 

Herman, ook jarenlang lid geweest van de WLM, de Werkgroep Liturgische 

Muziek, van de Nederlandse Sint Gregoriusvereniging. Daar ontmoetten we 

elkaar een keer of vier per jaar in de werkbijeenkomsten. Zo bleef de 

vriendschap levend. In die jaren was er een Pater Trappist uit Zundert, Broeder 

Willibrord van Rijnsoever, die ook lid was van die Werkgroep en als de 
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geestelijke leidsman van Herman mag worden gezien in de laatste pak weg 15 

jaren van zijn leven. Herman kwam dan naar de Abdij in Zundert, en vond daar 

ook de rust om te componeren. Dat heeft een mooie afsluiting gevonden toen 

Herman gebrekkig werd en zich moest voorbereiden op zijn dood. Die Broeder 

Willibrord en ik zijn toen naar Herman en Riet gegaan in Doorwerth, hebben 

daar Herman de ziekenzalving gegeven en Eucharistie gevierd. Herman had toen 

reeds de eigen gezangen gecomponeerd voor zijn Uitvaart. Bij die uitvaart stond 

Broeder Willibrord als celebrant aan het altaar, en ik heb toen die gezangen 

gedirigeerd, terwijl als koor een aantal vrienden en familieleden hebben 

gefunctioneerd. Dat vond ik een prachtige afsluiting van onze vriendschap.  

Broeder Willibrord moet ook in een ander opzicht genoemd worden als 

belangrijk voor Herman. Herman is in een crisis geraakt toen de Liturgie van 

Latijn naar Nederlands ging. Hij had veel gecomponeerd op Latijnse teksten. 

(Denk b.v. aan de Maria-antifonen of de O-antifonen.) Dat Nederlands, daar kon 

hij moeilijk aan wennen. Die teksten inspireerden hem niet zo. Hij zag zich een 

beetje als mislukt, wanneer al die Latijnse composities alleen maar in een lade 

zouden liggen en niet meer worden gebruikt. Componeren op Nederlandse 

teksten, daar had hij veel moeite mee. Br. Willibrord heeft hem daar aardig 

overheen geholpen, en dat begon met de prachtige Beurtzang naar Psalm 98, op 

tekst van Gerhardt / v.d. Zeyde. (Zie G. v. L. [Gezang voor Liturgie]: Zingt en 

speelt voor de Heer…. en: Alle einden der aarde……)  

Met Riet Strategier, die Herman vele jaren heeft overleefd, hebben wij 

altijd nog contact gehouden. Een van mijn broers, die dichtbij Riet woonde in 

Renkum, bezocht haar wekelijks. Toen haar toestand achteruit ging hebben we, 

in aanwezigheid van bijna alle kinderen, haar de ziekenzalving gegeven. Ze is 

heel oud geworden. Helaas: ik ben naar haar uitvaart geweest, in een 

mortuarium, maar de secularisatie had inmiddels zo toegeslagen, dat er bij die 

gelegenheid zelfs niet ook maar een gebed is uitgesproken. Zo kreeg de 

vriendschap voor ons een wat kleurloos einde. Vooral mijn oudste zus (91) heeft 

nog wat contacten met de kinderen Strategier. 

Herman heeft sommige composities voor ons gemaakt / aan ons 

opgedragen. Ik herinner me nu even alleen de Missa Exemplar Opificum. Het 
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best te vertalen met: Toonbeeld van een werkman. Dat is een titel die in de 

Litanie van Sint Jozef aan die heilige werd toegekend. (Jozef was immers 

timmerman.) Herman zag daarin ook een titel voor mijn vader, die hij zeer 

respecteerde.  

Laat ik over Riet nog dit zeggen: Ze was misschien geen gemakkelijke 

vrouw en moeder, maar als zij niet op de bres had gestaan voor het hele gezin, 

ook wat de zakelijke kant van Herman betreft, dan zouden pa en kinderen niet 

geweest zijn wat ze in feite zijn geworden. 

Hoewel mijn muzikale praktijk vooral het Gregoriaans betreft en het 

eenstemmige genre wat in de Abdijen (en tegenwoordig ook via G. v. L. 

[Gezang voor Liturgie] in de parochies, denk o.a. aan de Psalmzettingen) wordt 

gebruikt, heb ik toch een paar jaren les gehad van Herman in Harmonieleer. 

Daartoe ging ik, per bromfiets, op zaterdag heen en weer van Oosterhout naar 

Utrecht, alles bij elkaar telkens zo’n 120 km.   

U vraagt daarnaar, en mijn antwoord is: Hij gaf het katholicisme gestalte 

door veel Liturgische muziek te componeren en een trouwe organist te zijn, en 

dat alles tegen een zeer matig loon, zoals de meesten van zijn collega’s. 

Ik heb altijd de indruk gehad, dat hij zijn eigen composities naar waarde wist te 

schatten, zonder ijdel te worden. Hij zag zichzelf als dienaar aan God en aan de 

Liturgie, en daarmee aan de naasten.   
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